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امیرکبیر گفته بود مملکت مردم دانا می خواهــد. اما باید عبارت مدیران دانا را 
هم به آن اضافه کرد. هنر مملکت داری به درک و شــناخت صحیح جامعه امروز 
است. سوال مهم این است آیا مسئولان  اولویت های جامعه امروز ایران را تشخیص 
داده اند؟ برای مثال اولویت آدم گرسنه، غذاســت و اولویت آدم تشنه، آب است. 
بنابراین اگر مسئولان در تشخیص خواست و نیاز های جامعه، اولویت بندی نداشته 
باشند، رَوندها و جهت حرکت شان در مسیر اشتباه قرار می گیرد. اگر مقصد تبریز 
بوده باشد و به مشهد رفته باشند! آیا چنین رسیدنی معنی و مفهوم درست رسیدن 
می دهد؟ آیا مسئولان به درستی خواست ها، نیاز ها و مطالبات جامعه امروز ایران را 
اولویت بندی کرده  و به تعبیری می دانند که اولویت مردم چیست؟ آیا تا به حال فکر 
کرده اند چرا آمار ازدواج در مملکت پایین است؟ و یا این که چرا ازدواج ها نابهنگام 
صورت می گیرد؟ چرا آمار طلاق بالاست؟ چرا شغل و معیشت جوانان دچار چالش 
شده است؟ چرا برخی از نوجوانان و جوانان تصویر روشنی از آینده خود نمی توانند 
ترسیم کنند؟ پاسخ صحیح به چنین پرسش هایی می تواند به مسئولان کمک کند 
که اولویت ها و البته جهت حرکت شان را تغییر دهند. آیا مسئولان در خلوت خود به 

عدم تناسب درآمدها و هزینه های اکثریت مردم اندیشه می کنند؟ افزایش قیمت 
ارز، گرانی مسکن، اجاره مسکن، قیمت خودرو و... گواهِ چه واقعیت هایی ست؟ وقتی 
اکثریت مردم در زمینه تامین نیازهای اولیه شان دچار مشکل باشند هر قدر هم که 
مسئولان به اصطلاح در زمینه های دیگر به رُشد و بالندگی رسیده باشند، آیاچنین 
دستاوردهایی برای جامعه تولید رضایت عمومی می کند؟ به عنوان یک روزنامه نگار 
تا به حال کمتر از اقشار مختلف مردم شنیده ام که بگویند با وجود این که در شرایط 
نامناسب اقتصادی و معیشت هستیم اما مملکت در زمینه های فلان و بهمان حرفی 
برای گفتن در منطقه و جهان دارد. یا اینکه جوانان بگویند با وجود این که شــغل 
نداریم اما در زمینه فلان و بهمان حرف اول را در منطقه می زنیم! بنابراین مسئولان 
باید متوجه باشند، آن چه خوشایند شان است می تواند خوشایند بخشی از جامعه 
نباشد. پس اگر مدیران و مسئولان متوجه ادبیات زیر پوست مملکت نباشند این 
عدم مفاهمه و عدم درک متقابل در نقطه ای از زمان و مکان، تولید چالش خواهد 
کرد! شاید جامعه برای مدت زمانی کوتاه، از برخی خواست ها چشم پوشی کند اما 
نکته قابل تامل این است که نیازهای ملت  ایران متفاوت از خواسته های شان است 
و مدیران باید بین خواست و نیاز جامعه تفاوت قائل شوند! برای آدم گرسنه و تشنه 
هر چقدر هم از پیشرفت صحبت شــود ذره ای آنان را تحت تاثیر قرار نخواهد داد! 
متاسفانه گاه احساس می شود برخی از مسئولان خوانش صحیحی از ادبیاتِ زیر 
پوستی بخشی از جامعه ندارند! چاپلوسان دوست و همراه واقعی مدیران نیستند. 

این منتقدان می باشند که دل سوز واقعی هستند!

در این مــاه مهمانی خدا، همچــون روزه گیری، 
وظیفه شرعی، انقلابی، دینی و ملیّ خویش می دانم 
که از حاکمیّت که در رأس امور است درخواست کنم 
که به مقتضای آیه شــریفه »لن یجعل ا... للکافرین 
علی المؤمنین ســبیلا« به توصیه ها، پیشــنهادها 
و نظــرات و دغدغه هــای کســانی که دلســوزانه 
نمی خواهند جامعه اسلامی ایران دچار فشار معیشتی 
وعقب ماندگی اقتصادی شود گوش فرا دهند. آیا بهتر 
نیست برخی مدیران و مســئولان در میان مردم به 
تحقیق و تفحّص بپردازند که هم وضع و حال آنها را 
دریابند و هم ملاحظه فرمایند که مردم چه شرایط 
ســخت معیشــتی را با صبوری تحمّل می کنند تا 
دریابند که نقدها و توصیه های اشــخاصی همچون 
اینجانب منحصراً از موضع نگرانی نســبت به ایران 
و کیفیّت زندگی هموطنان نازنین است نه بیشتر... 
در ایــن مقطع دغدغه کســب حقوق شــهروندی، 
مسئله روز و مورد بحث محافل و رسانه های خبری 

و مطبوعات شده اســت. جا دارد که به مناسبت این 
ایاّم، به الگــوی حکومت در مکتب توحید و اســلام 
نظری بیندازیم و از این رهگــذر، غیر انطباق بودن 
اسلام دافعه  دار برخی که مدّعی آنند با اسلام اصیل 
و ناب محمّدی را بیش از پیش متوجّه شــویم. همه 
می دانند که حضرت علی)ع( از نظر ســابقه و سطح 
والای معرفتی و اخلاقی و آزمونی پنجاه و پنج ساله 
که از زمان بعثت پیامبــر)ص( تا زمان حکومتش بر 
جای گذارده بود، به معنای واقعی کلمه، شاگرد اوّل 
مکتب اسلام و توحید اســت، افکار و تعالیم نظری و 
رفتار عملی و اخلاقی وی نمونــه کاملی از محتوای 
اسلام شناخته شده اســت. علی )ع( وقتی از تهاجم 
مخالفــان حکومتش به یک بانوی یهــودی خبردار 
می شود با خشم تمام فریاد برمی آورد و خود را برای 
گرفتن انتقام از مهاجمان آماده می کند. در اینجا با 
عدّه ای از دختران نامهربانی می شــود ولی می بینم 
برخی و عده ای از نمایندگان نزدیک به جبهه پایداری 
نه تنها از این حوادث متأثر نمی شوند بلکه تقاضای 
برخورد شدید را طالب می شوند. امروزه در تریبون ها، 
مدارس و درس هــای معارف دانشــگاه ها چقدر به 
آموزش های بینشی و رفتاری علی)ع( توجه می شود 
و از خطبه های نهج البلاغه که به امور سیاسی و روابط 

حاکمان و مردم مربوط است، برای مردم مطلبی نقل 
می شود؟ زمان حیات بزرگان دین و جامعه همچون 
شادروان طالقانی، بهشــتی و مطهّری و... بیان این 
سنخ مطالب خیلی مرسوم بود. آیا نباید چنین نتیجه 
گرفت که علی همچنان تنهاســت؟! از میان مواضع 
سیاســی علی)ع( در خصوص پایبندی به قانون و 
عدم تبعیض کامل و مردم دوســتی و تسامح و عدم 
اعتنا به تفاوت های مذهبی شــهروندان و همچنین 
قاطعیّت و سازش ناپذیری کامل در برابر سوداگران، 
محتکرین، رباخــواران و طالبان سوءاســتفاده از 
امکانات مالی اقتصادی کشــور، امروز از کدام یک 
از این ویژگی هــا برخورداریم؟ در ســال های اخیر 
شکاف طبقاتی رو به گسترش است و اختلاسگران، 
آقازاده ها، رانت خــواران و بهره مندان از درآمدهای 
باد آورده را می بینم که همچنان می تازند و درست 
برعکس سیاست مولا علی که در برخورد با منتقدان 
و مخالفان سهل گیر و در مسائل اقتصادی سختگیر 
بود، برخی در برخورد با هر صدای منتقد و معترضی 
ســختگیر و در برابر خرج کــردن از اموال عمومی، 
سهل گیرند! این گونه است که مردم هوشیار جامعه 
ما درمی یابند که برخی فقط مدّعی پیروی و شیعه 

علی بودن هستند. 

تغییرات جدید در دولت
وزیر کشاروزی هم عوض شد

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی :
 ایران هیچ گاه به دنبال 

قطع رابطه با همسایگان خود نبود

امید فراغت
روزنامه نگار

کمال الدین پیرمؤذن 
نماینده ادوار مجلس 

عماد افروغ درگذشت

منتقد مصلح 
اصولگرای 
اندیشمند

 

 واکنش ها به سخنان حجت الاسلام حسین انصاریان 
در فضای مجازی

طوفان شیخِ »عیار«  اجرای طرح حجاب از امروز
صفحه 3

صفحه9

   در طرح حجاب و عفاف، جریمه مالی از ۵۰۰ هزار تومان تا ۳ میلیارد تومان، ابطال گواهینامه رانندگی و پاسپورت و همچنین ممنوعیت استفاده از 
اینترنت برای سلبریتی ها و صاحبان کانال ها و... در نظر گرفته شده. 

   سکینه سادات پاد، دستیار حقوقی رئیس جمهور: منع خدمات اجتماعی، مغایر اصول ۱۹و۲۰ قانون اساسی  و مصداق کار بی قاعده است! 

سردار رادان گفته دوربین های تشخیص دهنده افراد بی حجاب هیچ خطایی نخواهند داشت

دکتر بهمن آرمان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 دولت به تغییرات اساسی نیاز دارد
 رئیسی باید پیامدهای افزایش قیمت حامل های انرژی را برای مردم مشخص کند

با تورم انتقالی در کشور مواجه هستیم

صفحه ۱۱

صفحه ۱۱

سخــن روز

سخــن روز

صفحه۲

همین صفحه

مشکل اقتصادی کشــور با تغییر افراد و اشخاص حل 
نمی شود و اکنون مهم ترین مشکل دولت  این است که 

استراتژی اقتصادی دولت مشخص نیست....

تا الان مســئولین درباره از ســرگیری مناســبات با 
عربســتان موفق عمل کرده اند و اقــدام دو طرف برای 

بازگشایی سفارتخانه های خود موثر است...

دولت استراتژی اقتصادی ندارد

سوریه و نشست اتحادیه عرب 

راهپیمایی روز قدس با حضور مردم در همه نقاط ایران برگزارشد 

 فلسطین محور وحدت جهان اسلام 
قدس در آستانه آزادی

»آرمان ملی« به بررسی وضعیت عرضه و قیمت کاغذ در آستانه نمایشگاه کتاب می پردازد؛ 
یک بام و دو هوای قیمت کاغذ 

صفحه 2

سوت انتخابات در غیبت رقیب
حدادعادل: امسال انتخابات مجلس را پیش رو داریم؛ کار تشکیلاتی را آغاز کنیم

 آرمان ملی: از رفتار و کردار حداد عادل مشخص اســت که برنامه جدیدی برای انتخابات ۱۴۰۲ دارد. اگرچه او نمی تواند 
کاندیدا شود، اما می تواند در ساماندهی نیروهای اصولگرا در انتخابات به ایفای نقش بپردازد. ریش سپید این مقطع انتخاباتی 

اصولگرایان شاید حداد عادل باشد... 

آرمان ملی: راهپیمایی روز جهانی قدس در تهران با حضور پرشور مردم روزه دار، مسئولان لشکری و کشوری با شعار محوری 
»فلسطین محور وحدت جهان اســلام ؛ قدس در آســتانه آزادی« و همزمان با تهران، در بیش از یک هزار شهر و روستای 

کشورمان به طور همزمان برگزار شد...

آرمان ملی: در شرایطی که اغلب کارشناسان نسبت به افزایش نرخ تورم در سال جاری هشدار می دهند از گوشه 
و کنار زمزمه هایی مبنی بر احتمال افزایش قیمت حامل های انرژی به گوش می رسد. زمزمه هایی که هنوز هیچ 

مقام رسمی آن را تأیید نکرده...

صفحه 3

صفحه 4

قالیباف: امروز ضعف ما در اقتصاد و معیشت است

۹۰ درصد بی حجاب ها  را مقصر نمی دانم؛ دعاگویشان هستم

صفحه 3

سوریه و نشست اتحادیه عرب در ریاض 

سوریه و نشست اتحادیه عرب  منتقدان دلسوز را دریابید

تحقیق میدانی

آرمان ملی: سخنگوی دولت تغییرات جدید کابینه را اعلام کرد. 
علی بهادری جهرمی با اعلام تغییرات انجام شــده در هیأت دولت، 
اظهار کرد: رویه دولت از ابتدا این بوده که مدیران و فرآیندها و رویه 
به صورت مستمر مورد ارزیابی قرار گیرند و این رویه ثابت و تأکیدی 
همیشگی در جلســات با اعضای کابینه رئیس جمهوری بوده است. 
وی افزود: این تغییرات و تحولات یا به مناسبت ارزیابی های صورت 
گرفته یا به تناسب شرایط و اولویت های موجود کشور و نیاز روز اتفاق 
می افتد. در همین زمینه ســه تغییر در مجموعه کلان دولت انجام 
می شود که اولین تغییر آن مربوط به سازمان برنامه و بودجه است و 
طی آن آقای دکتر منظور رئیس سازمان امور مالیاتی کشور که تجربه 
مدیریتی موفقی داشته اند و سیاست های دولت را خوب پیش برده اند، 
جایگزین آقای میرکاظمی به عنوان رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
می شوند. بهادری جهرمی اظهار کرد: البته آقای میرکاظمی از اواسط 
سال ۱۴۰۱ از رئیس جمهوری چند مرتبه به دلیل ناراحتی قلبی تقاضا 
کرده  بودند که مسئولیت را به دیگری واگذار کنند تا حجم کارشان 
کمتر شود. با این حال چون در اثنای فرایند تدوین و تصویب بودجه 
۱۴۰۲ بودیم نظر رئیس جمهوری این بود که این فرایند طی شود و 
بعد تغییر رخ دهد. البته آقای میرکاظمی مشاور تیم اقتصادی دولت 
خواهد ماند. سخنگوی دولت ادامه داد: دومین تغییر در حوزه وزارت 
جهاد کشاورزی است که ارزیابی های سال گذشته منجر به جابه جایی 
مدیریتی در این حوزه شــد و طی آن ســیدمحمد آقامیری رئیس 
کنونی سازمان نظام دامپزشکی کشــور که تجربه مدیریتی موفقی 
دارند، به عنوان سرپرست وزارت کشاورزی انتخاب شدند. سخنگوی 
دولت ادامه داد: همچنیــن در زمینه صندوق نوآوری و شــکوفایی 
کشور با توجه به اولویت این حوزه و اولویت حمایت از مجموعه های 
دانش بنیان و نخبگانی، آقای رئیسی تصمیم گرفتند از خدمات آقای 
خیاطیان که دارای دکترای مدیریت تکنولوژی از دانشــگاه علامه 
طباطبایی هســتند و تجارب خوبی در زمینه علم و فناوری دارند به 

عنوان مدیرعامل صندوق نوآوری و شکوفایی استفاده کنند. 

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان 
اینکه همواره ایران نگاه ویژه ای به همسایگانش داشته است، گفت: 
هیچ گاه به دنبال قطع رابطه با همسایگان خود نبوده است. ابراهیم 
عزیزی گفت:  از ابتــدای پیروزی انقلاب، جمهوری اســلامی ایران 
همیشه حسن همجواری با همســایگان و بهره گیری از ظرفیت های 
مشــترک طرفینی را به عنوان اصل جدی دنبال  کرده اما متاسفانه 
در طول سال های گذشته شاهد نوعی کج روی، بداندیشی و القائات 
غلط و سوء برداشت هایی از سوی کشورهای همسایه بودیم که این 
سوء برداشت ها و بعضا کج روی ها منتهی به یکسری تصمیمات غلط 
برای نظامات سیاســی برخی کشورهای همســایه شده است.امروز 
کشورهای همسایه به این واقعیت رسیده اند؛  جمهوری اسلامی نه تنها 
هیچ وقت رویکرد خصمانه ای با همسایگان خود نداشته بلکه همواره 

رویکرد برادارنه و دوستانه را دنبال کرده و می کند.

تا الان مسئولین درباره از سرگیری مناسبات با عربستان موفق 
عمل کرده اند و اقدام دو طرف برای بازگشایی سفارتخانه های خود 
موثر است و شاید از آن مهم تر، ملاقات هیات عربستانی با مقامات 
حوثی است که نشان دهنده این است که مسئله جنگ یمن تقریبا 
حل شده و با قبول پرداخت تمام خســارت های این مدت توسط 
عربستان سعودی به کارمندهای حوثی مشکل را تقریبا حل کردند 
و امیدواریم که حل شود منتها الان مشکلی که هیچکدام از طرفین 
نســبت به آن اظهارنظر نکرده اند ولی برخی مقامات عربستانی به 
این موضوع اشاره کرده اند، مخصوصا با توجه به اینکه نشست آتی 
اتحادیه عرب در ریاض برگزار می شود، این مسئله خیلی مهم است. 
دو موضوع برای این اجلاس خیلــی اهمیت دارد که یکی ورود 
سوریه به این اجلاس است که چند شرط برایش گذاشته اند که یکی 
از این شرط ها که جزو شروط مهم است این که سوریه باید از حضور 
کشورهای خارجی بری شود و هیچکدام از کشورهای خارجی نباید 

در سوریه دخالت کنند. 
ترکیه این موضوع را پذیرفتــه و قبلا هم پذیرفته بود که حاضر 
اســت خاک ســوریه را ترک کند به دلیل اینکه فشارها اول روی 
ترکیه بود و ترکیه هم خودش برای نزدیک شدن بیشتر به عربستان 
سعوی و امارات متحده برای جلب و جذب سرمایه شان علاقه مند 
بود تا مشکل شــان را با ســوریه حل کنند. به هر حال سوریه یک 
کشور عرب است و دارد به دنیای عرب برمی گردد. در مورد ایران 

این مسئله خیلی مهم است.
 با توجه به حجم ســرمایه گذاری های انســانی و تسلیحاتی و 
سیاسی که روی سوریه گذاشتیم حالا شــرط اساسی ورود بشار 
اســد به اتحادیه عرب در ریاض را بدون ذکر نام ایــران از اینکه 
تمام دولت های خارجی باید خاک ســوریه را ترک کنند، شــرط 
گذاشته اند و جالب اینکه روســیه هم از این نظر پشتیبانی کرده 
است. بنابراین فشارعربستان ســعودی یک مقدار برای ما سخت 
خواهد بود برای اینکه دسترسی ما به حزب ا... مشکل خواهد بود 
چون بعد از سوریه قطعا با مسئله لبنان روبه رو خواهیم بود و لبنان 
برای عربستان خیلی اهمیت دارد. الان نزدیک به یکسال است که 
لبنان رئیس جمهور ندارد به دلیل اختلافاتی که بین ما و عربستان 
وجود دارد، نیروهای هر دو طرف اجازه انتخابات ریاست جمهوری 

را صادر نکردند.
بنابراین نهایتا به این نتیجه می رســیم که شرط اساسی بعد از 
مسئله خاتمه جنگ یمن، خروج ایران از کشورهای عرب هم عراق 
و مخصوصا الان سوریه و لبنان است با توجه به هزینه هایی که در 
منطقه به دوش کشیدیم، حالا شــاید این مساله برایمان مشکل 
باشد. حتی از دیدگاه افکار عمومی خودمان هم پاسخگویی سخت 
خواهد بود. هرچند این موارد قابل پیش بینی بوده و حتما دولت 
هم درباره اش فکر کرده است و رهبری هم طی سخنرانی سال نو 
از اینکه دســت از حمایت گروه های مقاومت برنخواهیم داشت، 
سخن گفتند. با توجه به سفر وزیر خارجه ســوریه به عربستان و 
قول مساعد مبنی بر پاسخ به خواسته های عربستان، همان طور که 
سفر وزیر مجلس عراق به قاهره هم نشان می دهد، باید بپذیریم که 
سوریه و سایر کشورهای عربی دارند به دنیای عرب برمی گردند که 

منتهی الیه آرزوی این کشورهاست. 

علی بیگدلی
استاد دانشگاه

علی بیگدلی
استاد دانشگاه

علی بیگدلی
استاد دانشگاه

مهدی پازوکی
اقتصاددان 
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  مشکل اقتصادی کشور با تغییر افراد و اشخاص حل 
نمی شود و اکنون مهم ترین مشکل دولت  این است که 
استراتژی اقتصادی دولت مشخص نیست. البته اینکه قطعا 
تغییر افراد ضعیف و جایگزین کردن افراد توانمندتر و قوی 
بسیار امر خوب و مطلوبی است. اما مساله این است که با 
تغییر فرد مشکلی حل نمی شود. دولت به اتاق فکر اقتصادی 
احتیاج دارد. چرا که اتاق فکر اقتصادی دولت ضعیف است 
و برخی افرادی که  در دولت قرار گرفتند از کارایی لازم 
برخوردار نیستند. نمونه این مساله را می توان در نشست 
اندیشمندان برتر با رئیس جمهور دید که شخصی ادعا می کرد 
با برنامه نویسی پایتون می توان بسیاری از مشکلات کشور را 
حل کرد. دولت سیزدهم قریب به بیست ماه است که روی کار 
آمده اما به لحاظ اقتصادی چندان اتفاقات مهمی رخ نداده 
است. در حالی که آقای رئیسی پیش از انتخابات ریاست 
جمهوری می گفت من ۷ هزار صفحه برنامه اقتصادی دارم. 
بنابر این به نظر می رسد برای اینکه رشد اقتصادی مداوم 
داشته باشیم، تورم کنترل شود و به عبارت ساده تر برای 
اینکه ثبات اقتصادی به کشور بازگردد این ثبات اقتصادی 
نیاز به برنامه و استراتژی دارد.  برخی افرادی که کنار آقای 
رئیس جمهور هستند مشخص است ضعیف هستند. رئیس 
پیشین سازمان برنامه و بودجه که همین اخیرا استعفا داد 
یکی از همین افراد بوده است. تغییراتی که در این دولت 
شاهد آن هستیم نسبت به دولت های قبلی بیشتر  است 
که معمولا  افراد ضعیف هستند. در حالی که اصولگرایان 
آدم های قوی تر هم دارند و مشخص نیست که حلقه افراد 
آقای رئیس جمهور از چه دیدگاه و مشربی برخوردارند؟ 
مثلا آقای دکتر دانش جعفری، آقای دکتر فرهاد رهبر 
و... افراد با دانش اصولگرایان در حوزه اقتصادی هستند 
که دولت می تواند از وجود آنها به خوبی استفاده کند. اما 
خصوصیت این افراد این است که دیدگاه مستقلی دارند و 
به همین جهت از آنها استفاده نمی شود. چنانکه در دولت 
احمدی نژاد هم نتوانستند کار کنند. اکنون برخی می گویند 
که تفکر جبهه پایداری در دولت  حضور دارد. در حالی که 
مشخص نیست اساسا جبهه پایداری چه نوع رویکرد و برنامه 
اقتصادی دارد. اما آنچه مشخص است اگر برنامه اقتصادی 
جبهه پایداری همین روندی است که طی ۲۰ ماه گذشته 
شاهد بودیم  . امروز بعد از گذشت ۲۰ ماه از عمر دولت دیگر 
دولت روحانی مقصر نیست. وقتی روحانی دولت را تحویل 
داد دلار ۲۴۵۰۰ تومان بود اما امروز در بازار آزاد در کانال 
۵۰ هزار تومان است. پرسش اینجاست که ارزش پول ملی 
چرا در همین ۲۰ ماه گذشته نصف شده است؟ مگر قرار نبود 
دولت سیزدهم شرایط اقتصادی را بهبود ببخشد و ارزش پول 
ملی بالاتر بیاورد؟ البته احیای روابط با عربستان کار بسیار 
خوبی است اما آقای رئیس جمهور باید تندروها را از دور خود 
کنار بزند. در حال حاضر چیزی که می توان به عینه مشاهده 
کرد اکثر شرکت های بزرگ، بیمه ها، بانک ها اکثر هیأت 
مدیره شان افرادی هستند که نسبت به دولت های قبلی 
ضعیف تر هستند. افرادی که  برخی از گعده ها و رفقای گرمابه 

و گلستان انتخاب  شده اند. 

 دولت استراتژی اقتصادی ندارد
یادداشت

  تکذیب استفاده از 
پهپادهای ایرانی 

نخست وزیر ارمنستان استفاده از پهپادهای 
ایرانی در درگیری اخیر نیروهای ارمنی و 
جمهوری آذربایجان در قره باغ کوهستانی را 
تکذیب کرد. نیکول پاشینیان در پاسخ به سوال 
یک نماینده پارلمان درباره اینکه آیا »اخبار منتشر 
شده درباره استفاده ارمنستان از پهپادهای ایرانی 
در درگیری اخیر صحت دارد«، گفت که این 
اخبار »جنگ روانی برای برانگیختن مواضع غرب 
علیه ارمنستان است.« تاکنون نهادهای رسمی، 
مقامات و رسانه های جمهوری آذربایجان اتهامی 
درباره استفاده نیروهای ارمنستان از پهپادهای 
ایرانی مطرح نکرده اند، اما بعد از درگیری روز 
سه شنبه هفته گذشته که منجر به کشته شدن 
سه نظامی آذربایجان و چهار نظامی ارمنستان 
شد، این موضوع در فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی مطرح شده بود. او روز چهارشنبه ۲۲ 
فروردین در ادامه مدعی شد جمهوری آذربایجان 
علیه ارمنستان دست به جنگ روانی و اطلاعاتی 

می زند. 

حضور مردم در انتخابات معادلات 
را تغییر می دهد

عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: اعلام حضور 
جدی ملت در انتخابات است که به تغییر معادلات 
منجر می شود و مشتی هم به دهان دشمن خواهد 
زد. سیدرضا اکرمی با اشاره به ملزومات برگزاری 
انتخاباتی با مشارکت حداکثری در اسفندماه سال 
جاری، اظهار کرد: امام راحل که معمار و موسس 
جمهوری اسلامی است بعد از ۲۲بهمن و پیروزی 
انقلاب اصرار داشت که در کوتاه ترین زمان امور 
کشور با انتخابات و از طریق رای مستقیم مردم 
پیش رود؛ چرا که معتقد بود مردم باید برای کشور 
و کارگزاران اصلی آن تصمیم گیری کنند. وی 
افزود: وقتی مردم به معنای واقعی کلمه مشارکت 
کنند و در انتخابات رای دهند، نشانگر این خواهد 
بود که کارها با اراده و خواست ملت پیش می رود. 
این ریشه و اصل و اساس شکل گیری جمهوری 

اسلامی است و نباید از آن لحظه ای غفلت کرد. 

پیش شرطی وجود نداشته باشد
وزیر خارجه روسیه گفت که در خصوص زمان 
و مکان نشست چهارجانبه وزرای خارجه روسیه، 
ایران، ترکیه و سوریه توافق خواهد شد. سرگئی 
لاوروف، وزیر خارجه روسیه دیروز)جمعه( در 
یک نشست خبری در سمرقند، یکی از شهرهای 
ازبکستان گفت که اکنون درخصوص زمان و 
مکان نشست چهارجانبه وزرای خارجه روسیه، 
ایران، ترکیه و روسیه توافق خواهد شد. وی گفت 
که نباید هیچ گونه پیش شرطی برای این نشست 
وجود داشته باشد. پیش از این رسانه های ترکیه 
گزارش دادند که آنکارا در حال برنامه ریزی برای 
ارائه یک روند عادی سازی روابط چهار ماده ای 
با دمشق در نشست آتی وزرای خارجه ترکیه، 
روسیه، سوریه و ایران است. مولود چاووش اوغلو، 
وزیر امور خارجه ترکیه روز دوشنبه گذشته گفت 
که مسکو میزبان نشست وزرای خارجه ترکیه، 
روسیه، ایران و سوریه در اوایل ماه مه خواهد بود. 

تقدیر از حضور مردم در 
راهپیمایی روز قدس

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی با صدور 
بیانیه ای از حضور مردمِ مؤمن و روزه دار ایران 
اسلامی در راهپیمایی روز جهانی قدس تقدیر 
و تشکر کرد. دربخشی ازاین بیانیه آمده است: 
»شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی؛ ضمن 
گرامیداشت یاد و خاطره بنیانگذار روز جهانی 
قدس، حضرت امام خمینی رحمة ا... علیه و تمامی 
شهدای گرانقدر جبهه مقاومت و قدس شریف؛ 
این همه شور و شعور و لحظه شناسی، هوشمندی 
و بصیرت ملت عظیم الشأن ایران اسلامی و سایر 
ملل مسلمان و آزاده جهان علیه جرثومه فساد و 
غده سرطانی رژیم اشغالگر قدس را ارج نهاده و 
از خداوند متعال پیروزی جبهه مقاومت، آزادی 
قبله اول مسلمین و نابودی و فروپاشی ولیده 
منحوس غرب یعنی اسرائیل جنایتکار را مسألت 

می نماید.«

 فروپاشی رژیم صهیونیستی 
حتمی و نزدیک است

سخنگوی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح گفت: ذلیل شدن صهیونیست ها نتیجه 
مقاومت مردم منطقه و رشادت های رزمندگان 
دلاور محور مقاومت و سردار شهید حاج قاسم 
سلیمانی است. سردار رضا طلایی نیک اظهار کرد: 
رژیم صهیونیستی تهدید اصلی برای امنیت منطقه 
است و جنایت های بسیاری را علیه مردم مظلوم 
فلسطین انجام داده است. وی تصریح کرد: مبارزه 
با صهیونیست  تا آزادی قدس شریف ادامه دارد و 
امروز وضعیت صهیونیست ها را می بینیم که در چه 
شرایط سختی قرار دارند. طلایی نیک با قدردانی 
از حضور پرشور مردم در راهپیمایی روز جهانی 
قدس، افزود: امروز جبهه مقاومت با پشتیبانی 
انقلاب اسلامی با قدرت در منطقه حضور و دست 
برتر را دارد. وی با بیان اینکه صهیونیست ها امروز 
خودشان با نا امنی درونی مواجه هستند و موازنه 
قدرت در منطقه کاملا به نفع محور مقاومت تغییر 
کرده است، یادآور شد: صهیونیست ها رو به افول 
هستند و این چیزی نیست که بتوانند آن را کتمان 
کنند و زودتر از بین خواهند رفت و خودشان نیز به 

این قضیه اعتراف می کنند. 

مهدی پازوکی
اقتصاددان 

ویـــــژه
 رئیس کمیسیون عمران مجلس:   

 مدیران دولت یا توان اجرایی ندارند
 یا به کارشان اعتقاد ندارند 

آرمان ملی: رئیس کمیسیون عمران مجلس اظهار 
داشت: مجموعه اقتصادی دولت، ضعف هایی دارد که باید 
هرچه سریع تر برطرف و حتماً تغییراتی در تیم اقتصادی 
دولت ایجاد شود. دولت از همان شروع کار، اهدافی برای 
خودش تعریف و برنامه ریزی کرده بود و طبق شعار هایی 
که دادند، نگاه اصلی اش به سفره و معیشت و اشتغال مردم 
و مخصوصاً اقشار آسیب پذیر بود. محمدرضا رضایی کوچی 
گفت: این موضوعات، راهبرد های کلی دولت است، منتها 
لازمه رسیدن به این هدف گذاری که کردند، داشتن مدیران 
توانمند و قوی است که فهم اقتصادی داشته باشند. حال 
که بیش از یک سال و نیم گذشته و خروجی کار این شده، 
زودتر باید در حوزه اقتصادی دولت، تغییراتی شکل بگیرد 
و مدیران قوی تر و توانمندتری روی کار بیایند. وی افزود: 
دولت کاملًا مسیر درستی را انتخاب کرد و آن هم توجه به 
اقشار ضعیف جامعه بود، ولی تیمی که قرار است به این 
اهداف برسد باید قوی تر و کاربلدتر باشد. مثلًا در حوزه 
عمرانی، بنده به وزیر راه و شهرسازی گفتم که شما هر 
تصمیمی بگیرید، کل مدیران در استان ها باید اهداف شما 
را پیاده کنند، ولی متاسفانه خیلی از مدیران کل، ضعیف 
هستند و توانایی انجام کار ها را ندارند و به جد لازم است 
که تغییر در مدیریت ها شکل بگیرد. رضایی کوچی ادامه 
داد: لازم است بعضی مدیران میانی و حتی مدیران اصلی، 
در بدنه دولت جابه جا شوند و حتی در سطح وزرا تغییراتی 
جدی ایجاد شود و کسانی که قرار است سیاست های کلان 
دولت را در استان ها اجرا کنند، افراد توانمند و مدیرتری 
باشند. بعضی وقت ها افراد نمی توانند کار ها را انجام دهند 
که این موضوع به دو دلیل است؛ یا اعتقادی به آن کار ندارند 
که انجامش نمی دهند یا توان اجرایی کردن آن کار را ندارند 
که هر دو این اتفاقات، نشانه ضعف مدیر است، چون او باید 
مجری سیاست های کلان کشور باشد. نماینده جهرم ابراز 
داشت: به نظر من با بودجه ۱۴۰۲، وضعیت معیشتی مردم 
می تواند بهتر شود، چون بودجه امسال این قابلیت را دارد، 
ولی این کار با توجه به تغییراتی که گفتم باید انجام شود. 
باید از این ظرفیت بودجه استفاده کنیم و بودجه لازم را به 
امور کشور تخصیص دهیم و دیگر نباید در تخصیص ها، 
سلیقه ای اعمال شود. رئیس کمیسیون عمران مجلس بیان 
کرد: با توجه به لایحه بودجه سال ۱۴۰۲، در بحث مسکن 
امیدوار نیستم اتفاقی رخ دهد و کار با شعار بزرگ دولت در 
ابتدای راه توام شود، چون بودجه ای که در این رابطه بسته 

شده، اصلاً شرایط خوبی ندارد و بسیار ضعیف است. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور در 
جلسه شورای  عالی مسکن پس از 
ارائه گزارش هایی درباره عملکرد 
وزارتخانه ها، استانداری ها و بانک ها 
در زمینه اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن وزرای کشور، اقتصاد، راه و 
شهرسازی، رئیس کل بانک مرکزی 
و رئیس سازمان برنامه و بودجه را 
اهمال های  به  رسیدگی  مامور 
احتمالی و تسریع روند اجرای این 
رئیسی  ابراهیم  کرد. سید  طرح 
در ششمین جلسه شورای  عالی 
مسکن که صبح پریروز پنج شنبه 
ریاست جمهوری  نهاد  محل  در 
برگزار شد، مسکن را اهم مسائل 
کشور و مهم ترین دغدغه مردم 
دانست و تأکید کرد: دولت تأمین 
مسکن را با تلاش مضاعف و بی وقفه 
رئیس جمهور  می کند.  پیگیری 
با تاکید بر پیگیری جدی اجرای 
مصوبات جلسات مربوط به تولید 
زمان بندی  یک  براساس  مسکن 
اصلی ترین  را  زمین  مشخص، 
مسأله در تأمین مسکن دانست و 
با اشاره به قانون واگذاری اراضی 
مسکن  ساخت  برای  دستگاه ها 
مورد نیاز در کشور اظهار داشت: 
برخی دستگاه ها عملکرد خوبی در 
واگذاری اراضی داشته اند، اما برخی 

دیگر باید نسبت به اجرای قانون 
تسریع نمایند و پاسخگو باشند. 
رئیسی در این جلسه ۳ ساعته که 
رئیس بانک مرکزی و مدیران عامل 
بانک ها نیز در آن حضور داشتند، 
عملکرد  گزارش  استماع  ضمن 
بانک ها در تأمین مالی پروژه های 
مسکن، تصریح کرد: براساس قانون 
بانکی  ۲۰ درصد تسهیلات  باید 
برای ساخت مسکن تخصیص یابد 
و اگر بانکی به قانون عمل نکرده 
باید در این خصوص پاسخگو باشد. 
رئیس جمهور بیان کرد: اگر بانکی 
به جای پرداخت تسهیلات برای 
ساخت مسکن، این ثروت را صرف 
کارها و سرمایه گذاری های کاذب 
کرده، نمی توان از آن گذشت، ولی 
اگر ظرفیت و توان مالی کافی برای 
پرداخت تمام تسهیلات مقرر در 

قانون نیست، وزارت اقتصاد اصلاح 
قانون را از طریق مجلس پیگیری 
کند تا مدیران متهم به قانون گریزی 
مصالح  و  زمین  رئیسی،  نشوند. 
ساختمانی را مهم ترین عوامل گرانی 
مسکن دانست و با اشاره به تدبیر 
دولت برای تأمین زمین در جهت 
کاهش هزینه ها، وزیر صمت را مأمور 
کرد از طریق رایزنی با تولیدکنندگان 
سیمان و فولاد، بستر لازم برای 
تأمین این مصالح با قیمت مناسب 
جهت ساخت مسکن را فراهم کند. 
وی با اشاره به عملکرد استانداران 
در پیگیری سیاست های دولت در 
حوزه مسکن خواستار پاسخگویی آن 
دسته از استان هایی شد که مأموریت 
خود را به درستی انجام نداده اند و 
گفت: وزرای کشور و راه و شهرسازی 
موظف هستند در اسرع وقت یک 

گروه بازرسی به استان هایی که طبق 
گزارش های موجود عملکرد ضعیفی 
در این حوزه داشته اند، اعزام کنند 
تا موضوع را با دقت مورد بررسی 
قرار دهند. »تسهیل و اولویت بخشی 
در صدور مجوز ساخت و ساز«، 
»سرعت بخشی به احداث مسکن 
روستایی« و »اعتبارزدایی از اسناد 
عادی« از دیگر تأکیدات رئیس 
شورای عالی مسکن در این جلسه 
بود. رئیسی همچنین از لزوم جذب 
سرمایه بخش خصوصی در حوزه 
ساخت مسکن نیز سخن گفت و 
وزرای راه و اقتصاد و روسای بانک 
مرکزی و سازمان برنامه و بودجه را 
مکلف کرد ظرف یک ماه، راهکارهای 
تأمین مالی اجرای قانون جهش 
تولید مسکن را در جهت تسریع در 
تحقق وعده دولت بررسی و به شورای 
رئیس جمهور  کنند.  ارائه  عالی 
تصریح کرد: مسکن دغدغه جدی 
و  ندارند  خانه  که  است  کسانی 
اجاره نشین هستند و تأمین سرپناه 
برای نیازمندان توسط متولیان حل 
مشکل مسکن و رفع نگرانی مردم، 
از راه های تقرب به خداوند است. 
قطعاً بدانید اگر به وظایف خود در 
این زمینه عمل کنیم امیرالمؤمنین 

علی)ع( هم شادمان می شوند. 

رئیس جمهور: 
اگر بانکی به تعهداتش در نهضت ملی مسکن عمل نکرده باید پاسخگو باشد

ایران با هرچه که مخلّ 
امنیت منطقه باشد برخورد 

خواهد کرد

  مشاور رهبر معظم انقلاب در امور 
بین الملل نوشت: ایران با هرچه که 
مخلّ امنیت منطقه باشد برخورد 
خواهد کرد و صراحتاً عنوان می کنیم 
باهویت  کشورهای  بعضی  که 
مجعول مثل رژیم صهیونیستی و 
با ماهیت توسعه طلب مثل ایالات 
متحدۀ آمریکا به دنبال آن هستند 
و  ایران  اسلامی  جمهوری  که 
همسایگانش دچار مشکل شوند 
ولی به عنوان یک اصل راهبردی 
عنوان می شود که جمهوری اسلامی 
ایران با پایمردی و اصرارِ تمام، هم 
امنیت خود و هم حافظ  مدافع 
امنیت منطقه است و به علاوه در 
صحنة بین المللی بخش مهم تلاش 
ما این است که هرچه زودتر این 
مناقشات زیان بخش و آسیب زننده 
یابد.  انسان خاتمه  به سرنوشت 
کشور  افزود:  ولایتی  علی اکبر 
آذربایجان واجد مرزهای سیاسی 
خود است و جمهوری اسلامی ایران 
عملًا نشان داده که به تمامیت ارضی 
این کشور و سایر کشورهای مستقل 

احترام می گذارد. 

   آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه گفت: رژیم 
جعلی و غاصب اسرائیل بیش از ۷۰ سال است 
که مشغول جنایت و ظلم است و از وظایف نه 
تنها مسلمانان بلکه همه آزادیخواهان جهان 
است که به افشای جنایات این رژیم سفاک 
بپردازند و این امر از مصادیق جهاد تبیین است. 
اژه ای،  محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
دیروز جمعه همزمان با روز جهانی قدس، در 
راهپیمایی باشکوه این روز در تهران در کنار 
مردم نمازگزار و روزه دار ایران اسلامی حاضر شد. 
رئیس دستگاه قضا در جریان این راهپیمایی 
باشکوه، طی مصاحبه ای با خبرنگاران اظهار 
کرد: رژیم جعلی و غاصب اسرائیل بیش از ۷۰ 
سال است که مشغول جنایت و ظلم است و از 
وظایف نه تنها مسلمانان بلکه همه آزادیخواهان 
جهان است که به افشای جنایات این رژیم سفاک 
بپردازند و این امر از مصادیق جهاد تبیین است. 
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: فقط امروز نیست 
که صهیونیست ها مشغول جنایت علیه بشر و 
نقض تمامی حقوق انسانی فلسطینیان هستند 
بلکه چندین دهه است که آن ها جنایتکاری و 
ظلم پیشه می کنند. محسنی اژه ای با اشاره به 

حمایت های آشکار و نهان غربی ها از جنایت های 
پردامنه و مکرر رژیم موقت صهیونیستی گفت: 
بدیهی است مدعیان دروغین حقوق بشر و در 
رأس آن ها آمریکایی ها که خود کارنامه سیاهی 
در مسائل حقوق بشری دارند و همچنین افرادی 
که وامدار ثروتمندان صهیونیستی هستند، نه 

تنها ماشین جنایت رژیم جعلی صهیونیستی را 
متوقف نمی کنند، بلکه به حمایت و مساعدت 
آن ها نیز می پردازند. رئیس عدلیه تصریح کرد: 
همه مسلمانان و آزادیخواهان جهان باید علیه 
رژیم جنایت پیشه و جعلی صهیونیستی دست 
به افشاگری و اقدامات بازدارنده بزنند و ان شاءا... 
در این امر تسریع صورت گیرد تا اضمحلال و 
نابودی این رژیم غاصب هر چه زودتر تحقق 
یابد. رئیس قوه قضائیه بیان داشت: امیدواریم 
با اتحاد و حمایت همه مسلمین جهان، مقابله 
همه جانبه با صهیونیست های ظالم و آزادی 
قدس هر چه زودتر تحقق یابد. رئیس دستگاه 
قضا با اشاره به حضور باشکوه مردم روزه دار ایران 
اسلامی در راهپیمایی روز قدس، تصریح کرد: 
امروز شعارهای مردم علیه صهیونیست های 
ظالم و مسأله فلسطین، متفاوت با سال های قبل 
است و از جهات تبیینی برخوردار است؛ این امر 
بیانگر هوشیاری مردم و رصد تحولات فلسطین و 
سرزمین های اشغالی است و نشان می دهد که هر 
مقدار بر قساوت و جنایت پیشگی صهیونیست ها 
افزوده می شود، مردم هوشیارتر می شوند و این 

موضوعی بسیار امیدبخش و پسندیده است. 

 رئیس قوه قضائیه:
افشای جنایات رژیم صهیونیستی وظیفه همه آزادیخواهان جهان است

راهپیمایی روز قدس با حضور مردم در همه نقاط ایران برگزارشد 
» فلسطین محور وحدت جهان اسلام ؛ قدس در آستانه آزادی«

قالیباف: امروز ضعف ما در اقتصاد و معیشت است

مسأله قدس، مسأله اول 
جهان اسلام است

دولت مداخله در امور 
اقتصادی را کوتاه کند

 آیت ا... صادق آملی لاریجانی 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با اشاره به حضور مردم در این 
راهپیمایی اظهار کرد: روز جهانی 
قدس از روشنگری های امام راحل 
بود که روزی را به این نام تعیین 
کردند و امروز شاهد یک حرکت 
عظیم در جهان اسلام هستیم و 
تا به امروز ملت های مسلمان، روز 
قدس را زنده نگه داشته اند. وی 
با تاکید بر اینکه آزادی و مسأله 
قدس، مسأله اول جهان اسلام 
است، گفت: مقام معظم رهبری در 
طول سالیان متمادی فرموده اند 
که موضوع آزادی قدس به عنوان 
مسأله اول جهان اسلام، باید 
زنده نگه داشته شود و امیدواریم 
حرکت عظیمی که مردم بصیر ما 
در طول سالیان گذشته در حمایت 
از آرمان آزادی فلسطین به راه 
انداخته اند، به حرکتی برای محو 
رژیم کودک کش اسرائیل و این 
غده سرطانی از جهان تبدیل شود. 

محمدجواد  حجت الاسلام   
موقت  جمعه  امام  علی اکبری 
تهران گفت: سپردن کار به مردم 
و مردمی سازی اقتصاد کشور از 
نگاه رهبر حکیم راهکار اصلی است 
و دولت باید دست و پای خود و 
مداخله اش را هر چقدر می تواند 
در امور اقتصادی کوتاه کند. یک 
فتوای روشن به ویژه از دیدگاه 
رهبری و سیاست های اقتصاد 
مقاومتی این است که هر کاری که 
مردم می توانند انجام دهند، حرام 
است که دستگاه های دولتی انجام 
دهند از این رو مسئولان مشارکت 
حداکثری جدی مردم را در دستور 
کار قرار دهند. این کار نیاز به نقشه 
راه دارد. مطالبه ما و طراحی این 
نقشه راه حیاتی برای اعتلای 
این شعار و برنامه های اقتصاد 
مقاومتی است که از مسئولان 
عالیقدر در قوای مختلف به ویژه 
از رئیس جمهور توقع داریم این 

برنامه را با قوت دنبال کنند. 

  آرمان ملی: راهپیمایی روز جهانی قدس 
در تهران با حضور پرشور مردم روزه دار، 
مسئولان لشکری و کشوری با شعار محوری 
»فلسطین محور وحدت جهان اسلام ؛ قدس 
در آستانه آزادی« و همزمان با تهران، در بیش 
از یک هزار شهر و روستای کشورمان به طور 
همزمان برگزار شد. در راهپیمایی دیروز آیت 
ا... رئیسی رئیس جمهور، محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شورای اسلامی، حجت الاسلام 
محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه، سردار 
اسماعیل قاآنی فرمانده نیروی قدس سپاه، 
محسن رضایی عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، امیر آشتیانی وزیر دفاع، سرلشکر صفوی 
دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم کل قوا، 
علی اکبر ناطق نوری، امیر سیاری معاون 
هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی، 
امیرپوردستان رئیس مرکز مطالعات راهبردی 
ارتش، فاطمی امین وزیر صمت، سردار رادان 
فرمانده کل انتظامی کشور و جمعی دیگر از 
مسئولان و شخصیت های سیاسی، اجتماعی 
و فرهنگی، ورزشی حضور داشتند. مردم 
روزه دار در این مراسم با سر دادن شعارهایی 
همچون »مرگ بر اسراییل و مرگ بر آمریکا« 
انزجار خود را از این جنایتکاران نشان داده و 
مظلومیت مردم فلسطین را به گوش جهان 
رساندند. مراسم و راهپیمایی روز جهانی قدس 
امسال در سراسر ایران توسط بیش از ۴ هزار 
خبرنگار، عکاس و تصویربردار که بیش از ۱۵۰ 
نفر از آنان عوامل رسانه های خارجی هستند، 

پوشش خبری و رسانه ای داده شد. 
داخل فروپاشی در رژیم صهیونیستی از 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس در مراسم 
بزرگداشت روز جهانی قدس گفت: مقام معظم 
رهبری در این دوره رهبری خودشان به دقت به 
آن توجه داشتند، فتنه بزرگی بود که در داعش 
اتفاق افتاد. رئیس قوه مقننه افزود: امروز شرایط 

آن چنان برای رژیم صهیونیستی سخت است 
که شما می بینید در طول پنج سال گذشته 
چهار بار انتخابات در این کشور اتفاق افتاد و 
هنوز هم می بینید هر روز چندصدهزار نفر در 
خیابان ها می آیند و در حقیقت این فروپاشی 
در رژیم صهیونیستی از داخل در حال رخ 
دادن است. این رژیم اشغالگر و جنایتکار امروز 
زمین گیر شده است و جبهه انقلاب و مقاومت 
توانسته است قوی تر و موفق تر از ترکیب 
ابزارهای خود و هماهنگی گروه ها استفاده کند. 
پیوند جغرافیایی این جبهه را در حوادث اخیر 
دیدیم و هماهنگی راهبردی و تاکتیک های 
آنان را مشاهده کردیم که توانستند این دولت 
وحشی را سر جای خودش بنشانند و اجازه 
عمل به آن ندهند. وی با بیان اینکه امروز ضعف 
ما در اقتصاد و معیشت است، گفت: امروز باید ما 
مسئولان دست به دست هم دهیم و مشکلات 
را حل کنیم. امروز میدان مبارزه ما برای تقویت 
جبهه مقاومت و ایران قوی این است که در 
عرصه اقتصادی و معیشت مردم اقدام جدی 
انجام دهیم. امروز اگر بخواهیم پیش برویم 
و دستاوردهای انقلاب را حفظ کنیم، باید به 
مسائل اقتصادی توجه داشته باشیم. امروز 
مبارزه ما مسئولان مبارزه با گرانی و تحول 
در عرصه اقتصادی است و قطعا ضعف است 
که دشمن بر آن سوار می شود و این وظیفه 
ماست که پیش برویم و تکلیفی بر مجلس و 
دولت و قوه قضائیه و همه کارآفرینان است 
و اولویت ما حل مشکلات اقتصادی است. 
رئیس قوه مقننه تأکید کرد: همه کشورهای 
اسلامی بدانند هرگز قدرت ایران اسلامی 
نه تنها هیچ تهدیدی برای آنان نیست، بلکه 
ایران اسلامی به دنبال امنیت همه جهان 
اسلام است. ما همواره این موضوع را نشان 
داده و اثبات کردیم. البته ضعف ما در حوزه 
اقتصاد و معیشت مردم است و ما مسئولان 
باید دست به دست هم دهیم و امروز میدان 

مبارزه ما با دستگاه استکباری و میدان مبارزه 
ما برای تقویت جبهه مقاومت و عزت مسلمانان 
و ایران قوی آن است که در عرصه اقتصادی و 
معیشت مردم اقدام جدی انجام دهیم و این 
وظیفه ماست. وی افزود: اگر امروز بخواهیم 
پیش برویم و دستاوردهای انقلاب، نظام و 
شهدا را حفظ و از آرمان های انقلاب صیانت 
کنیم، باید به مسائل اقتصادی و معیشتی 
مردم توجه داشته باشیم. امروز مهم ترین کار 
ما مسئولان، مبارزه با گرانی و تحول در عرصه 
اقتصادی کشور است و این اولویت اول میدان 
ماست و نقطه ضعفی است که دشمن بر آن 
سوار می شود. تکلیف امروز مجلس، دولت، قوه 
قضائیه و همه کارآفرینان و جوانان آن است 
که حل مشکلات اقتصادی را در دستور کار 
قرار دهند. قالیباف گفت: ما در مجلس شورای 
اسلامی با تمام توان در خدمت دولت پرتلاش 
هستیم و هر قانونی برای رشد تولید، مهار تورم 
و حل مشکلات اقتصادی لازم باشد، تصویب 
خواهیم کرد. لایحه برنامه هفتم توسعه تا 
پایان اردیبهشت ماه به مجلس ارائه می شود 
و ما حتما در این لایحه موضوعات معیشتی 
را مدنظر قرار می دهیم. اگر می خواهیم عزت و 
قدرت ما و جهان اسلام حفظ شود و پیش برود، 
باید مشکلات اقتصادی را در داخل کشور حل 
کنیم. رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
باید با تلاش و برنامه ریزی دقیق و مجاهدانه 
وارد میدان شویم و برای خدمت به مردم و 
پاسداری از نظام مقدس جمهوری اسلامی 
و آرمان های امام )ره( و شهدا از هیچ تلاشی 
مضایقه نکنیم و اگر در این راستا و برای اجرای 
فرامین رهبری در میدان باشیم، ما قادریم در 
قالب یک برنامه پنج ساله که در دست بررسی 
است، به ثبات اقتصادی در کشور برسیم و بنده 
هیچ تردیدی در این موضوع ندارم و همه ما به 

دولت در این راه کمک خواهیم کرد. 
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 وزیر بعدی آموزش و پرورش و کارهای ناتمام
 از تعیین  تکلیف نیروهای بلاتکلیف 

 تا رتبه بندی اعتراض آمیز
پس از استعفای »یوسف نوری«؛ وزیر سابق آموزش و پرورش 
که از ۷ آذر ۱۴۰۰ کارش را در وزارتخانه آموزش و پرورش شروع 
کرد و ۱۶ ماه بر مسند وزارت نشست و ۱۴ فروردین ۱۴۰۲ از 
جایگاهش کنار رفت، باید دید سکاندار این دستگاه عریض و 
طویل که مسئولیت نزدیک به یک میلیون نفر کارمند و حدود 
۱۶ میلیون دانش آموز را برعهده دارد، به دست چه کسی خواهد 
رسید؟ در حال حاضر »رضامراد صحرایی« که ریاست دانشگاه 
فرهنگیان را برعهده دارد، سرپرست وزارت آموزش و پرورش 
است تا رئیس جمهور گزینه خود را برای این وزارتخانه معرفی 
کند. اولویت هایی که وزیر آینده آموزش و پرورش باید در نظر 
داشته باشد، موضوعی است که بهارستان نشینان بر اهمیت آن 
واقفند و قطعا در مورد وزیر بعدی و رای اعتماد به وی لحاظ 

خواهند کرد. 
   افراد باسابقه که هنوز بلاتکلیف هستند

یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با بیان اینکه 
یکی از عوارض سرپرستی در هرجایی این است که پیگیری ها 
خیلی دقیق صورت نمی گیرد، بیان کرد: ما از رئیس جمهور 
تقاضا داریم که سریعا یک فرد مناسب را با ویژگی ها و مولفه هایی 
که خودشان در نظر دارند، برای تصدی وزارت آموزش و پرورش 
معرفی کنند. فرهاد بشیری بیان داشت: آموزش و پرورش 
کارهای زمین مانده زیادی دارد؛ به عنوان نمونه در خصوص 
رتبه بندی باید به سرعت کارها را انجام دهند و اشکالاتی که باعث 
اعتراض فرهنگیان شده است را بررسی و برطرف کنند. نماینده 
مردم پاکدشت با تاکید بر اهمیت رسیدگی به تنوع نیروهایی که 
به آموزش و پرورش خدمت ارائه می کنند، گفت: برخی نیروهای 
خرید خدماتی و معلم هایی داریم که حدود بیش از یکدهه در 
عرصه آموزش خدمت کرده است و هنوز تعیین تکلیف نشده اند. 
در خصوص این موارد باید وضعیت سریع تر روشن شود. به هر 
حال این افراد عمرشان را گذاشته اند و آموزش و پرورش هم به 
تجربه کاری آنها نیاز دارد. سال ها تجربه آموزشی این افراد به 
اضافه جمعیت قابل توجه آنها در آموزش و پرورش این الزام را 
ایجاد می کند که از سرگردانی خارج شوند و به نوعی آموزش و 

پرورش شرایط جذب آن ها را مهیا کند.
   لزوم رسیدگی به وضعیت نیروهای خدماتی 

نماینده مردم بجنورد نیز در ادامه همین بحث با اشاره به اینکه 
دوره سرپرستی معمولا دوره خوبی نیست و به دلیل  عدم ثبات 
مدیریتی کار در این دوره سخت است، بیان کرد: با وجود سختی ها 
در دوره سرپرستی هم باید اقداماتی صورت بگیرد و رو به آینده 
حرکت کرد. محمد وحیدی اظهارکرد: سال تحصیلی جاری و 
برگزاری امتحانات آخر سال و امتحانات نهایی از موضوعات مهم 
پیش رو است که سرپرست فعلی باید به آن توجه کند، ضمن 
اینکه جامعه فرهنگیان نیز موضوعات و دغدغه های بسیاری 
دارند. ما هفته بزرگداشت مقام معلم را هم در پیش داریم. عضو 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس عنوان کرد: اگر بخواهیم با 
سرپرست فعلی آموزش و پرورش در مورد موضوعات اساسی این 
دستگاه صحبت کنیم، به نظر من مهم ترین آن پاسخ به اعتراضات 
مربوط به رتبه بندی است و معلمان نیز باید به موقع و با دقت 
مدارک شان را بارگذاری کنند و بررسی مدارک توسط مسئولان 
نیز باید با دقت بالا انجام شود. همچنین معلمان باید بتوانند 
مدارک جدیدشان را هم اضافه و بارگذاری کنند و هیات های 
ممیزه استانی نیز لازم است اختیارات ویژه ای داشته باشند که 
با سرعت بیشتری کار را انجام دهند. وی با اشاره به اینکه دولت 
نیز باید پیگیر مشکلات فرهنگیان باشد، اذعان کرد: وزیری که 
برای وزارت آموزش و پرورش معرفی خواهد شد باید نگاه به آینده 
داشته باشد. این نگاه توام با برنامه، آن هم برنامه عملیاتی که 
قابلیت اجرایی دارد و می توانیم در زمان و مکان آن را اندازه گیری 
کنیم باید از اولویت های وزیر آینده باشد. یکی از ضعف های وزرای 
گذشته آموزش و پرورش این بوده است که اگر مبتنی بر سندهای 
بالادستی مانند سند تحول بنیادین یا نقشه جامع علمی کشور یا 
سیاست ابلاغی در خصوص آموزش و پرورش برنامه ای را تنظیم و 
به مجلس ارائه می کردند این برنامه قابلیت رصد نداشت. برنامه ها 
باید قابلیت رصد زمانی و مکانی و امکان اندازه گیری داشته باشند 
و اگر اینگونه نشود، سندی حاوی مطالب غیرقابل وصول یا 

غیرقابل ارزیابی خواهد بود.
   هنوز آمار درستی از تعداد نیروهای آموزش و 

پرورش نداریم
شادمهر، دیگر عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس هم 
گفت: اصلی ترین کار این است که آمار و اطلاعات در خصوص 
نیروهای خریدخدماتی، نهضتی ها، مهرآفرین ها و... همه باید 
مجددا بازنگری شود و اطلاعات درستی از وضعیت موجود 
نیروهای مختلف آموزش و پرورش تهیه کنند. وی افزود: در حال 
حاضر حتی نمی توانند دقیق آمار میزان کمبود نیروی انسانی 
و معلم در آموزش و پرورش را اعلام کنند. هنوز آمار درستی 
از تعداد نیروهای در تعامل با آموزش و پرورش مانند خرید 
خدماتی ها، نهضتی ها، مهرآفرین ها و… نداریم. نماینده مردم 
گنبدکاووس ضمن تاکید بر اینکه خیلی از مسائل امروز آموزش 
و پرورش ناشی از تضاد و تعارضات است، ادامه داد:  آمارهای 
آموزش و پرورش با آمارهایی که در امور استخدامی و برنامه و 
بودجه وجود دارد، متفاوت است و این ناسازگاری، مشکلات بین 
دستگاهی ایجاد می کند که رفع این مسائل باید موردنظر وزیر 

جدید آموزش و پرورش کشور باشد.

مدعیان حقوق بشر کاری نکرده اند
دادستان کل کشور گفت: در مراحل مختلف ما دیدیم مدعیان 
حقوق بشر به جای حمایت از مظلوم از جریان های ستمگر 
حمایت کردند. حجت الاسلام والمسلمین منتظری پیش از 
شروع خطبه های نماز جمعه در پاسخ به این سوال که چرا مدعیان 
حقوق بشر با توجه به جنایات اسراییل سکوت کردند؟ گفت: قطعا 
آنها مدعی هستند و در عمل نشان می دهند که ادعایی بیشتر 
ندارند و در مراحل مختلف ما دیدیم مدعیان حقوق بشر به جای 
حمایت از مظلوم از جریان های ستمگر حمایت کردند. ادعا و 
حربه ای است که آنها برای کوبیدن حکومت ها به دست گرفتن. 
وی گفت: مدعیان حقوق بشر در عمل در جهت حمایت از حقوق 

مردم و حقوق بشر کاری نکرده اند. 

آرمان ملی:  عماد افروغ از جمله چهره های سیاسی و فرهنگی به 
شمار می رفت که در همه جریان های سیاسی طرفدار خود را داشت و 
تلاش می کرد فارغ از گرایش سیاسی خود به مسائل از دریچه علمی 
و کارشناسانه نگاه کند و همین مساله بود که وی را نه صرفا یک چهره 
سیاسی که سابقه نمایندگی مجلس را داشت و یک پژوهشگر، منتقد 
و اندیشمند در جامعه معرفی کند که برای مسائل مختلفی که جامعه 
مبتلا به آن است راهکار ارائه می کند. اما تقدیر اینگونه بود و این 
استاد دانشگاه پس از سال ها مقابله با سرطان پس از مراسم احیای 
شب بیست وسوم ماه مبارک رمضان در سحرگاه بیست سوم در سن 
۶۶ سالگی به دیدار حق شتافت. در پی این رخداد ناگوار مقامات، 
شخصیت ها و چهره های سیاسی و علمی در پیام های جداگانه ای 

درگذشت دکتر افروغ را تسلیت گفتند. 
  مبدع نظریه نقد درون گفتمانی

همزمان با روز جهانی قدس خبری در رسانه ها منتشر شد که 
جامعه را شوکه کرد. خبر این بود که عماد افروغ، استاد دانشگاه، 
نویسنده، جامعه شناس و همچنین نماینده اسبق مردم تهران در 
مجلس سحرگاه روز ۲۵ فروردین ۱۴۰۲براثر سکته قلبی درگذشت. 
خبری ناگوار که موجب بهت و تاثر جامعه شد. همین چند روز پیش 
بود که صحبت هایش در خصوص شرایط جامعه، مساله حجاب و... 
دررسانه ها منتشر شد و بازتاب های زیادی نیز پیدا کرد. هیچ کس 
باور نمی کرد که دکتر افروغ به این زودی دعوت حق را لبیک بگوید 
و به دیار باقی بشتابد. عماد افروغ از آن دسته افرادی بود که هر 
چند گرایش سیاسی مشخصی داشت، اما هیچ گاه از حق گویی و 
آزاد اندیشی عقب ننشست و شاید حتی بارها اظهارات و نظراتش 
موردپسند همفکران جریان متبوعش قرار نگرفت؛ اما او در این 
خصوص ملاحظه ای نداشت. افروغ گرچه خود را در دایره اصولگرایی 
تعریف می کرد، اما آزادمردی بود که نقد اصولگرایان را نیز در دستور 
کار خودش قرار داده بود. این رویکرد او دارای سبقه نظری نیز بود. 
چنانکه توانمندی نظریه پردازی، او را در جایگاه ارائه راه حل به جامعه 
فکری قرار داده بود. چه اینکه افروغ همواره برای مسائل مختلف از 
جمله حوزه سیاسی و فرهنگی جامعه نظریاتی داشت که در مقاطع 
مختلف ارائه می نمود. این استاد دانشگاه مبدع نظریه »نقد درون 
گفتمانی « بود که بعدها در قالب نظریه ای مسلط راه او برای نقد نظام 
سیاسی را مشخص می کرد. از همین جهت نیز بود که گفته بود: »از 
یکدست شدن سیستم می ترسم.« دکتر افروغ که در زمان مجلس 
هفتم ریاست کمیسیون فرهنگی را نیز بر عهده داشت تلاش های 
زیادی در راستای حل مسائلی فرهنگی کرد و حتی در این جهت 
نظرات دلسوزانه و کارشناسانه اش را نیز دریغ نمی کرد. اما نقطه 
افتراق و تفاوت او با همفکران اصولگرای خود نیز این بود که صرفا در 
یک چارچوب محدود نمی اندیشید و از مسائل مختلف قرائت خاص 
خود را داشت. در حوزه مساله حجاب نیز مطالبی را مطرح می کرد 

که کمتر اصولگرایی حاضر به طرح آن بود. جایی که وی گفت: »چه 
کسی می تواند بگوید خانمی که حجاب ندارد، عفیف نیست؟« با این 
حال امروز دیگر این اندیشمند و چهره سیاسی در میان مان نیست 
که با نظرات و راهکارهای خود برای حل مشکلات کمک حال جامعه 
باشد و فقط می توان به این بیت شعر بسنده کرد که از میان دو چشم 

یک تن کم؛ و ز شمار خرد هزاران بیش. 
  عماد افروغ که بود؟

عماد افروغ در ۲۶ دیماه سال ۱۳۳۶  در شیراز به دنیا آمد و 
تحصیلات ابتدایی تا متوسطه را در همان شهر گذراند و دیپلمش 
را در شیراز گرفت و پس از آن برای ادامه تحصیل به انگلیس رفت، 
او در تعطیلات با اوج گرفتن قیام ملت علیه شاه به ایران آمد و در 
تظاهرات ها شرکت می کرد و با اتمام تعطیلات دوباره به انگلیس 
رفت. او بعد از پیروزی انقلاب برای ادامه تحصیل به انگلستان برگشت 
و به مدت یکسال به تحصیلاتش ادامه داد اما در سال ۱۳۵۹ در 
تظاهراتی دستگیر شده و بعد از ۴۵ روز زندانی شدن، اخراج سیاسی 
شد. افروغ در سال ۱۳۶۵ از دانشگاه شیراز در رشته جامعه شناسی 
مدرک کارشناسی دریافت کرد، در سال ۱۳۶۹ از همان دانشگاه 
مدرک کارشناسی ارشدش را گرفت، و در سال ۱۳۷۶ دکترایش را از 
دانشگاه تربیت مدرس دریافت کرد. وی از سال ۱۳۷۶ تا ۱۳8۲ عضو 
هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس بود و بعد از آن به عضویت هیات 
علمی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی درآمد. افروغ مدیر 
گروه علم و دین این پژوهشگاه بود. او همچنین استاد جامعه شناسی 
دانشگاه تربیت مدرس و رئیس گروه جامعه شناسی مؤسسه باقرالعلوم 
نیز بود. از سوابق شغلی وی می توان به مدیر گروه اجتماعی مرکز 

تحقیقات استراتژیک ریاست جمهوری ۷۳–۷۲ مدیر کتابخانه 
مرکزی دانشگاه تربیت مدرس ۷۷–۷۶، مسئول گروه سیاست 
داخلی کمیسیون داخلی، دفاعی و امنیتی دبیرخانه مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ۷۷–۷۹، مدیر گروه فرهنگ، هنر و تاریخ شبکه یک 
صدا و سیما 8۲–8۰، تدریس در دانشگاه های مختلف، دبیر و مسئول 
کمیته علمی همایش های روشنفکری در ایران و موازین توسعه و ضد 

توسعه فرهنگی کلانشهر تهران اشاره کرد.
  واکنش ها

پس از انتشار خبر درگذشت عماد افروغ، استاد دانشگاه و نماینده 
اسبق مجلس مقامات و چهر های سیاسی و فرهنگی هر کدام به 
طور جداگانه ای این اتفاق تلخ را تسلیت گفتند. حجت الاسلام 
محسنی اژه ای؛ رئیس قوه قضائیه در پیامی درگذشت عماد افروغ، 
نماینده پیشین مجلس را به خانواده و نزدیکان آن مرحوم تسلیت 
گفت و برای ایشان غفران الهی را مسالت کرد. همچنین محمد 
مهدی اسماعیلی؛ وزیر فرهنگ و ارشاد نیز در پیامی ضمن عرض 
تسلیت درگذشت دکتر افروغ نوشت: دکتر افروغ اندیشمند دلسوز 
و متعهدی بود که تمام دوران زندگی خود را وقف فهم مشکلات 
جامعه ایرانی و ارائه راه حل های دلسوزانه برای اعتلای کشور کرد. 
محمد فاضلی، جامعه شناس و استاد دانشگاه نیز در واکنش به 
درگذشت افروغ عکسی از پست توئیتری خودش در اینستاگرام 
منتشر کرد که در توضیح آن نوشته شده است: »هر بار تلفنی یا 
حضوری با او گفت وگو کردم، با همان روح و لحن انتقادی، نگران 
ایران بود، خدایش بیامرزد، روحش شاد. جامعه شناسی ایران یکی از 

اندیش ورزانش را از دست داد.«
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عماد افروغ درگذشت

منتقد مصلح، اصولگرای اندیشمند

آرمان ملی - مطهره شفیعی: روحانی اهل خوانسار 
سال هاست مریدانی دارد که شیفته مرامش هستند، روحانی 
که سعی می کند احکام خدا را آنچنان بیان کند که دافعی در 
آن نباشد و جاذبه داشته باشد. بیش از مردمی بودن، عیار است، 
جوانمرد است، مشتی است. یک روحانی به نام: »حجت الاسلام 
حسین انصاریان.« او اخیرا در برنامه ای که از شبکه سوم پخش 
می شد، این جملات را ادا کرد: »هرکس لازم است بشنود، 
با روزی کسانی که مرتکب منکر می شوند نباید درگیر شد. 
حضرت علی)ع( تا روز آخر روزی کسانی که می گفتند به 
آخرت اعتقادی ندارند را پرداخت کرد. به هر گنهکاری منافق 
نگویید. عباد خدا را نترسانید. به هیچکس نگویید فردا ساعت 
پنج صبح اعدام می شوی، در حالیکه نه حکم او اعدام است و نه 
می خواهید اعدامش کنید. یک  مصداق اسیر، زندانی ها هستند. 
اگر من را زندانی کردید، بر سر من نزنید، به من فحش ندهید، 
هرچه خواستم به من بدهید.  ای برادران زندانبان و   ای برادران 
دادگستری، مولا علی)ع( به امام حسن )ع( گفت که ابن ملجم 
گرسنه است، غذای من را برای او ببرید. آنها که صندلی دارند 
اگر غیر این عمل کنند، ضد قرآن هستند. حالا اگر می خواهید 
من را دستگیر کنید و بگویید مخالف جمهوری اسلامی هستم. 
خیلی خوب، شاید من و چند نفر دیگر مخالفتی هم داشته 
باشیم و جریمه هم بشویم. ۹۰ درصد خانم های بی حجاب را 
مقصر نمی دانم و خیلی هم دعاگوی آنها هستم و دلم برای شان 
می سوزد حتی اگر بگویند غلط کرده ای. باطن این خانم ها با 
خداست. با نماینده های آنها صحبت کنید و خواسته هایشان 
را بشنوید.« بیان این جملات از سوی یک روحانی قدیمی در 

شب قدر قابل تامل بود. 

  حواشی اظهارات شیخ حسین انصاریان
اظهارات شیخ حسین انصاریان واکنش هایی درجامعه داشت 
و اتفاقاتی پس از آن رخ داد. از جمله اینکه در سومین شب 
قدر ماه مبارک رمضان امسال و پس از سخنان شیخ حسین 
انصاریان، منبری سرشناس تهران، دسترسی به پایگاه خبری 
این واعظ معروف تهران دچار اختلال و از دسترس خارج شده 
است. اختلالی که براساس ایراد اعلامی به نظر می رسد مربوط 
به اختلال در سرور این پایگاه خبری باشد. گمانه زنی ها درباره 
احتمال پخش یا عدم پخش مراسم شب های قدر و سخنرانی 
ایشان از صداوسیما به نظر می رسد باعث افزایش مراجعه به 
این پایگاه خبری شده بود و این اختلال منجر به خارج شدن 
این پایگاه از دسترس شده است. اگرچه مراسم شب های قدر 
و سخنرانی ایشان از اینستاگرام و کانال آپاراتی این واعظ 
تهرانی به طور زنده پخش خواهد شد. برخی دیگر از تندروها 
نتوانستند نارضایتی خود از مشی شیخ انصاریان را پنهان کنند 
چنانکه در شبکه های اجتماعی نوشتند: »حاج شیخ حسین 
انصاریان نماینده اغتشاشگران مسیح علی نژاد است و حرفش 
این است که نظام جمهوری اسلامی باید برود و به جای احیای 
شب قدر، بی حجابی و بی حیایی در جامعه حکمفرما شود.« 
اما نمی توان حمایت ها از اظهارت انصاریان را نادیده گرفت. 
صفحه اینستاگرامی منتسب به آیت ا... جوادی آملی با انتشار 
تصویری از شیخ حسین انصاری، استوری معناداری را منتشر 
کرد. این تصویر نمایانگر دوستی و همراهی دو روحانی است. 
محمدعلی ابطحی، فعال سیاسی اصلاح طلب هم نوشت: 
»مهم تر از سخنان انصاریان ناباورانه بودن آن در جامعه است 
اگر توصیه یک روضه خوان به احترام به جامعه گذاشتن باعث 

پیاده کردن او از قطار انقلاب شود شک نکنید قطار را سرقت 
کرده اند.« ایسنا در تعریف شخصیت این روحانی آورده است: 
»امسال و سال گذشته، دعاهای شیخ حسین برای معتادها و 
زنان بدکاره در شبکه های اجتماعی دیده شد. او به دنبال دیده 
شدن است؟ او از روی عمد به دنبال ویژگی یا وجه متمایزی 
است که ترند شود؟ شاید. اما چرا دیگر وعاظ و روحانیون چنین 
فکری به ذهنشان نرسیده است؟ دو ویژگی شیخ حسین کمک 
کردن است تا او از این حیث، بر هم لباس هایشان تقدم داشته 
باشد. او مردمی است و البته بیش از مردمی بودن، لوطی است، 
عیار است، جوانمرد است، مشتی است. این بیان، تقدیر از شیخ 
حسین نیست، تلاشی است برای توضیح رویکرد او به مسائل. 
او پس از دعا برای زنان، دو نکته می گوید: اولا بدکاره ها را جدا 
نمی کند و بر دعایش تخصیص نمی زند که بگوید منظورم زنانی 
است که به خاطر معیشت و از روی اجبار دامان خود را آلوده اند. 
بلکه می گوید بدکاره ها، چه آنانی که از روی اجبار دست به 
چنین کاری می زنند و چه آنانی که اسیر هوای نفسند. این 
نگاه، یعنی بهره مندی از نوعی شفقت که روحانیت را در خدمت 
مردم قرار می دهد و نه فراتر و برتر از ایشان، شیخ حسین را 
رسانه کرده است. شیخ حسین، فقه را لاغر نمی کند، از شریعت 
نمی زند، پایبند و ملتزم به اصول شرعی است و مرزهای حلال 
و حرام را محو نمی کند. اهل غش نیست. گفت وگو با مردم، 
ارتباط با آنان، شهرت، سخن گفتن برای جمعیت میلیونی، 
برخورداری از پامنبری  و طرفدار، سبب نشده او از وجوب 
حجاب و حرمت مشروب خواری، نهی از ارتکاب گناهان کبیره 
و اهمیت شعائر دینی بکاهد. او به واقع پاسبان مرزهای غیرت 

دینی است.«

واکنش ها به سخنان حجت الاسلام حسین انصاریان در فضای مجازی
طوفان شیخِ »عیار« 

      ۹۰ درصد بی حجاب ها  را مقصر نمی دانم؛ دعاگویشان هستم

سوت انتخابات در غیبت رقیب
حدادعادل: امسال انتخابات مجلس را 

پیش رو داریم؛ کار تشکیلاتی را آغاز کنیم

آرملن ملی - یاسمین طالقانی: از 
رفتار و کردار حداد عادل مشخص است 
که برنامه جدیدی برای انتخابات ۱۴۰۲ 
دارد. اگرچه او نمی تواند کاندیدا شود، اما 
می تواند در ساماندهی نیروهای اصولگرا در 
انتخابات به ایفای نقش بپردازد. ریش سپید 
این مقطع انتخاباتی اصولگرایان شاید حداد 
عادل باشد. او مدت هاست اظهاراتش را حول 
محور انتخابات تنظیم کرده است چنانکه در 
اسفند سال گذشته او توصیه هایی به حضار 
در جلسه داشت و گفت: »تاکید بر حفظ 
وحدت و پرهیز از اختلافات درون جبهه 
انقلاب توصیه ای است که باید برای حفظ 
و پیشبرد اهداف نظام از اختلافات درونی 
صرف نظر کنیم.« او گفته بود: تاکید بر حفظ 
وحدت و پرهیز از اختلافات درون جبهه 
انقلاب توصیه نخست است که باید برای 
حفظ و پیشبرد اهداف نظام از اختلافات 
درونی صرفنظر کنیم. حداد عادل، گسترش 
و توسعه تشکیلاتی شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب در سراسر کشور را توصیه دوم 
برشمرد و افزود: حضور شورای ائتلاف در 
شهرستان ها و در میان اقشار مختلف نظیر 
دانشگاهیان، روحانیون، مساجد، محلات و... 
اعضای شورا بر ارتباط گیری هرچه بیشتر 
با نمایندگان ولی فقیه در استان ها و امامان 
جمعه برای کمک به پیشبرد امور انقلاب 
ضروری است. حدادعادل در توصیه دیگر 
خود با اشاره به ضعف جدی در استفاده از 
بانوان فعال و انقلابی در ساختارهای کشور 
بیان داشت: ما در این سال ها به اندازه ای که 
شایسته بود نتوانستیم در سازماندهی های 
تشکیلاتی از حضور بانوان متدین و انقلابی 
و متخصص بهره ببریم. بر همین اساس نیز 
باید هرچه سریعتر این معضل را رفع کرده و 
زنان را در تصمیم گیری های سیاسی دخالت 

و مسئولیت دهیم. 
   توصیه های انتخاباتی به اصولگرایان

حداد عادل اخیرا هم گفت است: همه 
نیروهای انقلابی کشور همراستا و همسو 
بوده و در یک جهت و هدف مشترک 
حرکت می کنند. غلامعلی حداد عادل 
در سخنرانی جمع اعضای شورای ائتلاف 
نیروهای انقلاب اسلامی استان کردستان 
با تسلیت سالروز شهادت حضرت علی)ع(  
از  مردم  همه  امیدوارم  اظهارداشت: 
فضائل و برکات این ماه بهره مند شوند . 
از همه نیروهای انقلابی صمیمانه تشکر 
براز خرسندی از اینکه  می کنم. وی با ا
ائتلاف در عمل ائتلاف و همه نیروهای 
انقلابی همراستا و همسو هستند، گفت: 
پای  پیش  بیشتر  سال   ۴۴ که  راهی 
مردم قرار گرفته و مردم در این مسیر 
گام برداشته اند، حق، درست و راه نجات 
مملکت و کشور است. حدادعادل با بیان 
اینکه برای استقلال سختی  کشیده و 
بها پرداخت کرده ایم، خاطرنشان کرد: 
اغتشاشات سال گذشته که کشور را گرفته 
بود و شهدای مدافع امنیتی که تقدیم 
انقلاب کردیم بهایی بوده که برای استقلال 
کشورمان پرداخت کردیم. وی با تاکید 
بر اینکه نگاهی به جهان بیندازیم، بیان 
کرد: سوال از کسانی که انقلاب را قبول 
ندارند، این است که فرض کنید انقلابی 
در ایران رخ نداده، اما به کدام مکتب و 
اردوگاه سیاسی اعتماد می کنید که آنها 
را الگو قرار بدهید؟ آیا غرب، اروپا و آمریکا 
در جایی از دنیا جز توقع نوکری از مردم، 
به درد مردم مظلوم خورده اند؟ حدادعادل 
به جنایت رژیم غاصب صهیونیستی علیه 
جنگ  راه اندازی  مسببان  و  فلسطین 
اوکراین اشاره کرد و افزود: ادعای دنیای 
جذابی  همه صحبت های  به رغم  غرب 
که از صلح، دموکراسی، مردم سالاری و 
حقوق بشر مطرح می کنند با آنچه که در 
عمل ما می بینیم یکی است، خیر آنچه که 
هست عملا جنگ، مردم آزاری به جای 
مردم سالاری، پایمال شدن حقوق انسان ها 
و نبود آزادی است. حدادعادل با یادآوری 
اینکه سال گذشته با سرافرازی از مشکلات 
و اتفاقات عبور کردیم، ادامه داد: دشمنان 
طوری وانمود می کردند که تمام کشورها 
قصد داشته که ایران را منزوی کنند، در 
حالی که ایران روزبه روز هموارتر و ریشه 
انقلاب محکم تر خواهد شد. وی با بیان 
اینکه با همراهی یکدیگر این راه را ادامه 
خواهیم داد، تاکید کرد: از نیروهای انقلابی 
درخواست می شود که به کار تشکیلاتی 
نان توجه شود.  بیشتر بها داده و به جوا
حدادعادل با اشاره به اینکه امسال انتخابات 
مجلس را پیش رو داریم، یادآورشد: باید از 
هم اکنون کار تشکیلاتی آغاز کرده و برای 
خدمت به نظام و تقویت دولت فعالیت 

کنیم نه گرفتن پست و مقام.

 

احمدی نژاد
کجاست؟

احمدی نژاد کجاست؟ این سوالی است که برخی ماه ها 
به دنبال پاسخش بودند اما خبری نبود. روز پنجشنبه مراسم 
تشییع و تدفین مرحوم محمد بقایی، پدر حمید بقایی برگزار 
شد. در این مراسم خبری از محمود احمدی نژاد نبود. حمید 
بقایی، معاون احمدی نژاد در دولت های نهم و دهم بود. او 
در سال ۱۳۹۶ به همراه اسفندیار رحیم مشایی، محمود 
احمدی نژاد را برای ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری 
ایران همراهی کرده بود. چندی قبل احمد علیرضابیگی، 
نماینده مجلس حامی احمدی نژاد درباره سکوت خبری 
محمود احمدی نژاد در قبال اعتراضات مردم گفت: ایشان 
حرف و اعتراض شان را در ابعاد مختلف نسبت به مدیریت بر 

کشور و روابط بین الملل بیان کردند. 

    

جبهه پایداری 2 
نیستیم 

تحرکات سیاسی احزاب و گروه های اصولگرا برای انتخابات 
مجلس شورای اسلامی چند ماهی است شروع شده اما اعلام 
موجودیت تشکلی جدید به نام شریان با افرادی نام آشنا 
تحلیل ها و گمانه زنی ها درباره مشی سیاسی آن را در پی 
داشته است. سیدمهدی هاشمی درباره استفاده از تعبیر 
»جبهه پایداری۲« برای شریان، این برداشت ها امکان 
دارد شخصی و فردی باشد. به هر حال تشکل های مختلف 
حرکت های متعددی دارند، ما چنین برداشتی را نداشته 
و نداریم، ضمن آنکه در تقابل با کسی نیستیم در تعامل 
با همه تشکل ها برای استفاده از همه ظرفیت ها هستیم. 
تلاش می کنیم یک بازسازی، نوسازی و جوان سازی برای 

تشکل های سیاسی صورت بگیرد. 

قانون مشخص می کند با افراد بدحجاب چه برخوردی 
شود. موسی غضنفرآبادی، رئیس کمیسیون قضائی و 
حقوقی مجلس در توضیح »طرح مقابله با بی حجابی« و 
هزینه های بالای مادی اعم از نصب دوربین و نیروی انسانی، 
می گوید: آماده کردن بستر ها برای مقابله با بی حجابی، به 
لحاظ مادی، هزینه خاصی برای کشور ندارد. اتفاقا یکی از 
مزایای اینکه دوربین برای شناسایی افراد بی حجاب، درنظر 
گرفته شده این است که پلیس به این واسطه می تواند در 
دیگر کارهایش هم از این ظرفیت بهره ببرد. این نماینده 
مجلس تصریح کرد: بی حجاب باید پول تخلفش را پرداخت 
کند و مطمئنا هرچه بیشتر مقاومت کنند باید پول بیشتر 

بدهد و ادامه این روند، او را نقره داغ می کند. 

 بی حجاب ها
را نقره داغ کرد
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پیش بینی چند سناریو برای نرخ ارز
یک کارشناس اقتصادی با پیش بینی چند سناریو برای نرخ 
ارز در سال جاری می گوید: اگر برجام احیا شود و تیم اقتصادی 
قوی داشته باشیم، احتمال دارد حتی نرخ ارز به ۲۰هزار تومان 
هم برسد. سهراب اشرفی، کارشناس بازار ارز معتقد است نرخ 
ارز بستگی زیادی به وضعیت برجام و FATF دارد و برای بهتر 
شدن شــرایط و تقویت قدرت ریال، باید این دو مساله را حل 
کرد. او با پیش بینی چند ســناریو برای نرخ ارز در سال جاری 
می گوید: اگر برجام احیا شــود و تیم اقتصادی قوی داشتیم 
باشیم، احتمال دارد حتی نرخ ارز به ۲۰هزار تومان هم برسد. 
به گزارش خبرآنلاین، وی متذکر می شود: اگر برجام احیا نشود 
ولی تیم اقتصادی قوی داشته باشیم، دلار باز هم روی ۵۰ هزار 
تومان خواهد بود. اما در صورت عدم احیای برجام و نیز با تیم 
اقتصادی فعلی، نمی توان سقفی برای دلار متصور شد. از سوی 
دیگر جواد صالحی اصفهانی معتقد است بلاتکلیفی در مساله 
هسته ای تبعات منفی  ای را برای اقتصاد ایران در بردارد و اگر 
حتی منتفی شدن مذاکرات هسته ای به صراحت اعلام شود، 

تبعات منفی کمتری برای اقتصاد ایران در برخواهد داشت. 

دنا یک میلیاردی شد
بررسی نوســانات قیمتی در بازار خودرو در هفته گذشته، 
حاکی از افزایش چشمگیر قیمت ها در این بازار است و بررسی 
نوسانات قیمتی در بازار خودرو در یک هفته گذشته، حاکی 
از افزایش قیمت ها در این بازار اســت، به گونه ای که در بین 
خودروهای پراید موجود در بازار، مدل ۱۵۱ سال ۱۴۰۰ آن 
از ۳۰۵ میلیون تومان در ابتدای هفته، به ۳۱۰ میلیون تومان 
در آخرین روز هفته رسیده  است و مدل ۱۴۰۱ این خودرو نیز 
در این مدت ۵ میلیون تومان گران شده است و ۳۲۰ میلیون 
تومان قیمت خورده  اســت. در بین خودروهــای پژو نیز این 
افزایش قیمت ها مشهود بوده  اســت، به طوری که پژو ۲۰۶ 
تیپ ۲ مدل ۱۴۰۱ از ۶۱۰ میلیون تومان در اولین روز هفته، 
امروز به ۶۲۵ میلیون تومان رسیده اســت و مدل ۱۴۰۰ این 
خودرو نیز در این مدت ۳۰ میلیون تومان گران شده است و در 
حال حاضر ۶۱۰ میلیون تومان قیمت خورده  است. پژو پارس 
مدل ۱۴۰۰ نیز از ۶۷۰ میلیون تومان در ابتدای هفته، امروز 
به ۶۹۵ میلیون تومان رسیده  است و مدل ۱۴۰۱ این خودرو 
نیز در این مدت ۲۵ میلیون تومان گران شده  است و در حال 
حاضر ۷۲۵ میلیون تومان قیمت خورده  است. خودروهای دنا 
نیز در این مدت گران شــدند، به طوری که دنا معمولی مدل 
۱۴۰۱ از ۷۰۰ میلیون تومان در اولین روز هفته، در حال حاضر 
به ۷۵۰ میلیون تومان رسیده  است و دنا توربوپلاس دنده ای 
مدل ۱۴۰۱ نیز از 8۷۰ میلیون تومان در ابتدای هفته، امروز 
به ۹۰۰ میلیون تومان رسیده و دنا پلاس اتوماتیک توربو مدل 
۱۴۰۱ نیــز در حال حاضر یک میلیــارد و ۱۰ میلیون تومان 
قیمت دارد. به گزارش خبرآنلاین، خودروهای تیبا نیز در این 
مدت از افزایش قیمت ها در امــان نبودند، تیبا ۲ مدل ۱۴۰۱ 
از ۳8۰ میلیون تومان در ابتدای هفته، امروز به ۳۹۵ میلیون 
تومان رسیده  اســت. در بین خودروهای کوییک نیز افزایش 
قیمت ها به چشــم می خورد، کوییک  دنده ای، مدل ۱۴۰۱ از 
۳۹۵ میلیون تومان در ابتدای هفتــه، امروز به ۴۲۰ میلیون 
تومان رســیده و مدل ۱۴۰۰ این خودرو نیز در این مدت ۱۵ 
میلیون تومان گران شده است و در حال حاضر ۴۰۰ میلیون 

تومان قیمت خورده  است. 

آخرین قیمت گوشت در بازار
رئیس شورای تامین دام کشــور از روند کاهش قیمت دام 
زنده و لاشه گوشت گوسفندی و گوساله در روزهای اخیر به 
دلیل افزایش حجم عرضه خبر داد. منصور پوریان در خصوص 
وضعیت بازار دام زنده و گوشت قرمز افزود: اکنون قیمت هر 
کیلوگرم دام زنده گوسفندی به ۱۲۲ تا ۱۳۰ و گوساله ۱۰۵ 
تا ۱۱۰ هزار تومان رســیده اســت که همین مهم در کاهش 
قیمت لاشه تاثیر بسزایی دارد. رئیس شورای تامین دام اظهار 
داشت: به دلیل شرایط بارندگی و مراتع خوب با ازدیاد جمعیت 
دامی در کشــور و افزایش عرضه دام در بازار روبه رو هستیم؛ 
این در حالی است که با شروع فصل گرما، کاهش مصرف نیز 
خواهیم داشت که باید برای این مهم تدبیری اندیشیده شود. 
وی قیمت های فعلی گوشــت قرمز در بازار را همچنان کاذب 
دانســت و گفت: با توجه به قیمت دام زنده باید قیمت لاشه 
گوســفندی گرم تازه به ۲۵۵ هزار تومان برسد، اما کماکان 
برخی فروشندگان با قیمت های بالاتر این محصول را عرضه 
می کنند.  به گــزارش ایرنا، پوریان از دولت خواســتار خرید 
تضمینی دام زنده یا گوشــت قرمز برای حمایت از دامداران 
و دامپروران توسط شرکت پشتیبانی امور دام شد و گفت: به 
نظر می رسد دولت به دلیل حجم واردات این محصول، ظرفیت 

ذخیره سازی این حجم گوشت را ندارد. 

از دستفروش موبایل نخرید!
رئیس اتحادیه فروشندگان صوتی و تصویری، تلفن همراه 
و لوازم جانبی تهران تاکید کــرد که مصرف کنندگان موبایل 
از دست فروشــان نخرند، چراکه اکثر این موبایل ها تعمیری 
یا تقلبی اســت. محمدرضا رمضان از مردم خواســت فقط از 
فروشگاه های دارای جواز کســب و سایت های دارای اینماد و 
معتبر خرید کنند و گفت: برخی سایت های غیرمعتبر در حال 
حاضر کالاهای قاچاق عرضه می کنند. او همچنین تاکید کرد 
که مصرف کنندگان از دستفروشان موبایل نخرند، چراکه این 
افراد به هیچ نهادی پاسخگو نیســتند و گفت: برخی دلالان 
مقابل پاســاژها دستفروشــی می کنند و برخی مردم هم که 
اطلاعات کافی ندارند از آن ها موبایــل می خرند. به گفته وی 
اکثر موبایل هایی که از سوی دست فروش ها فروخته می شود، 
تعمیری است و خریدار بعدا دچار مشکل خواهد شد. همچنین 
تلفن های همــراه نو آنها نیز اکثرا رجیســتری نمی شــوند. 
بنابراین مصرف کننده دچار مشــکل خواهد شد. به گزارش 
ایسنا، رمضان با بیان اینکه از هر ۱۰ شکایت به اتحادیه در این 
حوزه، هشت مورد مربوط به دست فروش هاست، تصریح کرد: 
این افراد معمولا حرفه ای هستند و گروهی فعالیت می کنند. 
بنابراین ممکن است مصرف کننده را گیج کنند که فکر کند 
موبایل ۱۵ میلیــون تومانی را به قیمت پنــج میلیون تومان 
می خرد. این در حالی است که این موبایل ها فیک، تقلبی و یا 

دارای مشکلات دیگر است. 

اخبار

خانه تکانی
در قلب دستگاه سیاستگذاری 

مسعود میرکاظمی بیســت ماه پس از 
حضور در ســازمان برنامه و بودجه در قامت 
رئیس، از ایــن ســازمان خداحافظی کرد و 
ســکاندار قلــب تصمیم گیری کشــور در 
حالی صندلی ریاســت را بــه داوود منظور 
یکی دیگر از دانش آموختگان دانشــگاه امام 
صادق)ع(، واگذار کرد که نتوانســت بسیاری 
از وعده هایی که در مراســم معارفه اش داده 
بود را تحقق بخشــد. مســعود میرکاظمی 
مردی که در دوران ریاست جمهوری محمود 
احمدی نژاد با صندلی وزارت آشــنا شــد و 
وزیر بودن در دو وزارتخانــه بازرگانی و نفت 
را آزمود، در مراســم معارفه خــود در مرداد 
ماه ســال ۱۴۰۰ از هیچ گلایه ای علیه دولت 
روحانی و ســازمانی که قرار بود تصدی آن را 
عهده دار شود، فروگذار نکرد. آنجا که گفت: 
اگر بودجه بــه این ترتیب باشــد یعنی این 
سازمان عریض و طویل و ســایر عزیزانی که 
در اســتان ها فعالیت دارند می توانند با ۵۰ 
نفر ایــن کار را انجام دهند، امــا این نیروی 
عظیم که قاعدتا باید از فرهیختگان کشــور 
باشند، باید ریل را عوض کرد. این ریل درستی 
نیست. ما نیاز به یک سازمان انقلابی، مدبر و 
در تراز انقلاب اسلامی داریم تا بتوانیم جلوی 
ناملایماتی که می توانــد در آینده رخ دهد را 
بگیریم. میرکاظمی با وعده های بزرگ، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه شد، اما در عمل پس 
از بیست ماه نه تنها مشــکلات اقتصادی و 
معیشتی برطرف نشــد بلکه تورم بیش از 
پیش خودنمایی کرده و تکانه  ارزی از نیمه 
دوم ســال وضعیت بازارها را بــر هم ریخت. 
مسعود میرکاظمی که بنا بر اعلام سخنگوی 
دولت حالا به عنوان مشاور قرار است در دولت 
سیزدهم فعالیت کند، در دوره بیست ماهه 
فعالیت خود نوعی خانه تکانی را در سازمان 
برنامه و بودجه رقم زد. وی که انتقاداتی جدی 
را به ساختار این سازمان وارد می کرد، در این 
سمت نیز عملکردی شبیه دوران وزارت دو 
ســاله خود در وزارت نفت داشت. بررسی ها 
نشان می دهد برخی از قدیمی ترین مسئولان 
این سازمان، حتی بدون طی تشریفات عرفی 
از ســمت خود خداحافظی کردند. محمد 
کردبچه، چهره شناخته شده بودجه نویسی 
در ایران، از جمله ایــن افراد بود. میرکاظمی 
در دوره فعالیت خود روسای سازمان برنامه 
و بودجــه ۲۴ اســتان را برکنار کــرد و تنها 
روســای هفت استان در ســمت خود باقی 
ماندند. در عین حال در حوزه ســتادی نیز 
تغییراتی اتفاق افتــاد. »میرخلیلی« رئیس 
حوزه ریاست، »خاکساری« رئیس حراست، 
»نســرین وزیری« رئیس روابــط عمومی و 
»جعفری اندریان« رئیس امور منابع انسانی 
و پشتیبانی سازمان برنامه و بودجه از جمله 
کسانی بودند که در این دوره برکنار شدند. به 
گزارش خبرآنلایــن، جعفری نژاد رئیس امور 
فرهنگ، گردشــگری و ورزش و مانی رئیس 
امور صنعــت، معدن، بازرگانــی و ارتباطات 
سازمان برنامه و بودجه نیز در این دوره زمانی 
از مسئولیت خود برکنار شدند. »نوری«رئیس 
امور تلفیق، »رحمتــی« رئیس امور اقتصاد 
کلان، »جغتایی« رئیس امور پایش، ارزیابی 
و اطلاعــات مدیریــت؛ »الهی«رئیس امور 
حقوقی، قوانیــن و مقــررات، »پیش قدم« 
رئیس امــور مجلس، »میرزابــزرگ« رئیس 
امور آمــوزش  عالی، »نعمتــی« رئیس امور 
اســتان ها، »علایــی« رئیــس گزینــش، 
»اربابی« معاون توســعه مدیریت و منابع و 
»فروزانمهر« دیگر معاون در همین ســمت 
در کنار »پورمحمدی« معــاون اقتصادی و 
هماهنگی برنامه و بودجه، »اردلان« رئیس 
مرکــز پژوهش هــای توســعه آینده نگری، 
»جعفرزاده« رئیس ســازمان نقشــه برداری 
کشــور و »پوراصغری« معــاون امور علمی، 
فرهنگی و اجتماعی از دیگر مدیرانی هستند 
که جای خود را به مدیــران جدید در دولت 
سیزدهم دادند. »رمضانپور نرگسی« معاون 
امور استان ها و توســعه منطقه ای، »عدل« 
معاون امور فنی، زیربنایی و تولیدی و جمعی 
از مشاوران نیز حکم برکناری خود را دریافت 
کردند. در این میان روسای سازمان اسناد و 
کتابخانه ها و مرکز فناوری اطلاعات و رئیس 
هیأت رســیدگی به تخلفــات اداری تغییر 
کردند. پس از فوت عادل آذر، رئیس مؤسسه 
عالی آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی 
در هفتم مرداد ســال ۱۴۰۱، این موسســه 
همچنان رئیــس ندارد و با سرپرســت اداره 
می شود. مسعود میرکاظمی در دوره تصدی 
وزارت نفت نیز بیش از دویست مدیر نفتی را 
تغییر داد و همواره از دوره وی به عنوان دوره 
خانه تکانی بزرگ در وزارت نفت یاد می شود. 
نکته اینجاســت که شــیوه برکناری وی به 
رئیس جمهور اســبق، محمود احمدی نژاد 
شباهت های فراوانی دارد. وی در بسیاری از 
موارد پس از انتصاب سرپرست تازه، رونوشت 
را به مدیر پیشــین ابلاغ می کــرد. برخی 
معتقدند ماموریــت میرکاظمی برای تغییر 
مدیریتی در سازمان برنامه و بودجه به پایان 
رسیده بود و از این رو لازم بود او جای خود را 
به فردی تازه بدهد البته برخی گمانه زنی ها 
نیز بر این استوار است که مسعود میرکاظمی 
به دلیل عدم پرداخت حقــوق معلمان، به 
سرنوشتی چون سرنوشت یوسف نوری، وزیر 

سابق آموزش و پرورش، دچار شد. 

آرمان ملی:  صدیقه بهزادپور: قیمت کاغذ در سال ۱۴۰۲ 
با توجه به نوسانات شدید دلار دستخوش تغییرات شده است. 
این نوع محصول جزء محصولات وارداتی بوده و به همین دلیل با 
افزایش قیمت دلار قیمت کاغذ مدام در حال تغییر است. با توجه 
به نوسان و تغییر قیمت کاغذ نمی توان قیمت ثابت و مشخصی را 
برای این محصول در نظر گرفت و لازم است مدام استعلام قیمت 
شود این در حالی است که به گفته سخنگوی دولت کشور در 
تولید کاغذ خودکفاست، اما کارشناسان و فعالان بخش خصوصی 
در این صنعت معتقدند بسیاری از واحدهای تولیدکننده کاغذ 
به دلایل مختلف قادر به تولید نبوده و مجبور به واردات کاغذ از 
خارج هستیم، این در حالی است که به دلیل نوسان نرخ دلار و 
همچنین عدم تخصیص ارز نیمایی قیمت کاغذ در حال افزایش 

و نوسانات شدید است. 
  کاغذ در انتظار جهش

ابوالفضل روغنی، رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و 
مقوای ایران درباره گرانی کاغذ تحریر و روزنامه گفت: واردات 
کاغذ با توجه به اینکه تولید داخل در کشور متناسب با نیاز داخلی 
نیست ضرورتی انکارناپذیر است، از این رو به منظور تعادل قیمت 
این محصول در بازار نیاز به تخصیص ارز نیمایی به این امر کاملًا 
بارز است و طبق گفته سخنگوی دولت مبنی بر اینکه هر میزان 
ارزنیمایی درخواستی به واردکنندگان عرضه می شود قاعدتاً در 
حال حاضر نباید کمبودی در این خصوص وجود داشته باشد و 
قیمت کاغذ نیز نباید گران شود، اما بدیهی است که دولت چنین 
توانی برای تخصیص ارز بدون سقف به واردکنندگان را ندارد و 
واردات نیز در نیاز بازار صورت نمی گیرد و در نتیجه قیمت کاغذ 
به دلیل کمبود عرضه هر روز در حال افزایش است. روغنی معتقد 
است: قیمت کاغذ ارتباط مستقیمی با نرخ دلار در بازار دارد و تا 
زمانی که به ثباتی نسبی در این زمینه دست نیابیم قیمت کاغذ 
نیز در نوسان خواهد بود به ویژه اینکه میزان تولید داخلی در 
کشور در سال های اخیر کاهش یافته است، بدیهی است چنانچه 
دولت به عرضه دلار ۲8 هزار و ۵۰۰ تومانی به واردکنندگان 

اهتمام ورزد قیمت کاغذ در کشور بهبود خواهد یافت. 
 پارادوکس خودکفایی کاغذ

او افزود: فقط واحد تولیدی شرکتی در مازندران در حال 
فعالیت و تولید کاغذ تحریر است که در صورت در اختیار گرفتن 
تمام امکانات می تواند حدود 8۵ هزار تن کاغذ تولید کند که 
آن هم فقط پاسخگوی نیاز چاپ کتب درسی بر اساس قرارداد 
منعقده بین این شرکت و آموزش و پرورش است این در حالی 
است که بنا به گفته دولت کشور در حوزه کاغذ خودکفاست و 
نیاز داخلی را تامین می کند و در این زمینه اختلاف نظر زیادی 
با نیاز واقعی بازار که دچار کمبود است، دارد که بالغ بر حدود 
۳۰ تا ۷۰ هزار تن می شود، بنابراین بهتر است که پیش از اعلام 
خودکفایی به بررسی نظرات فعالان در بخش خصوصی و 
همچنین نیاز واقعی بازار و کمبودهای محسوس در خصوص 
کاغذ پرداخته شود. رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و 
مقوای ایران بیان کرد: برخی از واحدهای تولیدی مهم کاغذ در 
حال حاضر از چرخه تولید خارج شده اند و در نتیجه تامین بازار 
برای این محصول نیاز مبرم به واردات دارد، چراکه بسیاری از 
تولیدکنندگان کاغذ در غرب و جنوب کشور درگیر مشکلاتی 
هستند که به نظر نمی رسد به زودی حل شود به ظرفیت تولید 
کاغذ کشور افزوده شود، هر چند در صورت وارد چرخه تولید 
شدن واحدهای تولیدی مذکور نیز نیاز به فرصتی چندساله 
برای اعلام خودکفایی کاغذ در کشور داریم. عضو اتاق بازرگانی 
ایران ادامه داد: برای رفع مشکلات فعلی صنعت چاپ، دولت باید 
برنامه های مناسبی را برای واردات کاغذ تبیین و عملیاتی کند از 
سوی دیگر باید در نظر داشت در ایران مزیت تولید کاغذ تحریر 
وجود ندارد، چرا که تمام مواد اولیه و ماشین آلات مربوط به 
تولید این کالا باید وارد شود. این موضوع سبب می شود تا اهمیت 
واردات کاغذ از سوی دولت بیش از پیش روشن شود، بنابراین 
به طورکلی باید گفت نه تنها تولیدات داخلی جوابگوی نیاز بازار 
نیست، بلکه تولید نیز صرفه اقتصادی ندارد و دولت چاره ای جز 

واردات برای تامین نیاز داخلی ندارد. 

 موارد تاثیرگذار بر قیمت کاغذ 
این گزارش حاکی است؛ قیمت کاغذ در سال ۱۴۰۲ بستگی 
به فاکتورهای خاصی داشته که در اینجا به بررسی بیشتر آن 
پرداخته ایم. موارد بسیار زیادی بر قیمت کاغذ در سال ۱۴۰۲ 
تاثیرگذار است که یکی از مهم ترین آنها نوسان دلار است و 
قیمت کاغذ در سال ۱۴۰۲ با توجه به فاکتورهای مختلفی 
تعیین می گردد و عوامل مختلفی در قیمت نهایی این محصول 
تاثیرگذار است. کاغذ دارای انواع مختلفی بوده که هر کدام کاربرد 
خاص خود را دارد و همچنین هر کدام از این کاغذها قیمت های 

مختلف دارد. 
کارشناسان معتقدند؛ در سال های گذشته نوسان زیاد دلار 
سبب تغییر قیمت انواع کالاهای مختلف شده است. به همین علت 
می توان رشد دلار را از عوامل مهم و تاثیر گذار بر قیمت کاغذ در 
سال ۱۴۰۲ دانست. در روزهایی گذشته شاهد رشد دلار بوده ایم 
به همین دلیل این محصول در بازار آزاد با افزایش قیمت روبه رو 
شده است. تنوع کاغذ و ضخامت مختلف آن نیز از دلایل تفاوت 
قیمت انواع کاغذ به شمار می رود. کاغذ از لوازم بسیار ضروری 
و مورد نیاز اداره ها، دانشگاه، مدارس، شرکت ها و غیره است. 
بنابراین کیفیت و قیمت کاغذ از فاکتورهای مهم و پر اهمیت 
برای شرکت هاست. سایز و ابعاد کاغذ از جمله ویژگی هایی است 
که بر قیمت کاغذ در سال ۱۴۰۲ تاثیر مستقیم می گذارد. زیراکه 
سایز و وزن کاغذ از عوامل مهم در تعیین قیمت نهایی کاغذ است 
از عوامل مهم دیگری که می تواند بر قیمت کاغذ در سال ۱۴۰۲ 
تاثیر بگذارد مواد خام و مواد اولیه آن است و پیش بینی شده است 
که نوسان ارز بازار خمیر کاغذ را تحت تاثیر خود قرار خواهد داد و 
همین عامل منجر به افزایش قیمت کاغذ در سال ۱۴۰۲ می شود. 
تقاضای بسیار زیاد مصرف کنندگان کاغذ در سراسر دنیا باعث 
حمل و نقل مواد اولیه مورد نیاز در تهیه خمیر کاغذ شده است. 
لذا هزینه حمل و نقل مواد اولیه در تولید کاغذ بسیار بالاتر رفته و 
در نتیجه قیمت کاغذ را برای مصرف کننده در سال آتی افزایش 

داده است. 
 از انتظار برای تأمین ارز تا افزایش تقاضای ناشران

کارشناسان معتقدند: هنوز قیمت واقعی کاغذ در سال جدید 
مشخص نیست، بازار خرید و فروش کاغذ با گذشت ۲۱ روز از 
آغاز سال ۱۴۰۲ با وجود افزایش قیمت همچنان در انتظار تعیین 

قیمت نهایی است. 
با گذشت حدود یک ماه از آغاز سال ۱۴۰۲، بازار خرید و 
فروش کاغذ با نوسانات مختلفی همراه است، طی هفته اول بعد 
از تعطیلات، بازار در سکون و آرامش نسبی بود و به جز خریدهای 
جزئی، بازار شاهد رویداد خاصی نبود. درحالی که تنها یک ماه تا 
برگزاری سی و چهارمین دوره نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
زمان باقی است و ناشران به دنبال تامین کاغذ برای کتاب هایشان 
هستند، موضوعی که تا حدودی موجب افزایش قیمت کاغذ 

تحریر در بازار خواهد شد. برخی از کارشناسان تامین ملزومات و 
مواد اولیه معتقدند که به دلیل تخصیص نیاقتن ارز، برای واردات 
کالا در سال ۱۴۰۲ و ابلاغ نشدن بخشنامه های جدید بانک 
مرکزی در حوزه سیاست های پولی و مالی، بازار به اصطلاح هنوز 
گنگ است و اواخر فروردین و اوایل اردیبهشت ماه قیمت های 
واقعی مشخص خواهد شد. در این میان اما برخی ناشران از سال 
گذشته با قطعی شدن برگزاری سی و چهارمین دوره نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران، تمیهدات ویژه ای برای چاپ و نشر 
کتاب هایشان اندیشیدند و برخی دیگر نیز با شروع سال ۱۴۰۲ 
به دنبال چاپ آثار جدیدشان هستند که البته افزایش قیمت کاغذ 

تا حد زیادی بر بازار کار آن ها نیز تاثیر گذاشته است. 
  احتمال افزایش قیمت 

مساله اینجاست که طی دو هفته اخیر بازار در وضعیت سکون 
قرار دارد، فروشنده نمی فروشد به بهانه اینکه ممکن است قیمت ها 
بالا برود، خریدار نیز گویی در انتظار معجزه است و برای خرید 
دست نگه داشته است، با توجه به رصد بازار و نزدیکی به نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهرآنکه کمتر از یک ماه دیگر برگزار می شود، 
پیش بینی می شود که قیمت کاغذ تحریر کمی افزایش داشته 
باشد، حتی اگر نرخ ارز ثابت باقی بماند، اما پس از آن شاهد 

کاهش قیمت ها خواهیم بود. 
رصد بازار کاغذ و در ماه نخست سال جاری نشان می دهد که 
هر بند کاغذ تحریر ۷۰ گرمی ۶۰ در ۹۰ به قیمت یک  میلیون 
۲۲۰ تا ۲۵۰ هزار تومان، همچنین هر بند کاغذ تحریر ۷۰ در ۱۰۰ 
نیز به بهای یک میلیون و ۴۲۰ هزار تومان در بازار عرضه شده 
است. همچنین هر بند کاغذ تحریر 8۰ گرمی، ۶۰ در ۹۰ به بهای 
یک میلیون و ۴۲۰ هزار تومان و هر بند کاغذ تحریر 8۰ گرمی ۷۰ 
در ۱۰۰، یک میلیون و ۶۲۰ هزار تومان خرید و فروش می شود. 
کاغذهای گلاسه گرم پایین نیز کیلویی ۵۷ تا ۵8 هزار تومان و 
کاغذهای گرم بالا نیز کیلویی ۵۴ تا ۵۵ هزار تومان قیمت گذاری 

شده است. 
  ورود کاغذهای جدید و تغییر بازار

اگرچه بخش عمده از اجناس وارداتی امسال در بازار به وفور 
وجود دارد، اما اقدام برخی کاغذ فروشان توقف فروش عمده 
کاغذ، امروز به یک چالش جدی برای اهالی نشر تبدیل شده است. 
حمید نیکدل، رئیس اتحادیه کاغذ و مقوا نیز در این زمینه به ایبنا، 
گفت: انواع کاغذ در بازار موجود است و مشکلی برای تامین کالا 
نداریم، حتی طبق اطلاعاتی که از واردکنندگان و تجار داریم ثبت 
سفارش های جدید نیز انجام شده است. بخش زیادی از کاغذها 
نیز امروز در انبار گمرک وجود دارد و با تخصیص به موقع ارز امکان 
عرضه آن ها وجود دارد تا نیاز بازار مرتفع شود. نیکدل همچنین 
پیش بینی کرد؛ بخش عمده قیمت گذاری ها در اردیبهشت ماه 
مشخص خواهد شد اما در صورتی که کاغذهای جدید به بازار 

تزریق شود، شاهد کاهش قیمت  خواهیم بود. 

»آرمان ملی« به بررسی وضعیت عرضه و قیمت کاغذ در آستانه نمایشگاه کتاب می پردازد؛ 

یک بام و دو هوای قیمت کاغذ 
   ابوالفضل روغنی: واردات کاغذ با توجه به اینکه تولید داخل در کشور متناسب با نیاز داخلی نیست ضرورتی انکارناپذیر است، از این رو 

به منظور تعادل قیمت این محصول در بازار نیاز به تخصیص ارز نیمایی به این امر کاملًا بارز است

آرمان ملی: افزایش قیمت خودرو در 
بازار این روزها باعث شده تا میزان تورم روند 
صعودی پیدا کند و همین موضوع باعث شده تا 
نمایندگان مجلس استیضاح وزیر صمت را برای 
چندمین بار مطرح کنند. این درحالی است که 
تغییر مدیران در راستای تقویت کارآمدی و 
حذف برخی کاستی ها بدون تعارفات در حال 
انجام است و به نظر می رسد، درباره مدیریت 
عالی یکی از مهم ترین وزارتخانه های اقتصادی 
یعنی وزارت صنعت، معدن و تجارت که اتفاقاً 
چالش های قابل توجهی هم برای دولت و هم 
شخص رئیس جمهور ایجاد کرده است، احتمالا 
تصمیم گیری شود تا شاهد اصلاح برخی رویه ها 
و بهبود وضعیت خودرو باشیم. مسأله خودرو 
به تنهایی چالش های مهمی ایجاد کرده است. 
جلال محمودزاده، نماینده مهاباد از اولین 
نشست بررسی استیضاح وزیر صمت با حضور 
نمایندگان متقاضی استیضاح و وزیر مربوطه 
در جلسه روز یکشنبه ۲۷ فروردین ۱۴۰۲ 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس خبر داد 
و رئیس شورای اطلاع رسانی دولت نوشت: 
نابسامانی بازار خودرو خارج از صمت رقم 
خورده است و گمانه زنی ها درباره اراده دولت 
برای تغییر وزیر صمت به علت نابسامانی بازار 
خودرو نادرست است زیرا آنچه موجب این 
نابسامانی است، خارج از صمت رقم خورده 

است. کارشناسان اقتصادی براین باورند که 
آنچه بازار خودرو را ملتهب کرده، ریشه در چند 

موضوع دارد: 
۱. خودرو باید از کالای سرمایه ای و ابزار 
سوداگری خارج شود. راه آن تصویب قانون 
مالیات بر عایدی سرمایه است که تیر ۱۳۹۹ 
در مجلس اعلام وصول شد اما هنوز نهایی 

نشده است. 
 ۲. احیای مکانیسم عرضه خودرو در بورس 
کالا که سال گذشته نشان داد برای تعادل بازار 
کاراست، اما این مکانیسم فعلا با نظر سازمان 
بازرسی و مخالفت شورای رقابت متوقف است. 
 ۳. واردات خودرو از جمله سواری کارکرده 
که با وجود موافقت دولت و مجلس، با نظر 
هیأت نظارت مجمع تشخیص از بودجه ۱۴۰۲ 

حذف شد. 
این درحالی است که قریب به یک هفته از 
افزایش قیمت رسمی محصولات خودروسازان 
بزرگ می گذرد، هر چند که به گفته کارشناسان 
افزایش قیمت رسمی خودروها، تاثیری در 
بازار قیمت های بازار آزاد نداشته و تحت تاثیر 
نوسانات نرخ ارز و تورمی افزایشی پیش رفته؛ 
اما نباید از نظر دور داشت که این وضعیت 
بایستی با عرضه کنترل شود؛ در این گزارش 
به آخرین قیمت ها در معاملات پایانی هفته 

خواهیم پرداخت. 

اوایل هفته ای که گذشت بالاخره میزان 
افزایش قیمت محصولات خودروسازان بزرگ 
به صورت رسمی اعلام و اطلاع رسانی شد که 
بر اساس آن متوسط ۲۹ درصد )بین ۱۰ تا ۴۲ 
درصد( قیمت محصولات خودروهای داخلی 
افزایش پیدا کرد و به گفته فعالان این صنعت 
به  نوعی اصلاح شد. به اعتقاد کارشناسان و 
فعالان صنعت خودرو و بازار آن، این اصلاح 
قیمت  خودروها درب کارخانه و واقعی تر شدن 
قیمت ها که منجر به کاهش اختلاف بسیار 
قیمت ها در بازار آزاد می شود، سودای دلالی ها 
را کمتر و مصرف کننده را واقعی تر می کند. در 
حقیقت نگاه سرمایه ای از خودرو برداشته و 
این محصول به جایگاه کالایی و مصرفی خود 
باز خواهد گشت همچنین فعالان این صنعت 
معتقدند که افزایش قیمت خودروها درب 
کارخانه، قاعدتا تاثیری در قیمت بازار آزاد 
ندارد و در حقیقت تعیین کننده قیمت ها در 
بازار آزاد نوسان نرخ ارز و البته میزان عرضه و 
تقاضاست. بارها رئیس اتحادیه نمایشگاه داران 
و فروشندگان خودرو تهران طی سال های اخیر 
بر موضوع عرضه خودرو توسط خودروسازان 
و تاثیر آن بر بازار آزاد تاکید و تصریح کرده 
است: میزان عرضه به بازار یکی از مهم ترین 
پارامترهایی است که بر قیمت خودروها در 
بازار تاثیر شگرف دارد که طی سال های اخیر 

و سال گذشته، آمار نشان می دهد که تعداد 
خودروهای فاکتور شده متناسب با میزان 
تقاضا نبوده و نسبت به تقاضای بازار بسیار کمتر 
بوده است و همین موضوع تاثیرگذار بر روند 
صعودی قیمت ها در بازار خودرو بوده است. 
ضمن اینکه ثابت نگه داشتن قیمت محصولات 
درب کارخانه طی حدودا یکسال و نیم )از آذر 
۱۴۰۰ تا فروردین ۱۴۰۲(، منجر به کاهش 
قیمت ها در بازار که نشد، بلکه افزایش را هم رقم 
زد و عرضه پاسخگوی تقاضا نبوده است و پس 
از اصلاح قیمت ها، وی ابراز امیدواری کرد که 
با نزدیک شدن قیمت  کارخانه به قیمت بازار، 
در کنار برنامه ریزی های صورت گرفته برای 
افزایش تولید، عرضه نیز افزایشی و بازار آرامش 

بیشتری را تجربه کند و از التهاب به دور باشد. 
امیرحسن کاکایی، کارشناس صنعت و 
بازار خودرو کشور علت روند صعودی افزایش 
قیمت ها در بازار آزاد را با تاکید بر اینکه افزایش 
قیمت خودروها در بازار لزوما ارتباطی با موضوع 
اصلاح قیمت ها و حواشی پیش از آن نداشته، 
اظهار کرد: افزایش جهشی قیمت خودروها در 
بازار، لزوما ارتباطی با موضوعات اخیر پیرامون 
قیمت گذاری خودروها ندارد و در حقیقت به 
سبب نوسان نرخ ارز بوده و هست و در حالت 
عادی، زمانی که نرخ ارز نوسان افزایشی دارد، 

قیمت خودرو هم صعودی می شود. 

»آرمان ملی« به بررسی قیمت خودرو در بازار و احتمال برکناری فاطمی امین می پردازد؛ 

یک قدم تا استیضاح وزیر صمت



 مجتبی بهزادیان، پخش کننده فیلم سینمایی 
»دسته دختران« به ارائه توضیحاتی درباره 
آماده سازی این فیلم برای اکران در عید فطر 
پرداخت. مجتبی بهزادیان، سرپرست پخش 
موسسه بهمن سبز که فیلم »دسته دختران« 
به کارگردانی منیر قیدی را در ترکیب فیلم های 
اکران عید فطر دارد، در گفت وگو با »مهر« 
درباره نسخه آماده اکران این فیلم توضیح داد: 
در حال حاضر برای آماده سازی مقدمات اکران 
فیلم »دسته دختران« در خرمشهر و آبادان 
هستیم و در تلاشیم تا فضایی مناسب آغاز 
اکران این فیلم در این شهرها فراهم بیاوریم. 
با توجه به صحبت هایی که با آقای منصوری 
به عنوان تهیه کننده و خانم قیدی به عنوان 
کارگردان فیلم داشتیم، به این نتیجه رسیدیم 
که فیلم برای اکران عمومی باید نسبت به نسخه 
جشنواره کمی کوتاه تر شود. وی ادامه داد: 
علاوه  بر زمان فیلم، تصمیم گرفتیم در بخش 
تدوین، صدا و آهنگسازی هم تغییراتی داشته 
باشیم و امیدواریم تا ۳۰ فروردین که زمان آغاز 
اکران فیلم های عیدفطر اعلام شده است، به 
نسخه نهایی برسیم. به نظرمان نسخه ای که در 
حال آماده سازی آن هستیم، متفاوت تر و البته 
جذاب تر از نسخه جشنواره خواهد بود و مخاطب 
هم با ورژن متفاوتی از فیلم مواجه می شود. 
بهزادیان درباره جزئیات اصلاحات اعمال شده 
در فیلم هم توضیح داد: هنوز داریم روی این 
موارد کار می کنیم و حجم اصلاحات آنقدر 

نخواهد بود که به کلیات فیلم لطمه بزند. حجم 
این تغییرات نهایت در حد چند دقیقه خواهد بود 
و دوستان همچنان از طرف خانم قیدی مشغول 
کار بر روی فیلم هستند. هنوز این نسخه برای 
اکران عمومی نهایی نشده است. نسخه فیلم در 
جشنواره فجر در حدود ۱۱۲ دقیقه بود و من 
امید دارم در حدود ۷ الی 8 دقیقه این نسخه برای 
اکران عمومی کوتاه تر شود. این پخش کننده 
درباره انتخاب بازه عیدفطر برای اکران »دسته 
دختران« و همزمانی آن با اکران فیلم های 
پرفروشی مانند »فسیل« هم بیان داشت: واقعیت 
این است که ما سال گذشته هم فیلم »لوپتو« 
را در شرایطی اکران کردیم که اوج شلوغی ها 
و اعتراضات در کشور بود. ما معتقدیم این ما 
هستیم که می توانیم فضا را براساس ترکیب 
فیلم های روی پرده مدیریت کنیم. شاید آن زمان 

هم عده ای به حوزه هنری خرده می گرفتند که 
الان چه وقت اکران فیلم کودک است؟ اما اتفاقی 
که برای »لوپتو« رخ داد باعث شد فضا برای ورود 
فیلم های دیگر به چرخه اکران هم فراهم شود. 
درباره »دسته دختران« هم فکر می کنیم با 
توجه به اینکه به سالروز سوم خرداد و آزادسازی 
خرمشهر نزدیک هستیم، برای مان مهم بود که 
اکران فیلم به این مناسبت هم نزدیک باشد. وی 
افزود: از آنجا که این فیلم در ژانر دفاع مقدس قرار 
می گیرد، امیدواریم فضایی که برای مناسبت 
سوم خرداد در کشور شکل می گیرد هم به 
بهتر دیده شدن آن کمک کند. بهزادیان درباره 
پیش بینی خود از میزان فروش فیلم اظهارکرد: 
پیش بینی دقیقی که نمی توان داشت اما ما تمام 
تلاش خود را می کنیم تا فیلم به بهترین شکل 
دیده شود. از همه ظرفیت ها استفاده می کنیم و 
امیدواریم اتفاقات خوبی هم در گیشه برای آن 
رخ دهد. فیلم »دسته دختران« فیلم شریفی 
است که زحمت بسیار زیادی برای آن کشیده 
شده است. در جشنواره فیلم فجر حاشیه هایی 
برای فیلم به وجود آمد که تلاش می کنیم به این 
حواشی ورود نداشته باشیم تا فیلم به بهترین 
شکل به مخاطبش ارائه شود. به نظرم مخاطب هم 
ناراضی از سالن سینما خارج نمی شود. البته که 
سلیقه افراد متنوع است و این احتمال هم وجود 
دارد که بالاخره عده ای از فیلم راضی نباشند. 
تلاش ما این است که بهترین اتفاق برای این 

فیلم در اکران رخ بدهد.

تلویزیــــون
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a r m a n m e l i . i r

خبــــر

  

فرامرز صدیقی چند روزی است به علت مشکلات 
ریوی و معده در بخش مراقبت های ویژه 
بیمارستانی در تهران بستری و تحت درمان قرار 
گرفته است. سیدمجید پوراحمدی، مدیر عامل 
صندوق اعتباری هنر با حضور در بیمارستان 
محل بستری فرامرز صدیقی بازیگر سینما، 
تلویزیون و تئاتر کشورمان، ضمن ابلاغ سلام 
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، در جریان روند درمانی این هنرمند 
پیشکسوت قرار گرفت. رئیس هیات مدیره 
صندوق اعتباری هنر در حاشیه عیادت از فرامرز 
صدیقی، هدف از حضور در بیمارستان را علاوه 
بر احوالپرسی، تاکیدی بر حضور و همراهی این 

صندوق در کنار هنرمندان کشور در همه ایام 
به ویژه دوران بستری و درمان در بیمارستان 
عنوان کرد. پوراحمدی در ادامه همچنین توجه 
ویژه به سلامتی جسم و جان، بهبودی وضعیت 
درمانی تمامی اعضا به ویژه پیشکسوتان عرصه 
فرهنگ، هنر و رسانه را از مهمترین وظایف ذاتی 
و رسالت خطیر این صندوق برشمرد که با جدیت 
دنبال شده و از این پس نیز پیگیری و عمل 
خواهد کرد. مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
همچنین با اشاره به نیاز روند درمانی این هنرمند 
پیشکسوت سینما، تئاتر و تلویزیون کشور، 
تأکید کرد: صندوق اعتباری هنر تلاش خواهد 
کرد تا شرایط مطلوبی را برای ادامه زندگی وی 

پس از ترخیص از بیمارستان را در محیطی 
مناسب فراهم کند. پوراحمدی در عین حال 
تصریح کرد: صندوق اعتباری هنر خود را حامی 
و همراه همیشگی اعضای این صندوق به ویژه 
اساتید نامدار و پیشکسوت عرصه های مختلف 
فرهنگ، هنر و رسانه می داند. مدیرعامل صندوق 
اعتباری ابراز امیدواری کرد تا وضعیت درمانی و 
جسمی استاد فرامرز صدیقی رو بهبودی کامل 
رفته و هرچه سریع تر با ترخیص از بیمارستان 
به آغوش گرم جامعه هنری و خانواده بازگردد. 
در این دیدار، فرامرز صدیقی نیز با قدردانی 
از حضور مدیر عامل صندوق اعتباری هنر و 
هیات همراه برای عیادت از وی، از نگاه ویژه 
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی قدردانی کرد. 

فرامرز صدیقی در بیمارستان بستری شد

5 کار مهم دستگاه های 
فرهنگی در سال جدید

پخش سریالی با بازی 
مهران احمدی

 با بازیگران جدید
 ساخت سریال »هری پاتر« 

قطعی شد
 سامانه نمایش آنلاین »HBO« به صورت 
سریال  مجموعه  یک  ساخت  از  رسمی 
براساس داستان های »هری پاتر« نوشته 
»جی.کی.رولینگ« خبر داد. به گزارش 
ایسنا به نقل از ورایتی، کمپانی برادران 
وارنر دیسکاوری در یک نشست خبری با 
روزنامه نگاران و سرمایه گذاران اعلام کرد که 
دو سامانه نمایش آنلاین »HBO Max«  و 
»Discovery+« رسما در یک سرویس 
جدید با نام »Max« ترکیب می شوند و 
سریال جدید »هری پاتر« نیز که به صورت 
رسمی خبر ساخت آن تائید شد از این سامانه 
عرضه می شود. اولین خبرهای ساخت سریال 
»هری پاتر« براساس رمان های محبوب 
نوشته »جی.کی.رولینگ« پیش تر مطرح 
شده بود که حالا به صورت رسمی تائید شده 
است. هر فصل این سریال بر اساس یکی از 
کتاب های مجموعه رمان های »هری پاتر« 
ساخته می شود و کمپانی برادران وارنر 
دیسکاوری سریال را به عنوان »سریالی 
با طول مدت یکدهه« توصیف کرده که 
حضور  آن  در  جدیدی  کاملًا  بازیگران 
خواهند داشت. »کیس بلویز« مدیر محتوای 
»HBO« و »Max« بیان کرد: »هری پاتر 
یک پدیده فرهنگی است و واضح است که 
چنین عشق و عطش بی پایانی برای دنیای 
جادوگران وجود دارد. با مشارکت کمپانی 
برادران وارنر و جی. کی. رولینگ، این سریال 
جدید عمیقا در هر یک از کتاب های نمادینی 
که طرفداران در تمام این سال ها از آن لذت 
برده اند، غوطه ور خواهد شد.« »هری پاتر« در 
طیف گسترده ای از رسانه ها بسیار محبوب 
است. اولین کتاب از این مجموعه با عنوان 
»هری پاتر و سنگ جادو« در ابتدا در سال 
۱۹۹۷ منتشر شد و آخرین کتاب با نام »هری 
پاتر و یادگاران مرگ« نیز در سال ۲۰۰۷ 
انتشار یافت. علاوه بر کتاب های »هری 
پاتر« که هر کدام پرفروش بودند، هشت 
فیلم »هری پاتر« تا به امروز ساخته شده  که 
مجموعا بیش از ۷.۷ میلیارد دلار در گیشه 
جهانی فروش داشته اند. همچنین مجموعه 
فیلم »جانوران شگفت انگیز«، پارک های 
موضوعی، اسباب بازی ها و بازی های ویدئویی 
از جمله بازی جدید »میراث هاگوارتز« بر 
اساس این داستان ها راه اندازی شده است. 
نمایش موفق »هری پاتر و کودک نفرین شده« 
نیز در برادوی به روی صحنه رفت که 

دنباله ای برای این مجموعه کتاب است.

  »لی شانگفو« وزیر دفاع چین در سفری 
۳ روزه به مسکو خواهد رفت. به گزارش 
خبرگزاری اسپوتنیک، »لی شانگفو« 
قراراست ۱۶ تا ۱۹ ماه آوریل )یکشنبه 
تا چهارشنبه هفته جاری( به مسکو سفر 
کند. براساس اعلام این رسانه، وزارت دفاع 
چین با صدور بیانیه ای دراین ارتباط خبر 
داد: هدف از این سفر دیدار و گفت وگو با 
»سرگئی شویگو« وزیر دفاع روسیه در 
مسکو است. در بیانیه صادره از سوی وزارت 

دفاع چین در این خصوص آمده است: »لی 
شانگفو« به طور رسمی از سوی سرگئی 
شویگو همتای روسی خود به این کشور 
دعوت شده است و قرار است در این سفر 
۳ روزه با مقامات ارشد نظامی این کشور 
دیدار و از موسسات و نهادهای آموزش 
نظامی روسیه بازدید کند. پیش تر هم 
وزارت دفاع چین از آمادگی خود برای 
تقویت روابط و همکاری  های نظامی با 

ارتش روسیه خبر داده بود. 

 اخبار منتشر شده حاکی از آن است 
که سیدمقتدی صدر فعالیت جریان صدر 
را به مدت یکسال متوقف کرده است. به 
گزارش مهر، طبق اخبار او دلیل این تصمیم 
را وجود برخی افراد فاسد در این جریان 
عنوان کرده است. در پی اعلام این تصمیم 
فعالیت حساب های کاربری متعلق به ایشان 
در شبکه های مجازی از جمله توئیتر نیز 
متوقف شده است. به دنبال این تصمیم رهبر 
جریان صدر در پیامی در توئیتر نوشت: »من 

یک فرد خواستار اصلاح برای عراق هستم 
و نمی توانم جریان صدر را اصلاح کنم.« 
گفتنی است این تحولات بعداز آن رخ داد 
که »صالح محمدالعراقی«، از شخصیت های 
مجازی وابسته به سیدمقتدی صدر لغو 
برنامه اعتکاف در مسجد کوفه »به دلیل رفتار 
برخی از افراد فاسد« را اعلام کرد. تاکنون 
توضیحات بیشتری در این باره از طرف 
شخصیت های سیاسی نزدیک به مقتدی 

صدر و یا از طرف العراقی ارائه نشده است.

    وزیر خارجه چین در یک کنفرانس خبری مشترک 
با همتای آلمانی خود گفت که کشورش به هیچ طرف 
جنگ اوکراین سلاح نمی فروشد. به گزارش ایرنا به نقل از 
آسوشیتدپرس، کین .گانگ، بیان داشت: چین به طرف های 
درگیر در جنگ اوکراین سلاح نم ی فروشد و بین صادرات 
نظامی و غیرنظامی خود تمایز قائل خواهد شد. گانگ 

در پاسخ به انتشار شایعات مبنی بر اینکه چین در حال 
بررسی کمک های نظامی به روسیه است، گفت: پکن به 
لحاظ سیاسی از روسیه حمایت می کند ولی همچنان 
بی طرفی خود را در این درگیری اعلام می کند. وی افزود: 
درخصوص صادرات اقلام نظامی، دولت چین همواره 
جانب احتیاط را نگه داشته و در این زمینه به مسئولیت 

بین المللی خود پایبند است. وزیر خارجه چین در کنفرانس 
خبری مشترک با همتای آلمانی خود آنالنا بائربوک، تاکید 
کرد: کشورش دوباره موضع خود را برای کمک به پیشبرد 
مذاکرات صلح اوکراین اعلام کرده و از طرف های مناقشه 
درخواست می کند برای پایان جنگ راه حلی مسالمت آمیز 

انتخاب کنند.

فعالیت جریان صدر متوقف شدوزیر دفاع چین به مسکو می رود

وزیر خارجه چین:
 به هیچ طرف جنگ اوکراین سلاح نمی دهیم

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

رئیس شورای امنیت ارمنستان: 
باکو برای تشدید نظامی آماده می شود

 دبیر شورای امنیت ارمنستان با اشاره به درگیری اخیر 
این کشور با جمهوری آذربایجان گفت: باکو برای تشدید 
نظامی محتمل آماده می شود و به این حادثه باید از همین 
منطق نگاه کرد. به گزارش فارس، »آرمن گریگوریان« 
دبیر شورای امنیت ارمنستان در توضیح درگیری اخیر 
این کشور با جمهوری آذربایجان بیان داشت: این حادثه 
نزدیک روستای تغ )در استان سیونیک ارمنستان( در پی 
اقدام تحریک آمیز باکو در خاک جمهوری ارمنستان رخ 
داد. در تصاویر ویدئویی می توان مشاهده کرد زمانی که 
خودروی آذربایجانی ها وارد خاک ارمنستان می شود، به 
سربازن ارمنستانی نزدیک و درگیری آغاز می شود. بعد 
ابتدا آنها تیراندازی می کنند و تشدید تنش دقیقا به همین 
خاطر صورت می گیرد. وی افزود: در چند وقت اخیر تقریبا 
همه درباره این حرف می زنند که جمهوری آذربایجان 
برای تشدید نظامی محتمل آماده می شود و به این 
حادثه باید از همین منطق نگاه کرد. این مقام ارمنستانی 
توضیح داد: جمهوری آذربایجان این کار را به عنوان نقشه 
انجام داد. نشریات بین المللی مختلف نیز با ارجاع به 
داده های اطلاعاتی در همین خصوص می گویند. در کل، 
جمهوری آذربایجان در حال آماده شدن است و این حادثه 
در منطق آن کار مقدماتی رخ داده است؛ یعنی این بخشی 
از طرح تشدید نظامی احتمالی است که طرف آذربایجانی 
در حال آماده سازی آن است. او همچنین ضمن این ادعا که 
تلفات نیروهای جمهوری آذربایجان در حادثه اخیر بیشتر 
از آنچه رسما اعلام شده، است، تاکید کرد: اطلاعات خاصی 
وجود دارد که می توان بر مبنای آنها گمانه زنی کرد، ارزیابی 
در حال انجام است. معتقدم اطلاعات نهایی را خواهیم 
داشت. به دنبال درگیری تازه ایروان و باکو، وزارت خارجه 
ارمنستان گفت: جامعه جهانی باید مانع اقدامات جمهوری 
آذربایجان شوند. وزارت خارجه جمهوری آذربایجان هم 
مدعی شد که ارمنستان علاقه ای به صلح ندارد. در این 
درگیری، وزارت  دفاع جمهوری آذربایجان و ارمنستان از 
کشته شدن چند نظامی خود خبر دادند. به گزارش وبگاه 
»رادیو ارمنستان« به نقل از وزارت دفاع این کشور، در پی 
اقدام تحریک آمیز جمهوری آذربایجان در روز سه شنبه، 
چهار نظامی کشته شدند. باکو نیز از کشته شدن سه نظامی 
خود خبر داد. اظهارات دبیر شورای امنیت ارمنستان در 
حالی مطرح شده که »ماریا زاخارووا« سخنگوی وزارت 
امورخارجه روسیه اعلام کرد که جمهوری آذربایجان 
و ارمنستان پیشنهاد برگزاری دور جدیدی از مذاکرات 
دوجانبه را پذیرفته اند. سخنگوی وزارت خارجه روسیه 
بیان داشت: »شرکا )باکو، ایروان( با پیشنهاد ما برای 
انجام دوربعدی مذاکرات دوجانبه در قلمرو ما موافقت 
کردند. زمانی که در نهایت همه چیز مورد توافق قرار گرفت 
و هر زمان که بتوانیم این اطلاعات را منتشر کنیم، تاریخ 

رخدادهای خاص را اعلام خواهیم کرد«.

دیمیتری مدودف :
لهستان در جنگ ناتو با روسیه به سرعت محو می شود کوتــــاه

   دیمیتری مدودف، معاون شورای امنیت 
روسیه در واکنش به  سخنان »ماتئوش 
موراویتسکی« تأکید کرد: لهستان در جنگ 
ناتو با روسیه به سرعت محو می شود. به 
گزارش مهر به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، 
»دیمیتری مدودف« در واکنش به اظهارات 
نخست وزیر  موراویتسکی«  »ماتئوش 
لهستان که اعلام کرده بود اوکراین حق 
دارد به روسیه حمله کند و ناتو به سرعت 
در یک جنگ فرضی با روسیه پیروز خواهد 
شد، تصریح کرد: نمی دانم چه کسی در 
چنین جنگی برنده یا بازنده خواهد شد؛ اما 
با توجه به نقش لهستان به عنوان پایگاه ناتو 
در اروپا، این کشور قطعا همراه با نخست  وزیر 
رشدنیافته  اش ناپدید خواهد شد. وی پیش تر 
هم در سخنانی گفته بود: تنها راه روسیه به 
منظور تضمین صلح پایدار با اوکراین این 
است که مرزهای کشورهای متخاصم را تا 
حد امکان به عقب براند، حتی اگر این هدف 
به معنای رسیدن تا مرزهای لهستان باشد. 
نایب رئیس شورای امنیت ملی روسیه، در 
سالگرد آغاز عملیات نظامی این کشور در 
اوکراین یادآور شده بود که روسیه در این 

جنگ پیروز خواهد شد و نوعی توافق در 
نهایت به جنگ با اوکراین پایان خواهد داد. 
این مقام روس تاکید کرد که روسیه پس از 
پیروزی در جنگ مذاکرات سختی با اوکراین 
از جمله رئیس جمهور این کشور در صورت 

زنده بودن در پیش خواهد داشت. لازم به 
ذکر است که ارتش روسیه ۲۴ فوریه )۵ 
اسفند ۱۴۰۰( »عملیات نظامی ویژه« خود 
را در شرق اوکراین آغاز کرد؛ مقامات ارشد 
دولت روسیه می گویند این عملیات در پاسخ 

به درخواست سران جمهوری های خودمختار 
دونتسک و لوهانسک برای حفاظت از آنها 
در برابر نیروهای اوکراینی آغاز شده است. 
به نوشته اسپوتنیک، ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روسیه گفته است که هدف 
از این عملیات »حمایت از مردمی است که 
بیش از هشت سال تحت نسل کشی و آزار 
و اذیت رژیم کی یف قرار داشتند.« از آن 
زمان تاکنون کشورهای اروپایی به این بهانه 
رویکرد ضدروسی خود را تشدید کرده اند. 
در حالی که ولادیمیر پوتین رئیس جمهور 
روسیه گفته بود که هدف از این عملیات 
»حمایت از مردمی است که بیش از 8 
سال تحت نسل کشی و آزار و اذیت رژیم 
کی یف قرار داشتند« اما آمریکا و کشورهای 
غربی برای مقابله با پیشروی ارتش روسیه، 
ضمن ارسال انواع تسلیحات پیشرفته به 
ارتش اوکراین، تاکنون تحریم های زیادی 
علیه روسیه اعمال کرده اند. از سوی دیگر 
»سرگئی لاوروف«، وزیر خارجه روسیه نیز 
گفته است هر گونه محموله و کاروانِ حامل 
تسلیحات نظامی برای اوکراین، هدفی 

مشروع برای نیروهای روسیه است.

 کره شمالی:
   موشک بالستیک 

با سوخت جامد آزمایش کردیم
 کره شمالی با اعلام رسمی آزمایش یک موشک بالستیک 
جدید با سوخت جامد، هشدار داد که این سلاح در دشمنانش 
»تشویش و وحشت« ایجاد خواهد کرد. به گزارش ایسنا، به نقل 
از خبرگزاری رویترز، کره شمالی خبر داد: یک موشک بالستیک 
قاره پیمای مجهز به سوخت جامد از مدل »هواسونگ۱8-« را 
با هدف تقویت اساسی توانمندی خود برای ضد حمله هسته ای 
آزمایش کرده است. کیم جونگ اون، رهبر این کشور هدایت 
آزمایش این موشک را بر عهده داشته و هشدار داد: »این سلاح 
دشمنان را گرفتار یک بحران امنیتی آشکارتر کرده و دائما 
تشویش و وحشت را با ضدحملات تهاجمی و مرگبار تا زمانی که 
آنها دست از اقدامات بی ملاحظه برندارند به آنها وارد خواهد 
کرد.« کره شمالی همچنین در ماه های اخیر روند آزمایش های 
تسلیحاتی خود را بیش از پیش تشدید کرده است. وزارت دفاع 
کره جنوبی در رد اعلامیه کره شمالی  اظهارداشت که این کشور 
همچنان در مرحله توسعه این سلاح قرار داشته و نیاز به زمان 
و تلاش بیشتری برای تسلط بر این تکنولوژی دارد؛ بیانیه ای 
که حاکی از احتمال دست زدن پیونگ یانگ به آزمایش های 
بیشتری است. خبرگزاری رسمی کره شمالی  با انتشار تصاویری 
نشان داد، کیم جونگ اون، رهبر کره شمالی  در کنار همسر، 
خواهر و دخترش ناظر بر پرتاب این موشک است و همچنین در 
این تصاور موشک مذکور سوار بر یک پرتابگر متحرک و تحت 
پوشش تورهای استتار به چشم می خورد. خبرگزاری دولتی 
کره شمالی در گزارش خود نوشت: »مولفه های بازدارندگی 
راهبردی جمهوری دموکراتیک کره شمالی با توسعه این موشک 
بالستیک قاره پیما از نوع جدید هواسونگ فو۱8 دستخوش 
اصلاحی گسترده می شود و به این ترتیب تاثیر مواضع این 
کشور در حوزه ضدحمله هسته ای به میزان اساسی تقویت 
شده و تغییر در قابلیت عملیاتی استراتژی نظامی تهاجمی 
کره شمالی  به ارمغان می آورد.« عبارت »فو« در زبان کره ای به 
معنی »توپخانه« است. تحلیلگران می گویند، این اولین بار است 
که کره شمالی  از سوخت پیشران جامد در یک موشک بالستیک 
قاره پیما یا با برد متوسط استفاده می کند. اکثر موشک های 
بالستیک بزرگ کره شمالی  از سوخت مایع استفاده می کنند و 
نیازمند این هستند که در محل پرتابشان سوختگیری شوند که 
این یک فرآیند خطرناک و زمان بر است. آنکیت پاندا، کارشناس 
ارشد بنیاد موقوفه صلح بین الملل کارنگی، اندیشکده ای مستقر 
در آمریکا، گفت: »برای هر کشوری برخوردار از تسلیحات 
هسته ای مبتنی بر موشک در مقیاس بزرگ، این موشک های 
دارای سوخت جامد یک توانمندی فوق العاده مطلوب هستند، 
زیرا نیازی به سوختگیری قبل از به کارگیری ندارند. این 
قابلیت ها در زمان بحران بسیار کارآمدتر هستند.« وان فان 
دیپن، کارشناس تسلیحاتی سابق دولت آمریکا که اکنون 
با پروژه »۳8 نورث« کار می کند، گفت که عملیاتی کردن 
موشک های دارای سوخت جامد آسان تر و ایمن تر بوده و این 

موشک ها به پشتیبانی لجستیکی کمتری نیاز دارند. 

  محمدمهدی اسماعیلی، وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در جدیدترین 
نوشته خود رویکردهای اصلی شورای 
فرهنگ عمومی کشور در سال جدید 
را در ۵ حوزه خلاصه کرد. وی نوشت: 
»در اولین جلسه شورای فرهنگ 
عمومی در سال جدید مقرر شد نگاه 
آسیب شناسانه رهبر فرزانه انقلاب 
در حوزه فرهنگ عمومی، در سال 
جدید مورد مداقه جدی قرار گیرد. 
موضوعاتی از قبیل »فرهنگ کار و 
تولید«، »زیست عفیفانه«، »امید به 
آینده و اعتماد به نفس ملی«، »پرهیز 
از اسراف و تجمل« و »افزایش سرانه 
بهینه«  فرهنگی  مصرف  و  تولید 
به عنوان  که  هستند  شاخص هایی 
دستگاه های  کار  اولویت های 
فرهنگی در سال ۱۴۰۲ اعلام و تمام 
برنامه ریزی ها برای ارتقا این پنج حوزه 

به کار گرفته خواهد شد. ان شاءا..«

   سریال جدید »سیاهچاله« 
شبکه  در  اردیبهشت  یکم  از 
نمایش خانگی پخشش را آغاز 
می کند. اولین قسمت از سریال 
مهران  بازی  با  »سیاهچاله«  
احمدی، حسن پورشیرازی و ژاله 
صامتی جمعه، یکم اردیبهشت ماه 
ساعت ۱۲ ظهر پخش خواهد شد.

بهروز مفید: 
  سریال »مهیارعیار« 

برای رمضان 14۰۳ آماده می شود
 تهیه کننده سریال تلویزیونی »مهیارعیار« با اشاره به آغاز 
تصویربرداری این مجموعه از ۱۷ فروردین ماه ۱۴۰۲، گفت: 
طبق برنامه ریزی های انجام شده قرار بر این است سریال را 
برای رمضان سال ۱۴۰۳ آماده و روانه آنتن کنیم. بهروز مفید 
در گفت وگو با »ایرنا« درباره تازه ترین خبرهای از مجموعه 
»مهیارعیار«، اظهارداشت: طرح سریال »مهیار« ۳ سال پیش 
از طرف سیمافیلم به بنده پیشنهاد شد که وقتی خواندم نقطه 
نظراتی داشتم و با نویسنده صحبت کردم و تصمیم گرفتیم 
داستان »مهیار« که قصه راهزنی است که براثر یک اتفاق، 
تغییر منش و روش می دهد را در دوران صفویه روایت کنیم 
تا مخاطب در کنار تماشای منش جوانمردی قهرمان قصه 
با آن دوران تاریخی کشورمان نیز را آشنا شود. وی با بیان 
اینکه از امرا... احمدجو هم در بخش دیالوگ نویسی استفاده 
کردیم تا به غنای کار افزوده شود، ادامه داد: یکسالی است که 
فیلمنامه کامل شده و بعداز ۶ ماه که پیش تولید زمان برد از 
۱۷ فروردین فیلمبرداری را کلید زده ایم. تهیه کننده سریال 
تلویزیونی »مهیارعیار« درباره لوکیشن های مورد استفاده 
در تولید این مجموعه نیز افزود: در شهرک سینمایی غزالی و 
بخشی از کاشان قطعا فیلمبرداری خواهیم داشت و در ادامه نیز 
احتمالا از قزوین هم برای لوکیشن استفاده کنیم. مفید ادامه 
داد: زمان اولیه تعریف شده برای پروژه ۱۰ ماه بوده است که ما 
هم نهایتا ۱۱ تا ۱۱ ماه و نیم فیلمبرداری را تمام خواهیم کرد 
تا با تدوین کار بتونیم آن را برای پخش از تلویزیون در رمضان 
۱۴۰۳ آماده کنیم. وی بیان داشت: مجموعه »مهیار عیار« در 
۳۰ قسمت تولید خواهد شد که داستان های متفاوتی را در هر 
یک یا ۲ قسمت پیگیری می کند. خیلی نمی شود به آن گفت 
که هر قسمت یک اپیزد است چرا که شخصیت اصلی داستان 
زنجیره ای به تمام قصه وصل است. مفید تاکید کرد: یکی از 
ویژگی های سریال »مهیارعیار« این است که ما توجه خاصی به 
بحث مستشرقین و جهانگردانی داریم که از اروپا به سمت ایران 
می آمدند و تحت تاثیر فرهنگ و تمدن ایران قرار می گرفتند. 
تهیه کننده سریال تلویزیونی »مهیارعیار« خاطرنشان کرد: 
داستان سریال اتفاقاتی است که در شهر اصفهان می گذرد و 
مهیار آنها را حل می کند. بهروز مفید، تهیه کننده، کارگردان 
سینما و تلویزیون، در آثاری همچون سریال تلویزیونی »هشت 
و نیم دقیقه«، »یک وجب خاک« و مجموعه »بیگانه ای با من 
است« فعالیت داشته است. سریال تلویزیونی »مهیارعیار« که 
محمدرضا نیکو فیلمنامه آن را به نگارش درآورده در شبکه 
دو سیما ساخته خواهد شد و کارگردانی آن را سیدجمال 
سیدحاتمی برعهده دارد. کامران تفتی، بهنام تشکر، الیکا 
عبدالرزاقی، آشا محرابی، صفا آقاجانی، رامین ناصرنصیر، 
جواد انصافی، آتش تقی پور، مهدی حاجیان، بهروز بخت آور، 
جواد کشانی و سهیل نوشادیان از جمله بازیگرانی هستند که 

حضورشان در این سریال نهایی شده است.

پخش کننده فیلم مطرح کرد
آماده سازی »دسته دختران« برای اکران عید فطر
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نگـــــره 
فرضیه نقشه احتمالی آمریکا برای وارد کردن 

تهران و پکن به میدان جنگ
روسیه از 2۴ فوریه 2022 )5 اسفند 1۴00( درگیر جنگی 
فرسایشی با اوکراین شده است. طی یک سال گذشته امکان وقوع 
درگیری نظامی، در قالب حمله چین به تایوان به اوج رسیده و 
طی چند روز گذشته شاهد برگزاری مانوری از سوی پکن هستیم 
که در آن حمله و محاصره تایوان شبیه سازی شده است. در ۸ ماه 
گذشته نیز به شکلی بی سابقه تنش های میان جمهوری آذربایجان 
با جمهوری اسلامی ایران به اوج رسیده است. جنگ طلبی های 
الهام علی اف و دیگر دولتمردان باکو علیه ایران، ناظران را به این 
باور رسانده که ادامه وضعیت کنونی فضا را به سوی وقوع جنگ 
میان دو کشور پیش می برد. روند مذکور طی چند وقت اخیر پای 
فرضیه ای بحث برانگیز را به محافل رسانه ای و ناظران سیاسی 
باز کرده است. فرضیه ای بر این مبنا که سناریویی مشابه با وارد 
کردن روسیه تحت فرمان ولادیمیر پوتین به جنگ اوکراین، 
برای کشور های ایران و چین نیز در حال پی ریزی است. برای 
چینی ها میدان تایوان برگزیده شده و برای ایران میدان جمهوری 

آذربایجان. 

   چراروسیه،چینوایران؟
روسیه، چین و ایران سه کشوری هستند که در صحنه معادلات 
بین المللی به عنوان بازیگران ناسازگار با ایالات متحده آمریکا و 
شاید با اندکی تسامح کلیت مجموعه غرب شناخته می شوند. 
استدلال فرضیه سناریوسازی برای تکرار داستان اوکراین برای 
چین و ایران، این است که استراتژیست های آمریکایی این سه 
بازیگر را هدف گرفته اند. آنها معتقدند در وضعیت جدید، بر 
خلاف سال های بعد از پایان جنگ سرد )1991( که آمریکا در 
مقام بازیگر هژمون، نقش پلیس بین الملل را ایفا می کرد، جهان 
به سوی چند قطبی در حال حرکت است. قدرت ایالات متحده 
در صحنه جهانی تضعیف شده و بازیگرانی همچون چین، هند و 
حتی اروپا به عنوان ابر قدرت های جدید در حال ظهور هستند. در 
چنین وضعیتی است که استراتژیست های سیاست خارجی آمریکا 
برای حفظ جایگاه یا در حالت حداقلی تضعیف بازیگران ناسازگار 
با خود در صحنه نظام بین الملل دست به کار شده اند. از دیدگاه 
طرفداران این فرضیه، آمریکایی ها با واقف بودن به تغییرات موازنه 
قوا در نظام جهانی بازیگران متعارض خود را هدف گرفته اند. 
آنها با تحریک ولادیمیر پوتین، روس ها را وارد جنگی فرسایشی 
کردند که تاکنون هزینه های بزرگی را بر آنها تحمیل کرده است. 
حتی برخی معتقدند که دولت بایدن از وارد کردن روسیه به 
میدان جنگ اوکراین، بازگشت وحدت به جبهه کشور های حوزه 
آتلانتیک را هدف گیری کرده بود که در تحقق آن هم موفق بود، 
چراکه بعد از حمله روسیه به اوکراین، از یکسو، گرایش برخی 
کشور های اروپایی برای نزدیکی و تقویت مناسبات با مسکو به 
پایین ترین سطح ممکن رسید و از سوی دیگر، اروپایی ها بار دیگر 
زیر لوای ایالات متحده آمریکا متحد شدند. در باب ایران و چین نیز 
برخی از ناظران سیاسی بر این باور هستند که اتاق فکر های آمریکا 

سناریویی مشابه را در دستور کار قرار داده اند. 

   عینیتبخشیبهسناریوی»اوکراین«برایتهران
وپکن

شاید برخی ها بر این باور باشند که ارتباط دادن داستان 
تنش های چین با تایوان و ایران با جمهوری آذربایجان، ناشی 
از ذهنیت مبتنی بر »توهم توطئه« باشد. حتی برای اثبات این 
گزاره استدلال هایی قابل طرح هستند، اما باید توجه داشت 
که نمود هایی قابل اتکا وجود دارند که در دستور کار بودن 
سناریوی »اوکراین« برای تهران و پکن را قابل باور می کنند. 
در سطح ابتدایی این گزاره قابل تایید است که سیاست چالش 
و بحران آفرینی برای بازیگران رقیب، از دیرهنگام یکی از 
تاکتیک های ایالات متحده آمریکا بوده است. استراتژیست های 
واشنگتن از این دستورالعمل، از یک سو برای تحمیل هزینه و 
تضعیف رقبا بهره گرفته و از سوی دیگر، از درون بحران ها به 
عنوان ابزاری برای یارگیری و تقویت اتحاد در جبهه آتلانتیک 
بهره گرفته است. در ماجرای اوکراین، آمریکایی ها در تداعی و جا 
انداختن حقیقتی تحت عنوان متجاوز بودن روس ها موفق بودند. 
اکنون اگر حمله ای از سوی چین علیه تایوان یا از سوی ایران علیه 
جمهوری آذربایجان صورت بگیرد، همین گونه از حقیقت سازی 
در باب تهران و پکن نیز در دستور کار خواهد بود. در ماجرای 
حمله به اوکراین، ظاهر امر چنان نشان می داد که دو نیروی نابرابر 
وارد تقابل با یکدیگر شده و احتمالا روس ها با حمله ای برق آسا به 
سرعت کی یف را تسخیر می کنند. همین روایت نیز در باب تایوان 
و جمهوری آذربایجان وجود دارد. تایوان در برابر کشور چین، در 
ابعاد وسعت سرزمینی، جمعیت و توانمندی نظامی، قدرتی بسیار 
کوچک به شمار می رود. جمهوری آذربایجان نیز در شاخص هایی 
مشابه، بازیگری به نظر نمی رسد که توان مقاومت در برابر قدرت 
نظامی ایران را داشته باشد. در نتیجه این تصور ابتدایی وجود 
دارد که حمله به این کشور ها و کسب پیروز کار چندان دشواری 

نخواهد بود. 

 شباهتهاوتفاوتهایآذربایجانباماجرایاوکراین
طی قریب به هشت ماه گذشته سطح تنش ها میان ایران و 
جمهوری آذربایجان به بالاترین سطح ممکن رسیده است. در 
ابتدای امر، تحرکات جمهوری آذربایجان برای حمله و کنترل 
جنوب ارمنستآنکه تنها نواحی مرزی ایران با ایروان مطرح 
می شوند، واکنش جدی تهران را به همراه داشت. بعد از چند 
ماه تنش لفظی و برگزاری رزمایش های نظامی دو طرف در 
نواحی مرزی رود ارس، رخداد سفارت باکو در تهران )7 به همن( 
تنش های میان طرفین را به بالاترین سطح ممکن رسانده است. 
علاوه بر تعطیلی سفارتخانه در تهران، دولتمردان باکو، طی 
هفته های اخیر به تحرکاتی همچون برگزاری رزمایش در نواحی 
مرزی با ایران، اخراج دیپلمات های ایرانی و تشدید جنگ لفظی با 
ایران متوسل شده است. غالب ارزیابی  های داخلی در ایران نیز بر 
این اساس است که باکو تمامی خط قرمز ها را رد کرده، لذا ایران 
باید با قاطعیت در برابر اراده علی اف ایستادگی کند. بسیاری از 
ناظران سیاسی نیز بر این باور هستند که تحرکات و اظهارات 
ضدایرانی علی اف و دیگر دولتمردان باکو متاثر از تحریک های 
پشت پرده اسرائیل و ترکیه است. فراتر از تل آویو و آنکارا، به 
نظر می رسد باید کانون توجهات را به سوی واشنگتن معطوف 
کرد. جایی که شاید باتلاقی همانند آن چه استراتژیست ها 
آمریکایی برای روس ها طراحی کردند. اینکه ایران به عنوان نیروی 
پیش دست در حمله شناخته شود، شاید همان رخدادی باشد که 

ماجرای روس ها در اوکراین را نیز برای ما تکرار کند. 

 
یــادداشــت

هانیزادهمطرحکرد:
 نقش ایران در انسجام محور مقاومت

 علیه اسرائیل
یک کارشناس مسائل خاورمیانه با اشاره به تفاوت های روز 
قدس امسال با سال های گذشته بیان کرد: در سال جاری 
تفاوتی که در روز قدس وجود دارد این است که شرایط اراضی 
اشغالی شرایط خاصی است. رژیم صهیونیستی به دلیل سلسله 
چالش های امنیتی و سیاسی در آستانه سقوط قرار دارد و این 
رژیم پس از سلسله چالش های منطقه ای و داخلی وارد چرخش 
فروپاشی شده است. حسن هانی زاده گفت: درگیری های اخیری 
که بین فلسطینی ها و رژیم صهیونیستی صورت گرفته نشان 
می دهد این رژیم از تمام ابزارهای خشونت آمیز برای سرکوب 
فلسطینیان استفاده کرده، اما نتوانسته امنیت لازم را برای 
اراضی اشغالی و صهیونیست ها به وجود بیاورد. این کارشناس 
مسائل منطقه با بیان اینکه شرایط در اراضی اشغالی اکنون به 
گونه ای رقم زده شده است که در حقیقت این رژیم با توجه 
به اشتباهات رهبرانش در انزوای کامل به سر می برد، گفت: 
رژیم صهیونیستی پشتوانه بین المللی خود را از دست داده و 
اکنون به سمت سقوط و فروپاشی و حتی جنگ داخلی حرکت 
می کند. وی با اشاره به وضعیت نتانیاهو در اسرائیل یادآور شد: 
نتانیاهو با تشکیل کابینه ائتلافی و حضور وزرای افراطی و 
سرکوبگر در این کابینه موجب شده که نوعی چالش امنیتی و 
سیاسی ایجاد شود. اشتباهات سختی که نتانیاهو در طول 5 ماه 
گذشته مرتکب شده موجب بروز انتفاضه جدیدی شده که این 
انتفاضه اخیرا کارایی خود را نشان داد و جبهه بزرگی از سوریه 
و لبنان و بخشی از داخل اراضی اشغالی علیه رژیم تشکیل شد 
و اشتباهات او منجر به فروپاشی سریع صهیونیست ها خواهد 
شد. هانی زاده در ادامه با اشاره به شرایط جبهه مقاومت بیان 
کرد: جریان مقاومت با توجه به اینکه رهبران آن در روزهای 
اخیر با سید حسن نصرا... دیدار داشتند، جبهه مشترکی تشکیل 
دادند و به نظر می رسد انسجام و هماهنگی بیشتری بین جبهه 
مقاومت چه در منطقه و محور مقاومت و چه داخل اراضی 
اشغالی ایجاد شده به همین دلیل بعد از حملات موشکی صورت 
گرفته علیه اسرائیل از سه جبهه سوریه و جنوب لبنان و داخل 
اراضی اشغالی نتانیاهو نتوانست واکنش لازم را از خود نشان 
دهد و این نشانه ضعف امنیتی و نظامی این رژیم است. وی در 
پایان به نقش ایران در انسجام جبهه مقاومت اشاره کرد و گفت: 
طبیعی است که ایران به عنوان یک مرکز و کانون محور مقاومت 
توانسته انسجامی در این محور علیه اسرائیل به وجود بیاورد و به 
نظر می رسد جمهوری اسلامی ایران اکنون در جهان اسلام تنها 
کشوری است که به لحاظ سیاسی و رسانه ای و معنوی به صورت 

تمام قد از محور مقاومت و مردم فلسطین حمایت می کند. 

ویـژه

 راهکارهای قانونی اعتراض به حداقل 
دستمزد

 

به قول مرحوم امیر ناصر کاتوزیان، پدر علم حقوق کشور، 
»قانون بدون رعایت عدالت هیچ شرافتی ندارد« و حداقل 
دستمزد تصویب شده سال 1۴02 به علت آنکه بدون توجه 
به تورم و سبد معیشت، موضوع ماده ۴1 قانون کار در 
شورای عالی کار، تصویب  شده، غیرقانونی است. بنابراین 
بسیاری از کارگران نسبت به مصوبه افزایش دستمزد 
1۴02 معترض بوده و این عدد را در  شأن و کرامت کارگران 
نمی دانند. البته برای بیان هرگونه گلایه و اعتراضی باید 
قانون را کاملا رعایت کرد. بنابراین یکی از راه های اعتراض 
و رسیدن به  حق و حقوق قانونی، ثبت شکایت در دیوان 
عدالت اداری است. به علاوه اینکه برای ارائه هر شکایتی باید 
استدلال منطقی نیز داشت. در این مورد نیز باید به صورت 
منطقی گفت که چرا حداقل دستمزد مصوب شورای عالی 
کار غیرقانونی است؟ نخست اینکه مصوبه حداقل دستمزد 
1۴02 بدون توجه به تورم و سبد معیشت تصویب  شده 
است. دیگر اینکه مصوبه حداقل دستمزد امسال کارگران 
شبیه دادنامه 179  هیات عمومی دیوان عدالت اداری است 
که امنیت شغلی کارگران را در معرض خطر قرار داده و 
آغازی به همراتب سخت تر برای سرکوب مزدی کارگران به 
شمار می رود. به این ترتیب به نظر می رسد موضوع»امنیت 
مزدی« کارگران بدتر از گذشته شده است. تنزل جایگاه 
تشکل های کارگری و تبدیل  شدن آنها به ماشین امضای 
دولت ها و فرمایشی شدن تشکل ها از آسیب های دیگر این 
مصوبه 1۴02 است. بیم آن می رود که از این به بعد، شاهد 
دخالت بیشتر و آشکارتر تیم مشترک وزارت تعاون، کار و 
امور اجتماعی و نهادهای دیگر در انتخابات و تعیین صلاحیت 
و اخذ استعلام کاندیداها و تشکل ها در سطح کارگاه، استان 
و کشور باشیم. و در نهایت اینکه، مصوبه حداقل دستمزد 
1۴02 منجر به بی اعتمادی برخی کارگران به نمایندگان 
کارگری شده و می شود. به گمان من، راهکار خروج از این 
بحران این است که جرأت و شهامت »نه گفتن« داشته 
باشیم و مخالفت خود را با آخرین مصوبه شورای عالی کار 
و تعیین غیرقانونی حداقل دستمزد 1۴02 اعلام کنیم. 
همان طور که پیش تر اشاره شد، یکی از نخستین راهکارهای 
قانونی ابزار مخالفت، شکایت به دیوان عدالت اداری است و 
در این زمینه اقداماتی نیز انجام  شده است. در این راستا، 
جمعی از کارگران شکایت خود را به دیوان عدالت اداری 
تسلیم کرده اند و کارگرانی که نسبت به این مصوبه نیز گلایه 
دارند، می توانند با رعایت قانون ضمن اعلام مخالفت و ثبت 
شکایت، نارضایتی خود را اظهار دارند و آگاه باشند که هرچه 
تعداد شکایت بیشتر؛ احتمال حصول نتیجه بالاتر خواهد 
بود. راه دیگر آن است که از مجلس شورای اسلامی بخواهیم 
به موضوع تحقیق و تفحص از چگونگی و روند اداره جلسات 
شورای عالی کار ورود کند و فیلم های بازبینی جلسات را مورد 
بازبینی قرار دهد. شکایت از دولت و وزیر کار به کمیسیون 
اصل 90و دیوان عدالت اداری، اعتراضات صنفی وفق اصل 
27 قانون اساسی از دیگر روش هایی است که برای ابراز 
مخالفت با این مصوبه می تواند در دستور کار قرار گیرد. با 
این همه برای اجرای هر یک از موارد یادشده بر رعایت قانون 

تاکید می شود. 

 حسین حبیبی
عضو هیات مدیره شورای اسلامی کار 

   شایعهگرانشدنبنزیندرسالجاریبهچهمیزانجدیاست؟آیا
باتوجهبهشرایطاقتصادیواجتماعیکشوردولت

تصمیمبهگرانیبنزینخواهدگرفت؟
دولت چاره ای ندارد جز اینکه در سبد درآمدهای خود 
یک دگرگونی جدی به وجود بیاورد. در گذشته دستگاه های 
اجرایی متناسب با نرخ تورم قیمت های خدمات یا کالاهای 
خود را تغییر می دادند که افزایش قیمت بنزین نیز یکی از 
آنها بود. این در حالی است که در حدود چهار سال است 
که قیمت بنزین ثابت است در حالی که برای دومین سال 
پیاپی ما تورم بالای۴5 درصد را تجربه می کنیم. واقعیت 
این است که دولت از واکنش ها در مقابل افزایش قیمت 
حامل های انرژی و به ویژه بنزین نگران است و بر این باور 
است که اگر قیمت بنزین یا حامل های انرژی به صورت کلی 
افزایش پیدا کند این موضوع روی قیمت کالاهای دیگر نیز 
تأثیر بگذارد. این در حالی است که هیچ مبنای علمی وجود 
ندارد که چنین چیزی را اثبات کند. به عنوان مثال در چهار 
سال گذشته قیمت بنزین ثابت مانده بود اما تورم در کشور 
روزبه روز افزایش پیدا کرده است. ما با تورمی در کشور 
مواجه هستیم که در علم اقتصاد به آن تورم انتقالی گفته 
می شود. تورم انتقالی به معنای این است که اگر یک نفر از 

درآمد کافی برخوردار نباشد برای اینکه به درآمد مطلوب برسد دست در جیب نفر یا 
بخش دیگری می کند. در نتیجه اصلاح قیمت حامل های انرژی برای دولت یک»باید« 

است که پیامدهای آن را نیز باید مدیریت کند. 

  آیادولتبهاینسمتحرکتمیکندکهقیمتحاملهایانرژیرا
افزایشبدهدوپیامدهایآنرابپذیرد؟

هنگامی که السیسی رئیس جمهور مصر شد اعلام کرد که در دولت وی هیچ گونه 
یارانه ای به حامل های انرژی تعلق نخواهد گرفت. وی همچنین این قول را به مردم داد 
که کانال سوئز را توسعه بدهد و از طریق درآمد حاصل از رفت و آمد کشتی ها در کانال 
سوئز درآمدی دو برابر گذشته به دست بیاورد. این در حالی است که زمانی که السیسی 
عنوان کرد یارانه ای به حامل های انرژی پرداخت نمی کند شورش های مقطعی در این 
کشور رخ داد و چند پمپ بنزین نیز توسط شورشیان به آتش کشیده شد. با این وجود 
السیسی در نهایت مردم را قانع کرد که این تغییر را بپذیرند. در شرایط کنونی دولت 
رئیسی به دلیل تحریم نفت و خام فروشی نفت نمی تواند درآمدهای کافی داشته باشد. 
این در حالی است که در بودجه سال آینده مبالغی به صورت ارزی پیش بینی شده که 
صرف واردات بنزین و گازوئیل خواهد شد. براساس اطلاعاتی که بنده دارم قرارگاه 
خاتم الانبیا که مجری طرح ستاره خلیج فارس است به دلیل تحریم ها هنوز نتوانسته 
فاز چهار که از ظرفیت بالایی نیز برخوردار است را به بهره برداری کامل برساند. میانگین 
مصرف بنزین در ایران در روز در حدود100 میلیون لیتر است و حتی در تعطیلات نوروز 
نیز ما مشاهده کردیم که این رقم به137 میلیون لیتر در روز نیز رسید. من معتقدم 
دولت آقای رئیسی به تغییرات اساسی نیاز دارد. آقای رئیسی فردی را به عنوان وزیر 
نفت انتخاب کرده که ایشان سیاست هایی را انتخاب کرده که در صورت اجرا پایانی 
خواهد بود بر خام فروشی نفت و جایگزینی آن فرآورده های نفتی و پتروشیمی را دنبال 
می کند. در طول16 سال وزارت آقای زنگنه بزرگ ترین ضربه ها به صنعت نفت وارد شد 
به عنوان مثال وی با ساخت پالایشگاه و صنایع پایین دستی نفت مخالف بود. دولت 
چاره ای ندارد که قیمت یارانه ای حامل های انرژی را متناسب با نرخ تورم در جامعه 

تغییر بدهد. 

  آیاشرایطایناجازهرابهدولتمیدهد؟
 اگر آقای رئیسی نیز مانند السیسی رئیس جمهور مصر عمل کند شرایط اجتماعی 

نیز این اجازه را به دولت برای این تغییر می دهد. راهکاری که بتواند تورم را کنترل 
کند و از چاپ اسکناس، افزایش پایه پولی و نقدینگی که 
منشأ اصلی تورم به شمار می روند جلوگیری کند این است 
که قیمت بنزین اصلاح شود و به جای اینکه بنزین تقریبأ به 
صورت رایگان در اختیار مردم قرار بگیرد قیمت آن شامل 
یارانه نخواهد بود و متناسب با تورم در جامعه تغییر کند. در 
شرایط کنونی قیمتی که مردم برای قیمت بنزین حتی آزاد 
پرداخت می کنند هزینه های حمل آن را نیز تأمین نمی کند. 

  اغلبنمایندگانوکارشناساننسبتبهافزایش
تورمدرسالآیندههشدارمیدهند.درچنین
شرایطیآیاتغییرقیمتحاملهایانرژینمیتواند
رویافزایشتورمتأثیربگذاردوکشورراباتورم

افسارگسیختهمواجهکند؟
ریشه تورم در ایران عواملی هستند که به آنها اشاره 
کردم. علاوه بر آن کسر بودجه سنگین دولت هاست که 

بخش عمده این مسأله به قیمت 
حامل های انرژی بازمی گردد. 
اتفاقی که می تواند رخ بدهد 
این است که آقای رئیسی برای 
مردم مشخص کند که با افزایش قیمت حامل های انرژی 
چه اقداماتی قرار است انجام شود. در مرحله نخست این 
موضوع باعث خواهد شد که دولت اسکناس بدون پشتوانه 
چاپ نکند که این موضوع روی نرخ تورم تأثیرگذار است. 
این پول نیز نباید به صورت مستقیم به خزانه واریز شود 
و بلکه باید به یک حساب خاص واریز شود که بتواند به 
تولید و اشتغال کمک کند. به عنوان مثال رئیس جمهور 
عنوان کند به ازای پولی که بابت اصلاح حامل های انرژی 
حاصل شده است برای مردم خانه و آزادراه می سازیم. این 
در حالی است که ساخت آزادراه ها باعث می شود مصرف 

بنزین نیز در کشور کاهش پیدا کند. 

  دولتعنوانکردهبوددرطولچهارسالچهار
میلیونخانهدرکشورمیسازد.ایندرحالیاست
کهاینوعدههنوزمحققنشدهاست.اگردولتدر
زمینهافزایشقیمتحاملهایانرژینیزچنین
وعدههاییبهمردمبدهدوعملنکندچهاتفاقی

رخخواهدداد؟
اگر دولت دست به چنین کاری بزند و به مردم وعده 
بدهد اما به وعده ها عمل نکند وارد یک دور باطل خواهد 
شد که این دور باطل پیامدهایی نیز برای کشور خواهد 
داشت. من فکر می کنم دولت آقای رئیسی دست به یک 
ریسک زده است. این ریسک این است که برای تأمین 
درآمدهای خود بخش تولید را هدف گرفته است. قیمت 
گاز طبیعی در ایران سه برابر میانگین خلیج فارس شده 
و با افزایش قیمت انرژی هزینه تولید هر تن فولاد خام در 
ایران از9/2درصد به بیش از25 درصد رسیده است که 

پیامدهای آن افزایش قیمت در بازار داخلی و عدم امکان رقابت در بازارهای جهانی 
است. تصمیم کارشناسی نشده دیگری گرفته شده در مورد ارز حاصل از صادرات)عمدتا 
پتروشیمی و فولاد( که توانستند بخش بزرگی از دشواری های ناشی از کاهش صادرات 

نفت خام را جبران کنند. دولت و مجلس شرکت های صادرکننده را مجبور کردند که ارز 
ناشی از صادرات را بر پایه نرخی که مبنای علمی تعیین آن مشخص نیست در سامانه 
نیما یعنی دلار2۸500 تومانی عرضه کند که این امر با توجه به فاصله بالای نرخ برابری 
ریال در بازار آزاد و سامانه نیما موجب می شود تا صادرات غیراقتصادی، کاهش سود 
شرکت ها، سقوط قیمت سهام در بورس و زمینه ساز رانت خواهد شد. نکته دیگری که 
در این زمینه وجود دارد وضعیت منطقه خاورمیانه است. اینکه آیا وضعیت کشورهای 
این منطقه همچنان در حالت تنش باقی خواهد ماند و یا حرکت های اصلاحی در این 
زمینه صورت خواهد گرفت. جریان هایی در خاورمیانه وجود دارند که تمایل ندارند 
حرکت های اصلاحی در منطقه رخ بدهد و همچنان به دنبال تنش آفرینی هستند. 

  آیاتوافقایرانوعربستانوازسرگیریروابطایندوکشورنمیتواند
آغازیبرکاهشتنشهادرمنطقهخاورمیانهباشد؟

واقعیت این است که عربستان ظرفیت سرمایه گذاری های گسترده را ندارد. جمعیت 
این کشور نیز کم است. این وضعیت درباره دیگر کشورهای حوزه خلیج فارس نیز 
وجود دارد. این در حالی است که عربستان دارای منابع مادی هنگفتی است. به تازگی 
ارزش سهام شرکت 2آرامکو این کشور که در بورس عرضه شد دو تریلیون دلار بود. 
با این وجود شرایط عربستان به شکلی است که نمی تواند 
مانند ایران سرمایه گذاری های گسترده ای انجام بدهد. در 
عین حال عربستان رقیب سیاسی ایران در منطقه نیز به 
شمار می رود. بهتر این بود که آقای شمخانی که با عربستان 
مذاکره کرد با خود چند اقتصاددان می برد که شرایطی را به 
وجود بیاورند که عربستان مانند آنچه در چین و کشورهای 
دیگر سرمایه گذاری می کند در ایران نیز این اتفاق رخ بدهد. 
هر چند اگر عربستان چنین اراده ای نیز داشته باشد به دلیل 
اینکه ایران اف ای تی اف را نپذیرفته، در حالت تحریم است 
شرایط برای سرمایه گذاری کلان در ایران وجود ندارد. این 
وضعیت درباره کشورهایی مانند چین و هند که در گذشته 
به دنبال سرمایه گذاری در ایران بوده اند نیز وجود دارد. از 
سوی دیگر برجام نیز معلق است. به همین دلیل تا زمانی 
که ایران روابط تجاری و اقتصادی با کشورهای مختلف 
و صاحب تکنولوژی برقرار نکند تغییری در شرایط فعلی 

اقتصادی به وجود نخواهد آمد. 

  باتوجهبهشرایطموجودچهچشماندازاقتصادی
برایسالجاریکشورمتصورهستید؟

 اگر آقای رئیسی قصد دارند در وضعیت اقتصادی کشور 
تغییر ایجاد کنند در مرحله نخست باید تیم اقتصادی خود را 
ترمیم کنند و از کسانی استفاده کنند که از توانایی و انگیزه 
کافی برای مدیریت شرایط کنونی اقتصاد کشور برخوردار 
باشند. از سوی دیگر باید در برخی سیاست گذاری های 
اقتصادی تغییر و تحول جدی به وجود بیاید. این تغییر و 
تحول نیز نیازمند تغییر نگاه به وضعیت داخلی و جامعه 
بین المللی دارد. اینکه ما نفت را به صورت خام بفروشیم 
و با آن گندم، روغن نباتی خام وسایر کالاهای اساسی را 
وارد کنیم تا ابد نمی تواند ادامه پیدا کند. تا زمانی که این 
اتفاقات در کشور رخ ندهد نمی توان نسبت به تغییر وضعیت 
اقتصادی مردم و حل چالش های اقتصادی خوشبین بود. 
واقعیت این است که اقتصاد ما نیازمند یک جراحی عمیق و یک دگرگونی بزرگ است. 
این جراحی بزرگ درد هم دارد و باید بپذیریم که جراحی بدون درد امکان پذیر نیست. 

از سوی دیگر جراحی نیاز به جراح حاذق و توانمند دارد. 

  

 

آرمانملی-احساناسقایی: این روز ها خبری از 
برجام و اخبار مربوط به پیگیری های بین المللی برای احیای 
این توافق در رسانه ها منتشر نمی شود، اما در برابر اخباری 
در ارتباط با توافق ایران و عربستان در ابعاد امنیتی، سیاسی 
و حتی اقتصادی در رسانه ها انعکاس پیدا می کند. تهران 
و ریاض بعد از حدود 7 سال روابط دیپلماتیک خود را از 
سر گرفته اند و پیش بینی می شود منطقه تحت تأثیر این 
توافق قرار گیرد. ابعاد روابط ایران و عربستان از نظر برخی 
کارشناسان آنقدر جدی است که حتی برخی حل مسائل به 
وجود آمده بین ایران و اروپا را تحت تأثیر این توافق تحلیل 
می کنند. واقعیت آن است که دیپلماسی بن بست ندارد و 
همان طور که شاهدیم بعد از اینکه ایران و عربستان و به 
عبارت بهتر ایران و جهان اسلام در حل مسائل خود به 
توافقاتی دست یافتند؛ این توافق موجب شده که پالس های 
روشنی از سوی ایران به جامعه جهانی منعکس شود که 
تهران اهل تعامل با جهان برای حل مناقشات خود است. 
البته باید دید این پیام غیرمستقیم ایران به غرب تا چه میزان 
مورد توجه قرار می گیرد؟ چراکه آمریکایی ها اعلام می کنند 
که برجام را از دستور کار خارج کرده، اروپایی ها موضع گیری 
مثبتی در مورد احتمال احیای برجام نمی گیرند و برجام را به 
چالش بین روسیه و اوکراین گره زده اند. چند هفته ای است 
شایعاتی در مورد احتمال مطرح شدن برجامی موقت شنیده 
می شود. این شایعات می تواند مجدداً بحث در مورد توافق 
هسته ای چه توافق 2015 یا توافقی دیگر را داغ کند. هرچند 
بر اساس برخی نشانه ها ایران مستحکم روی خواسته های 

خود  ایستاده است. 
  درطولچندهفتهگذشتهتحولمثبتیدر
دیپلماسیمنطقهایتهرانبهوجودآمدهونگاه
کشورهایمنطقهبهایرانبعدازتوافقبرایگشایش
سفارتخانههایایرانوعربستاندچارتحولشد.آیا
ممکناستتحولاتدیپلماتیکتهرانبهنوعنگاه

اروپانسبتبهایرانوبرجاماثربگذارد؟
موضوعی که باعث توافق ایران و عربستان با میانجیگری 
چین شد، مسأله امنیت بود. ایران دیدگاه ها و نگرانی های 
امنیتی مربوط به خود را داشت و عربستان نیز در ارتباط با 
یمن نگرانی های امنیتی خاص خود را نسبت به تهدیدات 
موشکی حوثی ها دارد. چینی ها بزرگ ترین مصرف کننده 
نفت خاورمیانه هستند. در نتیجه به موضوع امنیت انرژی 
در منطقه حساس شده بودند.. نیاز به امنیت موجب شد، 
ایران و عربستان در یک موضوع با یکدیگر به اشتراکاتی 
برسند. در نتیجه تحولاتی در روابط بین تهران و ریاض 

ایجاد شد. طبیعی است که اعراب انتظاراتی در ارتباط با 
نگاه ایران به منطقه داشته باشند. اگر ایران و عربستان در 

مورد مسائل منطقه به توافقاتی 
برسند، بر نوع نگاه اروپایی ها به 
ایران اثرگذار خواهد بود، چرا که 
یکی از موضوعاتی که باعث اختلاف 
بین ایران و غرب شد؛ همین مسائل 
مربوط به نوع نگاه ها به خاورمیانه 
بود. مشکل اصلی ایران و اروپا به 
مسأله جنگ بین روسیه و اوکراین 
باز می گردد. اروپایی ها معتقدند 
ایران از روسیه در نبرد با اوکراین 
حمایت کرده است و این موضوع 
بر مسأله برجام از نگاه اروپایی ها اثر 
گذاشته و موجب شده که آنها برجام 

را از اولویت خود خارج کنند. 
برای تلاشهایی چین   
و روسیه بین تنش کاهش
اوکرایندارد.ازسویدیگر
چینروابطخوبیهمباایران

دارد.اگرپکنبتواندبرتنشبینمسکووکییفغلبه

کند،آنگاهاینکاهشتنشمیتواندبربهبودروابط
ایرانواروپااثرگذارباشد؟

موضع ایران در برابر اوکراین 
تحولاتی داشته است. چین البته به 
دنبال آن است که اوکراین و روسیه 
به آتش بس دست یابند. اروپا، 
آمریکا و اوکراین با پیشنهادات 
چین مخالف هستند. آمریکایی ها، 
اوکراینی ها و آلمانی ها اعتقاد دارند 
در ابتدا روسیه باید به مرز های قبل 
از جنگ بازگردد و آتش بس برقرار 
شود اما نگاه فرانسوی ها به مسأله 
اوکراین متفاوت است. اگر طرح 
چین و اخیراً طرح برزیل هم پیش 
برود، شاید آتش بس بین دو طرف 
برقرار شود و این موضوع می تواند بر 
موضع اروپا در برابر ایران اثر بگذارد. 
البته باید به این مورد توجه داشت 
که حتی اگر مسأله اوکراین حل 
شود باز هم اروپا مواضعی نسبت 
به پوتین خواهد داشت و این نگاه اروپا احتمالا به نگاه آنها 

به ایران اثر گذار خواهد بود. البته این مورد به شرایط پایان 
جنگ بستگی دارد. 

  اروپاییهاپیشنهادیدرارتباطبابرجامداشتند
کهازسویایرانباضمائمیروبهروشدودرنهایت
احیایبرجامبهحاشیهبردهشد.اگرسایهجنگ
اوکراینوروسیهرابربرجامنادیدهبگیریم،حل
اختلافاتایرانواروپادرارتباطبابرجامراچگونه

ارزیابیمیکنید؟
برجام یک برنامه ۸ ساله است که تابستان امسال عملًا 
دوره آن پایان خواهد یافت. طبیعی است که اگر قرار باشد 
توافقی بین ایران و غرب صورت بگیرد این توافق با توجه 
به شرایط جدید صورت خواهد گرفت. ضمن اینکه در این 
مدت هم شرایط منطقه ای و هم شرایط بین المللی تغییر 
کرده است. ایران البته دیگر مانند گذشته در ارتباط با برجام، 
موضع نمی گیرد. همان طور که مواضع ایران در ارتباط با 
عربستان تغییر کرد اروپا نیز دیگر به دنبال برجام نیست. 
البته آن ها تا سال قبل به دنبال توافق 2015 بودند اما در 
حال حاضر دیگر به دنبال آن توافق با آن کیفیت نیستند. به 
خصوص آمریکایی ها که برجام را از دستور کار خود خارج 
کردند. حال اگر قرار باشد مذاکراتی صورت بگیرد، باید در 
انتظار توافقات جدید بود. اینکه توافق جدید چگونه است؛ 

بسته به شرایط جدید مذاکرات دارد. 
  اخباریدرموردتوافقموقتمنتشرمیشوددر
فرضپذیرشاینتوافقازسویایرانوحتیغربیها
اینتوافقموقتتاچهاندازهمیتواندزمینهسازیک

توافقجدیوکاملدرآیندهباشد؟
اگر روابط ایران با کشور های حاشیه خلیج فارس پیش 
رود و سایر مسائل ایران با غرب نیز حل و فصل شود، آنگاه 
می توان به توافق در ارتباط با پرونده هسته ای  امیدوار بود. 
توافق موقت یعنی توافق در برابر توافق یعنی اینکه هر مقدار 
ایران از برنامه هسته ای خود عقب بنشیند، غربی ها هم از 
تحریم ها عقب خواهند نشست. اینکه این موضوع تا کجا 
پیش برود؛ هنوز روشن نیست. آنها می خواهند در شرایط 
فعلی پیشرفت برنامه هسته ای ایران را متوقف کنند تا در 

آینده بتوانند با ایران به توافقاتی دست یابند. 
 برفرضاینکهتوافقیموقتبهوجودآیدکه
زمینهسازیکتوافقدائمباشد؛دراینصورتتوافق
آیندهراتاچهمیزانمنطبقباخواستههایطرفین

خصوصاایرانمیدانید؟
هر توافقی که موجب شود بخشی از مشکلات اقتصادی و 

معیشتی مردم کاهش یابد، به نفع ایران است. 

   ادامهازصفحه2-مراسم راهپیمایی روز جهانی قدس با شعار محوری » 
فلسطین محور وحدت جهان اسلام ؛ قدس در آستانه آزادی« صبح دیروز)جمعه( 
در سراسر کشور آغاز شد. مبدا مراسم راهپیمایی مساجد بود و این راهپیمایی ها 
به میعادگاه نماز جمعه منتهی شد. شبکه لبنانی المیادین در گزارشی در این 
باره نوشت که راهپیمایی امسال روز جهانی قدس در تهران و دیگر شهرهای 
ایران بسیار گسترده و بی سابقه است. شبکه عراقی العهد نیز با انتشار تصاویر و 
ویدئوهایی نوشت که جمعیت بی سابقه ای در راهپیمایی »روز جهانی قدس« در 
تهران و دیگر شهرهای ایران مشارکت دارند. در بخشی این گزارش آمده است 
که شرکت کنندگان در راهپیمایی معتقدند که با حل تمام بحران های منطقه، 
آزادی قدس برای مسلمانان قریب الوقوع خواهد بود. در این گزارش تاکید شده 
است: ایرانی ها بر این باورند که انحلال رژیم صهیونیستی نتیجه فشار مداوم محور 
مقاومت است. شبکه المنار نیز نوشت که راهپیمایی روز جهانی قدس در بیش 
از هزار شهر و روستای ایران برگزار شد. این شبکه لبنانی سخنرانی محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی ایران در این مراسم را پوشش داد. شبکه 
فلسطین الیوم نیز نوشت که جمعیت گسترده ای در راهپیمایی روز قدس در 
تهران و دیگر شهرهای ایران مشارکت کردند و این مراسم در بیش از هزار شهر 
و روستای ایران صبح جمعه برگزار شد. پایگاه خبری العهد لبنان نیز سخنرانی 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی ایران در راهپیمایی روز قدس 
را منتشر کرد. این رسانه لبنانی همچنین نوشت که سردار اسماعیل قاآنی، 
فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران در راهپیمایی روز قدس 
مشارکت کرد. »سید حسن نصرالله« دبیرکل حزب الله لبنان در سخنان خود با 
اشاره به همبستگی ملت های شریف جهان درحمایت از مردم مظلوم فلسطین 
گفت: در روز قدس پیام همکاری و حمایت از ملت فلسطین را ارسال و خطاب به 
آنها تاکید می کنیم که شما تنها نیستید. روزنامه صهیونیستی تایمز آو اسراییل در 
گزارشی با تیتر »ده ها هزار نفر در روز قدس در تهران با شعار »مرگ بر اسراییل« 

راهپیمایی کردند«، درباره حضور مقامات و مردم ایران در راهپیمایی روز جهانی 
قدس نوشت: مقامات ارشد، از جمله رییس جمهور رئیسی در راهپیمایی اصلی 
در پایتخت شرکت کردند که در بحبوحه خشونت مرگ بار در اسراییل و هشدار 
جنگی محتمل با ایران برگزار شد. خبرگزاری فرانسه با اشاره به حضور مقامات 
و مردم ایران در راهپیمایی روز قدس، نوشت: هزاران نفر از ایرانی های روز جمعه 
در سراسر کشور برای گرامیداشت روز قدس و برای نشان دادن همبستگی با 

فلسطینی ها به خیابان ها آمدند.

   قطعنامهپایانیروزقدس
شرکت کنندگان در راهپیمایی سراسری یوم ا... روز جهانی قدس سال 1۴02 
با قرائت قطعنامه ای در 7 بند مواضع خود را اعلام کردند. در متن قطعنامه 
راهپیمایی سراسری انتفاضه و روز جهانی قدس سال 1۴02 آمده است: »1. ما 

ملت غیور ایران، وحدت و همبستگی جهان اسلام را کلید فتح و غلبه بر استکبار 
جهانی و توطئه های آنان دانسته و به حمدا... اکنون که جبهه مقاومت، ابتکار عمل 
را از اختیار صهیونیست ها خارج و دولت فاسد، دیکتاتور و ورشکسته نتانیاهو را 
در موقعیت استیصال قرار داده و رژیم کودک کش به سمت زوال تدریجی رانده 
و تزلزل سیاسی و دو قطبی شدید در رژیم جعلی، تحولات و اعتراضات درون 
مرزهای سرزمین های اشغالی و افزایش فرار ساکنان شهرهای اشغالی رژیم 
صهیونیستی را فرا گرفته است؛ معتقدیم تسریع در زوال و فروپاشی  رژیم موقت 
صهیونیستی و رسیدن به نقطه بی بازگشت، اولویت اول جهان اسلام و کشورهای 
اسلامی است. 2. روز قدس و حمایت از ملت فلسطین را پشتوانه مستحکم 
»امنیت ملی ایران عزیز« و رمز »وحدت و اتحاد امت اسلامی« برابر توطئه های 
استکبار جهانی و صهیونیسم بین الملل دانسته و ضمن تاکید بر رهنمودهای 
مقام معظم رهبری، ضرورت تقویت پشتیبانی از مقاومت ضد صهیونیستی را 
تنها راه حل مساله فلسطین به عنوان »مساله اول جهان اسلام« دانسته و بر 
بازگشت آوارگان فلسطینی از اقصی نقاط دنیا و برگزاری همه پرسی فراگیر 
و آزاد برای تعیین سرنوشت آینده این کشور تاکید می نماییم. 3. ما روزه داران 
شرکت کننده در این اجتماع عظیم، ضمن محکومیت یورش وحشیانه به معتکفان 
در مسجدالاقصی که منجر به شهادت و زخمی شدن جمعی از روزه داران در 
قبله گاه اول مسلمانان و کرانه باختری گردید، حملات و هتک حرمت نظامیان 
صهیونیست را راهی برای برون رفت از آشفتگی سیاسی و اقتصادی و رهایی از 
بحران های داخلی و ترس و استیصال از انتفاضه نوین و حضور حماسی و شجاعانه 
نسل جوان فلسطین در میدان مقاومت و مبارزه دانسته و ضمن حمایت قاطع 
از پاسخ کوبنده و هماهنگ موشکی گروه های مقاومت و رساندن پیام »وحدت 
میدان ها«، هشدار می دهیم هرگونه حماقتی درباره مسجدالاقصی، بهای سنگینی 
دارد و اگر جنگی شعله ور شود فروپاشی و نابودی رژیم نژادپرست و غاصب را 

تسریع خواهد کرد و...«

معاون پارلمانی رئیس جمهور در دیدار با نماینده ولی فقیه 
در استان چهارمحال و بختیاری، اهتمام ویژه رئیس جمهور در 
رسیدگی به مناطق کم برخوردار و جبران کاستی ها را مورد 
تاکید قرار داد و گفت: آیت ا... رئیسی خستگی ناپذیر و بی وقفه، 
رفع مشکلات و دغدغه های مردم به ویژه مناطق محروم و کم 
برخوردار را با جدیت پیگیری می کند و همه اعضای دولت 
مصمم هستند عقب افتادگی و تعلل های گذشته را برطرف کنند. 
سیدمحمد حسینی گفت: دولت مردمی در کنار رسیدگی به 

دغدغه ها و نگرانی های معیشتی مردم، مشکلات و نیازمندی های 
کلان مناطق مختلف کشور را در دستور کار خود قرار داده است 
و در این راستا تنش آب استان چهارمحال و بختیاری را با روحیه 
انقلابی و جهادی پیگیری و به این معضل چندین ساله و انتظار 
مردم استان پایان داد. وی با اشاره به توجه ویژه دولت به ارتقای 
سطح استان چهارمحال و بختیاری گفت: در جریان سفرهای 
استانی اعتبارات قابل توجهی برای بهبود و تقویت وضعیت 
استان در بخش های مختلف اختصاص یافته است و اجرای 

مصوبات سفر استانی با جدیت دنبال می شود. معاون پارلمانی 
رئیس جمهور همچنین با اشاره به همراهی مردم با نظام اسلامی 
بیان کرد: اگر چه دشمنان و معاندین تلاش می کنند با سونامی 
رسانه ای و تبلیغات روانی و بزرگنمایی موارد جزئی در رابطه 
مردم و نظام خدشه ایجاد کنند اما اکثریت قاطع مردم به رغم 
گلایه مندی از مشکلات اقتصادی که ریشه در تعلل های دهه 
90 دارد همچنان دل در گرو نظام اسلامی و رهبری عزیز دارند و 
این را با حضور همه جانبه در صحنه های مختلف بارها به نمایش 

گذاشته اند.حجت الاسلام و المسلمین نکونام نماینده ولی فقیه 
در استان چهارمحال و بختیاری و امام جمعه شهرکرد نیز در این 
دیدار اقدامات دولت آیت ا... رئیسی در رفع مشکلات کشور به ویژه 
رسیدگی به استان چهارمحال بختیاری را بسیار ویژه و قابل توجه 
دانست و گفت: تنش آبی معضل جدی و چندین ساله استان بود 
که این دولت با روحیه انقلابی و جهادی برای ساماندهی آن وارد 
عمل شد این کاری ماندگار بود که در طول تاریخ استان انجام 

نشده بود. 

قاسممحبعلیدرگفتوگوبا»آرمانملی«:

برجام موقت یعنی توقف در برابر توقف
توافقباعربستانبرنوعنگاهاروپاییهابهایراناثرگذارخواهدبود

راهپیماییروزقدسباحضورمردمدرهمهنقاطایرانبرگزارشد

» فلسطین محور وحدت جهان اسلام ؛ قدس در آستانه آزادی«

معاونپارلمانیرئیسجمهور:

مردم با وجود گلایه مندی، دل در گرو نظام دارند

آرمانملی-احسـانانصاری:درشـرایطیکهاغلبکارشناسـاننسـبتبـهافزایشنرختـورمدرسـالجاریهشـدارمیدهندازگوشـهوکنـارزمزمههاییمبنـیبراحتمـالافزایشقیمـتحاملهایانـرژیبهگوش
میرسـد.زمزمههاییکـههنوزهیچمقـامرسـمیآنراتأییدنکـردهوحتیاغلـبمسـئولاندولتیعنـوانمیکننددولتچنیـنتصمیمینـدارد.باایـنوجـوددرآخرینباریکـهقیمتبنزیـنافزایشپیـداکردنیز
چنینوضعیتیوجودداشـتبهشـکلیکـهرئیسجمهـوروقتعنوانکـرد»منهـمازافزایـشقیمتبنزیـناطلاعنداشـتموصبحجمعـهازاینقضیـهمطلعشـدم.«درشـرایطکنونیشـواهدوقرائنجـدیمبنیبر
احتمالافزایـشقیمتبنزیـنوجودنـداردامادرکوچـهوبـازارزمزمههاییمبنـیبرتصمیمگیـریدولـتدراینزمینـهوجـوددارد.»آرمانملـی«برایبررسـیوتحلیلایـنموضوعوبررسـیچشـماندازپیشروی
اقتصادایراندرسـالجـاریبادکتربهمـنآرماناقتصـاددانگفتوگـوکردهاسـت.ایناقتصـاددانمعتقداسـت؛»دولتچـارهاینـداردجزاینکهدرسـبددرآمدهـایخودیـکدگرگونیجـدیبهوجودبیـاورد.در
گذشـتهدسـتگاههایاجراییمتناسـببانرختـورمقیمتهایخدمـاتیاکالاهـایخـودراتغییرمیدادنـدکهافزایـشقیمتبنزیـننیزیکـیازآنهابـود.ایندرحالیاسـتکـهدرحدودچهارسـالاسـتکهقیمت
بنزینثابتاسـتدرحالیکـهبرایدومینسـالپیاپیمـاتورمبـالای45درصـدراتجربهمیکنیـم.واقعیتایناسـتکهدولـتازواکنشهـادرمقابـلافزایشقیمـتحاملهایانـرژیوبهویـژهبنزیننگراناسـتو
براینباوراسـتکهاگـرقیمتبنزیـنیاحاملهـایانرژیبـهصورتکلـیافزایشپیـداکنداینموضـوعرویقیمـتکالاهایدیگـرنیزتأثیـربگـذارد.ایندرحالیاسـتکههیـچمبنایعلمـیوجودنـداردکهچنین

چیـزیرااثباتکنـد.«درادامـهماحصلایـنگفتوگـورامیخوانید.

باتورمانتقالیدرکشورمواجههستیم
افزایشقیمتحاملهایانرژیبرایدولتبه

یک»باید«تبدیلشدهاست
دولتازواکنشهانسبتبهافزایشقیمت

بنزیننگراناست
رئیسیبایدپیامدهایافزایشقیمت

حاملهایانرژیرابرایمردممشخصکند
شمخانیبایدبرایمذاکرهباعربستانچند

اقتصاددانباخودمیبرد
دولتبایدقیمتحاملهایانرژیرااصلاح

کند

بهتر این بود که آقای 
شمخانی که با عربستان 
مذاکره کرد با خود چند 
اقتصاددان می برد تا 
شرایطی را به وجود 
بیاورند که عربستان 
مانند آنچه در چین 
و کشورهای دیگر 
سرمایه گذاری می کند در 
ایران نیز این اتفاق رخ 
بدهد

توافق موقت یعنی توافق 
در برابر توافق یعنی اینکه 
هر مقدار ایران از برنامه 
هسته ای خود عقب بنشیند، 
غربی ها هم از تحریم ها عقب 
خواهند نشست. اینکه این 
موضوع تا کجا پیش برود؛ 
هنوز روشن نیست. آنها 
می خواهند در شرایط فعلی 
پیشرفت برنامه هسته ای 
ایران را متوقف کنند تا در 
آینده بتوانند با ایران به 
توافقاتی دست یابند

راهکاری که بتواند 
تورم را کنترل کند و از 
چاپ اسکناس، افزایش 
پایه پولی و نقدینگی 
که منشأ اصلی تورم به 
شمار می روند جلوگیری 
کند این است که قیمت 
بنزین اصلاح شود و به 
جای اینکه بنزین تقریبا 
به صورت رایگان در 
اختیار مردم قرار بگیرد 
قیمت آن شامل یارانه 
نخواهد بود و متناسب 
با تورم در جامعه 
تغییر کند. در شرایط 
کنونی قیمتی که مردم 
برای قیمت بنزین حتی 
آزاد پرداخت می کنند 
هزینه های حمل آن را نیز 
تأمین نمی کند

دکتربهمنآرماندرگفتوگوبا»آرمانملی«:
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آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

رگ های خونی  بر سلامت مغز تأثیر می گذارندکمبود ویتامین D  موجب خشکی پوست می شود
کمبود ویتامین D نقش اساسی در خشکی پوست 
دارد. ویتامین D یکی از ویتامین های ضروری برای 
هر سیستم بدنی است که در عملکرد، حمایت ایمنی، 
سلامت استخوان ها و عملکرد ماهیچه ها نقش اساسی 
ایفا می کند. محققان دریافتند که افرادی که ویتامین 
D پایینی در بدن دارند، به همان نسبت رطوبت پوست 
کمتری هم دارند. این ویتامین با توجه به ضدالتهاب و 
حاوی آنتی اکسیدان ، روی سلامت پوست تاثیر گذاشته و 

از سلول های پوستی محافظت می کند. این ویتامین برای 
رشد مو و سلامت فولیکول های مو اهمیت دارد و با توجه 
به اینکه ویتامین D حلال در چربی است، برای حفظ و 
ایجاد فولیکول های سالم مو اهمیت دارند. البته پزشکان 
 D توصیه می کنند هرگز بدون اطلاع از میزان ویتامین
بدن خودسرانه از مکمل ها مصرف نکنید. روغن بذرکتان، 
روغن زیتون، تخم مرغ و ماهی تا حدودی حاوی ویتامین 

D هستند.

براساس گزارش علمی جدید سلول های مغز 
رابطه پیچیده ای با رگ های خونی اطراف خود دارند 
که می تواند بر عملکرد رگ ها تأثیر زیادی بگذارند. دکتر 
»کوستانتینو ایادکولا« محقق ارشد می گوید:  ارتباط بین 
سلامت رگ های خونی و برخی مشکلات مغزی، مانند 
سکته مغزی، به خوبی مورد مطالعه قرار گرفته است. تعداد 
زیادی از تحقیقات نشان می دهد که رگ های خونی نیز 
نقش مهمی در بیماری آلزایمر و زوال عقل ایفا می کنند. 

مغز برای درست کارکردن به انرژی زیادی نیاز دارد. این 
انرژی را از اکسیژن و گلوکز دریافت می کند که توسط 
رگ های خونی که به طور متراکم در مغز وجود دارند، 
تحویل می گیرد. اما رگ های خونی به دفع محصولات 
جانبی مضر تولید شده توسط فعالیت مغز و تنظیم ترافیک 
سلول های ایمنی در داخل و خارج از مغز کمک می کنند. 
هنگامی که رگ های خونی آسیب می بینند، منجر به بروز 
مشکلات عملکرد شناختی و بیماری های مغزی می شوند. 

ورزش درمان جدی برای افسردگی
ورزش می تواند خلق وخوی افراد را بهبود بخشد و 
مجموعه ای از مزایای سلامتی دیگر ارائه می  دهد، یافته های 
یک مطالعه جدید نشان می دهد: ورزش باید به عنوان یک 
گزینه درمانی جدی برای افسردگی در نظر گرفته شود. این 
مطالعه داده های ۴1 مقاله را بررسی کرد که 226۴ فرد مبتلا به 
افسردگی را ردیابی کردند تا دریابند ورزش چگونه بر علائم آنها 
تأثیر می  گذارد. محققان دریافتند که اثرات ورزش بر افسردگی 
به اندازه کافی قابل توجه است که باید به عنوان گزینه درمانی 
 Andreas برای این بیماری ارائه شود. آندریاس هیسل )
Heissel( محقق ارشد این مطالعه گفت: ما نتایج بزرگ و 
قابل توجهی پیدا کردیم. ما انتظار داریم که این بررسی منجر 
به شکل گیری دستورالعمل ها و توصیه های جدید برای ورزش 
به عنوان یک گزینه درمانی اصلی شود. در این رابطه، اما فیلیپه 
شوچ )Felipe Schuch( استاد دانشگاه سانتا ماریا در برزیل و 
یکی دیگر از محققان این مطالعه اظهارکرد: داده ها نشان می  دهند 
که ورزش نتایج بهتری از درمان هایی که امروزه به طور منظم 
برای افسردگی تجویز می  شود، مانند دارو و گفتار درمانی، ارائه 
می  دهد. دانشمندان افزودند که باید تحقیقات بیشتری انجام شود 
تا ورزش را به عنوان درمان اصلی برای افسردگی در نظر بگیریم 
که در همان سطح روان درمانی و دارو درمانی توصیه می  شود. 
محققان معتقدند: هر نوع ورزش کمک می کند، اگرچه برخی 
از انواع خاصی در درمان افسردگی موثرتر از سایرین هستند. 
مطالعاتی که محققان مورد بررسی قرار دادند شامل انواع مختلف 
ورزش از پیاده روی گرفته تا تمرین با وزنه در میان سایر موارد بود. 
به گفته پژوهشگران، ورزش از هر نوعی به بهبود علائم افسردگی 
کمک کرد، اما برخی از آنها به ویژه موثر بودند. محققان خاطرنشان 
کردند که تمرینات هوازی و تمرینات مقاومتی و همچنین 
تمرینات تحت نظارت و گروهی با شدت متوسط تأثیرات زیادی 
بر کاهش علائم افسردگی داشتند. پژوهشگران دریافتند: تجزیه 
و تحلیل ها شواهدی مبنی بر ورزش به عنوان یک گزینه درمانی 
احتمالی برای تعداد زیادی از بیماران مبتلا به افسردگی، به 
ویژه کسانی که نمی توانند از دارو یا روان درمانی به عنوان 
درمان استفاده کنند، ارائه می دهد. محققان در خاتمه افزودند: 
دستورالعمل های به روزشده برای درمان افسردگی و تصمیمات 

بالینی معمول باید یافته های این مطالعه را در نظر بگیرند. 

نکتــــه 
مصرف شکر زمینه ساز ۴۵ بیماری 

نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد: محدودکردن قند و 
شکر مصرفی به تنها شش قاشق چایخوری در روز و مصرف یک 
نوشیدنی شیرین در هفته می تواند سلامت شما را به شدت بهبود 
بخشد. علاوه بر این، محققان می گویند: مصرف بیش از حد شکر، 
خطر ابتلا به ۴5 بیماری مختلف از جمله دیابت، بیماری های 
قلبی و افسردگی را افزایش می دهد. سازمان بهداشت جهانی 
پیشنهاد کرده است که قندهای افزوده نباید بیش از 10 درصد 
انرژی دریافتی روزانه فرد را تشکیل دهند. تیمی از پژوهشگران 
به تازگی یک بازبینی کلی در این رابطه انجام داده اند تا کیفیت 
شواهد، سوگیری های بالقوه و اعتبار همه مطالعات موجود در 
مورد مصرف شکر رژیمی و پیامدهای سلامتی آن را بیابند. این 
تحقیق شامل 73 مطالعه از بیش از ۸600 مقاله بود که ۸3 پیامد 
سلامتی در بزرگسالان و کودکان را پوشش می داد. بررسی های 
انجام شده نشان داد که مصرف شکر و قند بیش از حد می تواند 
منجر به دیابت، نقرس، چاقی، فشارخون بالا، حمله قلبی و سکته 
شود. این یافته ها همچنین نشان دادند که رژیم غذایی شیرین 
می تواند منجر به بروز 7 سرطان از جمله تومورهای سینه، 
پروستات و پانکراس شود. علاوه بر این، قند بیش از حد می تواند 
باعث آسم، پوسیدگی دندان، افسردگی و حتی مرگ شود. از 
سوی دیگر مصرف نوشیدنی  های شیرین شده با قند مانند نوشابه 
ارتباط قابل توجهی با افزایش وزن بدن نشان می  دهد، در حالی که 
افزودن شکر به آنچه می خوریم و می نوشیم می  تواند منجر به 
افزایش چربی کبد و ماهیچه ها شود. این داده ها نشان می دهد 
که به ازای هر وعده اضافی نوشیدنی های شیرین شده با شکر در 
هفته، خطر ابتلا به نقرس چهار درصد افزایش می یابد. یافته های 
این مطالعه نشان داد نوشیدن 250 میلی  لیتر نوشیدنی های 
شیرین در روز نیز با 17 درصد بیشتر خطر ابتلا به بیماری عروق 
کرونر قلب و ۴ درصد بیشتر خطر مرگ مرتبط است. این شواهد 
باکیفیت پایین همچنین نشان داد که هر 25 گرم فروکتوز در 
روز با افزایش 22 درصدی خطر ابتلا به سرطان پانکراس ارتباط 
دارد. پروفسور لیانگرن لیو در رابطه با یافته های فوق می گوید: 
بررسی های انجام شده نشان می دهد که مصرف بالای قند در 
رژیم غذایی، به طور مستقیم با تعداد زیادی از پیامد های سلامتی 

مرتبط است.

کوتــاه 
امگا ۳ از کاهش بینایی جلوگیری می کند

نوعی از اسیدچرب امگا3 می تواند به جلوگیری از زوال بینایی 
ناشی از بیماری آلزایمر، دیابت و چندین اختلال دیگر کمک 
کند. سال هاست که فواید امگا3 بر سلامتی انسان اثبات شده 
و بسیاری از مردم جهان به طور مرتب از این مکمل ها استفاده 
می کنند. پژوهشگران دریافتند: شکلی از اسیدچرب امگا3 به نام 
دوکوزاهگزانوئیک اسید )DHA( یا لیزوفسفولیپید DHA یا 
LPC- DHA می تواند توسط شبکیه جذب شده و به بهبود بینایی 
و پیشگیری از نابینا شدن کمک کند. براساس یافته ها در چشم های 
سالم، امگا3 نوع DHA موجود در شبکیه به حفظ گیرنده های نوری 
کمک می کند. این گیرنده ها، نورون های تخصصی هستند که نور 
را به سیگنال های الکتریکی تبدیل و از طریق عصب بینایی به مغز 
می فرستند. بیماران مبتلا به آلزایمر، دیابت، دژنراسیون ماکولا وابسته 
به سن و چندین اختلال دیگر دارای سطوح پایین DHA هستند 
که این موضوع اغلب منجر به از دست دادن بینایی آ نها می شود. 
رایج ترین نوع DHA که معمولا در مکمل های روغن ماهی یافت 
می شود،  تری آسیل گلیسرول dHA  یا TAG- DHA است. با 
این حال، این ماده به تنهایی نمی تواند از جریان خون به شبکیه چشم 
منتقل شود. محققان طی مطالعات خود دریافتند: موش  هایی که 
برای نشان دادن علائم مشابه با بیماری آلزایمر پرورش یافته بودند، 
پس از شش ماه تغذیه روزانه با مکمل  LPC- DHA، 96 درصد 
افزایش DHA شبکیه را نشان دادند.  دوز مورد استفاده در این 
مطالعه معادل حدود 500 میلی گرم در انسان بود و این میزان امگا3 
مقداری است که معمولاً در کپسول های روغن ماهی یافت می شود. 

عمــودیافقــی

 اینفوگرافیک : آرمان ملی

پزشکانمیگویند:استعمالسیگاراحتمالسکتهمغزیراتاحدزیادیافزایشمیدهد،برعکسترکسیگارخطرسکتهمغزیراکاهشمیدهد.با
»انتخابسبکزندگیسالموکنترلعواملخطر«میتوانازبروزسکتهمغزیپیشگیریکرد.درادامهباراهکارهایپیشگیریازبروزسکتهمغزی

آشنامیشوید.

 راهکارهای پیشگیری از سکته  مغزی
ز پیامدهای  بی ا اختلالات اضطرا
مواجهه کودکان با اخبار ناگوار است. 
لحاظ  ز  ا کودکان  ینکه  ا به  توجه  با 
ند،  رشد شناختی کاملا تکامل نیافته ا
نمی توانند اخبار را درست تحلیل و تفسیر 
کنند. در بسیاری از مواقع فکر کودکان 
در مواجهه با اخبار زلزله، سیل، جنگ 
و مسائلی از این قبیل تا مدت ها مشغول 
می شود. کودکانی که زمینه مشکلات 
اضطرابی دارند، در مواجهه با این اخبار 
بیشتر در معرض آسیب قرار می گیرند. 
بسیاری از خانواده ها بدون توجه به 
حضور کودکان اخبار اضطراب آوری 
همچون سیل، زلزله، آلودگی هوا و جنگ 
را مشاهده و تفسیر می کنند. والدین باید 
مراقب باشند کودکان در معرض اخباری 
که محتوای خشن دارند، قرار نگیرند و در 
همین راستا بر فعالیت کودکانشان در 
اینترنت نظارت داشته باشند. کودکان 
در سنین کم قادر به تجزیه و تحلیل 
ر و  اخبار نیستند، شنیدن اخبار ناگوا
اضطراب آور، مسائلی همچون اضطراب 
جدایی و افت تحصیلی را برای کودکان 
ز رفتن به  رد. اگر کودکی ا به دنبال دا
مدرسه امتناع می کند، شب ها به خواب 
نمی رود، در خواب کابوس می بیند، حاضر 
نیست تنها در اتاقش بخوابد و یا اینکه 
دچار علائم جسمی  همچون دل درد، 
حالت تهوع و سردرد شده است، ممکن 
ثر شنیدن اخبار اضطراب آور  است برا
ز  ا بسیاری  باشد.  شده  آسیب  دچار 
کودکان دائم اخبار را پیگیری می کنند 
و خود اخبار را در اینترنت جست وجو 
زمینه های  که  کودکانی  می کنند. 
مشکلات اضطرابی دارند، بیش از سایر 
کودکان در معرض آسیب های روانی 
قرار دارند، البته آسیب روانی کودکان 
بسیار  نیز  لدین  وا واکنش های  به 
لدینی که خود دچار  وابسته است، وا
اضطراب هستند و دائم اخبار را پیگیری 
می کنند و درباره آن بحث و ابراز نگرانی 
می کنند، فرزندشان را تحت تاثیر قرار 
می دهند. اکثر کودکان مضطرب، والدین 
مضطرب دارند و رفتارهای آنان مشکلات 
کودکانشان را تشدید می کند. دیدن 
صحنه های خشن می تواند در کودکان 
اختلال استرس پس از سانحه ایجاد کند، 
پس از دیدن یک صحنه خشونت آمیز 
به رغم اینکه کودک در این صحنه حضور 
نداشته است، دائم در ذهن کودک تکرار 
می شود و این تکرار وی را دچار استرس، 
ترس، تپش قلب و لرزش اندام ها می کند.

رزیتا  داوری آشتیانی 
 عضو هیات علمی   دانشگاه 
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 گرانی مرغ، خودرو و کرایه اتوبوس
 در روزهای ابتدای سال

قیمت هر کیلو مرغ در بازار به 8۴ هزار تومان رسید؛ این 
اولین نشانه از افزایش تورم در سال جدید است؛ قرار بود 
حداکثر قیمت هر کیلو مرغ در سال تازه، ۶۳ هزار تومان باشد. 
این افزایش قیمت ها را می توان در سایر اقلام مورد نیاز و ضروری 
زندگی شهروندان منجمله کرایه اتوبوس و خودرو هم مشاهده 
کرد. به گزارش ایلنا، در بیست و یکم فروردین، مرغ بیش از ۲۰ 
هزار تومان گران تر از نرخِ تنظیم بازارِ دولت عرضه می شود؛ عدم 
کنترل قیمت این کالای اصلی پروتئینی و گرانی ۴۰ درصدی 
آن در مدتی کمتر از یکماه، نشان از ناکامی وعده های تیم 
اقتصادی دولت دارد، تیمی متشکل از وزرای اقتصاد، صمت و 
کار، که در آخرین ساعات شورایعالی کار برای تعیین دستمزد 
۱۴۰۲، اعلام کردند: »ما تورم را مهار می کنیم، افزایش ۲۷ 

درصدی حداقل دستمزد را امضا کنید.... .« 
البته نشانه های برآمده از بازار و احوالات اقتصاد، محدود 
به قیمت مرغ نیست؛ تورم بخش های دیگری را درگیر کرده 
است؛ دو نشانه دیگر: »قیمت کارخانه ای خودروهای وطنی 
در روزهای ابتدای سال جدید، ۳۰ درصد گران شده است؛ این 
تغییر قیمت بر بازار تاثیر گذاشته است«؛ »نرخ کرایه تاکسی و 
اتوبوس در تهران به طور میانگین ۴۰ درصد افزایش نرخ داشته 
است.« با این حساب، برآیند آنچه در یک ماه اتفاق افتاده، مثبت 
نیست؛ مهار تورم وعده ای بود که وزرای اقتصادی دولت دادند 

تا افزایش غیرقانونی دستمزد ۱۴۰۱ را توجیه کنند. 
اما علاوه بر ناتوانی در کنترل یا مهار تورم، یک مساله دیگر 
هم وجود دارد؛ تورم انباشته ی سال ۱۴۰۱، حداقل بین ۶۰ تا 
۷۰ درصد بوده است؛ یعنی در طول یکسال، کالاها و خدمات 
و به طور مشخص سبد خرید خانوارهای کارگری، حداقل ۶۰ 
درصد افزایش نرخ داشته است؛ اگر فرض بگیریم، تورم در سال 
۱۴۰۲ به صفر برسد، چطور قرار است افزایش ۲۷ درصدی 
دستمزدی که برای فروردین ۱۴۰۱ تعیین شده بود، این ۶۰ تا 
۷۰ درصد تورم تحمیلی به سبد خرید خانوار را پوشش دهد؛ به 
زبان ساده تر، ۶۰ تا ۷۰ درصد گرانیِ سبد هزینه های زندگی که 
در طول سال ۱۴۰۱ به کارگران تحمیل شده و منجر به شکاف 
حداقل ۶۰ درصدی بین دستمزد و هزینه های زندگی شده، 
چطور با افزایش ۲۷ درصدی »جبران« می شود؟ بنابراین به 
فرض محال تورم صفر درصدی، بازهم افزایش ۲۷ درصدی مزد 
از منظر الزامات تورمی، غیرقانونی ست؛ کما اینکه قانون تاکید 
دارد مزد باید به اندازه  تورم حادث افزایش یابد نه تورمِ انتظاری 
یا از آن بدتر، تورمِ وعده و وعیدی که ضمانتی برای تحققش 
نیست. فرامرز توفیقی )فعال کارگری( با استناد به نشانه های 
تورمی روزهای ابتدای سال ۱۴۰۲ و به طور مشخص، رسیدن 
قیمت هر کیلو مرغ به 8۴ هزار تومان در بازار می گوید: دیدیم 
که وعده ها قابل تحقق نبود؛ بیش از دو دهه است که وقتی به 
مصوبات مزدی شورایعالی کار اعتراض می شود، تنور این بحث 
داغ می شود که کجا قانونگذار گفته مزد فقط باید سالی یکبار 
زیاد شود، می توانیم دستمزد را وسط سال اصلاح و ترمیم 
کنیم. این بحث در بیش از دو دهه گذشته به هیچ کجا نرسیده؛ 
آیا واقعاً امسال دولت قول داده به شرط عدم مهار تورم، مزد 
اصلاح می شود؛ اگر اعضای شورای عالی کار چنین تعهد کتبی 
از جانب دولت در دست دارند، آن را علنی کنند؛ وگرنه در بیش 
از بیست سال گذشته هیچ زمان ترمیم مزد در میانه ی سال از 

حد مطالبه فراتر نرفته و هیچ زمان به اجرا نزدیک هم نشده!
اینکه »ما تورم را کنترل می کنیم« بحث جدیدی در 
شورایعالی کار نیست و هر سال افراد حاضر در شورا این وعده 
را شنیده اند؛ توفیقی با بیان این جمله اضافه می کند: اگر واقعاً 
در مورد کنترل تورم صادق هستند، پس افزایش قیمت قند 
و شکر یا افزایش قیمت مرغ یا روغن در همین روزهای اخیر 
چطور قابل توجیه است؛ در مورد افزایش قیمت اجاره خانه 
چه پاسخی دارند؛ بنابراین ما نتیجه می گیریم، اقتصادِ تورمی 
کوچک ترین اعتنایی به بحث ها و قول های داده شده در 

شورایعالی کار ندارد. 

***
تامین اجتماعی

برای انجام سونوگرافی و آزمایش به سه بیمارستان تامین 
اجتماعی رفتم و هر کدام از بیمارستان ها قیمت های متفاوتی 
بابت این آزمایش و سونوگرافی می خواستند دریافت کنند. 
مگر قیمت هایی که برای بیمه های تامین اجتماعی ارائه 
می شود همه جا ثابت نیست؟ لطفا مسئولان رسیدگی کنند. 
کمالی از صومعه سرا

مشکلات روستا
روستای قلعه نو پاکدشت از لحاظ آب و گاز و برق مشکلات 
زیادی دارند از مسئولان تقاضاد داریم که به داد اهالی این 
روستا برسند. افراد این روستا اکثرا کارگر هستند اصلا 
شرایط بهداشت اینجاخوب نیست نه جدول کشی دارد نه 
کوچه ها به درستی آسفالت شده اند. از مسئولان تقاضا داریم 
که به این موضوع رسیدگی کنند تا مشکلات اهالی این روستا 

مرتفع شود. 
اصغرزاده از تهران 

شهریه دانشگاه آزاد
دانشگاه آزاد برای ترم جدید شهریه خود را به طور کلی 
گران کرده و علاوه بر آن پول دروس عملی که هزینه ای 
گران تر از دانشجویان دریافت می کنند، ولی هیچ کلاس عملی 
تشکیل نمی شود. با توجه به اینکه کلاس ها به صورت مجازی 
برگزار شده این شهریه ها واقعا گران است. از مسئولان تقاضا 

داریم که به این موضوع رسیدگی کنند. 
یک دانشجو از اصفهان

آرمان ملی: سردار رادان، گفته: دوربین های طرح عفاف و 
حجاب هیچ خطایی نخواهند داشت. این اظهار نظر فرمانده کل 
انتظامی کشور به طرحی برمی گردد که قرار است از امروز یعنی 
۲۶ فروردین ماه در خصوص مواجهه با افرادی که حجاب را 

رعایت نمی کنند، اجرا شود. 
احمدرضا رادان روز گذشته در مراسم راهپیمایی روز قدس، 
درباره اجرای طرح عفاف و حجاب، به خبرنگارها گفته بود که در 
این باره به تفصیل توضیح داده شده و بر اجرایی شدن آن تاکید 
کرده بود. او در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه درصد خطای 
دوربین هایی که قرار است در طرح عفاف و حجاب استفاده شود 
تا چه اندازه است؟ توضیح داده بود: مطمئن باشید که هیچ 

خطایی نخواهد داشت. 
اما در طرحی که عفاف و حجاب نام گرفته، قرار بر جریمه 
مالی »بدحجاب ها« از ۵۰۰ هزار تومان تا ۳ میلیارد تومان 
گذاشته شده همچنین ابطال گواهینامه رانندگی و پاسپورت 
و همچنین ممنوعیت استفاده از اینترنت برای سلبریتی ها و 
صاحبان کانال ها و موارد دیگری از این دست در نظر گرفته شده. 
شناسایی زنان بی حجاب در جاهای متفاوت منجمله خودروی 
شخصی شان هم قرار است که از طریق دوربین هایی که در سطح 
شهر و اماکن عمومی هستند انجام بگیرد. دوربین هایی که گمانه 
زنی های بسیاری در خصوص کارایی آنها وجود دارد و شاید 
بتوان اظهارات سردار رادان در خصوص دوربین ها و اینکه هیچ 

خطایی ندارند را به همین گمانه زنی ها نسبت داد. 

با  برخورد  از روش های  انتقاد دستیار رئیسی   
بی حجابی

اما در خصوص نحوه مواجهه با زنان بی حجاب و روش های 
ارائه شده از سوی مسئولین، نظراتی متفاوت با این نوع جریمه 
و شناسایی هم مطرح شده. نمونه ای که شاید ذکر آن خالی از 
نکته نباشد، اظهارات دستیار حقوقی رئیس جمهور است که 
گفته: نمی توان هنجارشکنی را با تصمیمات غیرعقلانی مهار 
کرد. سکینه سادات پاد، دستیار رئیس جمهور در پیگیری 
حقوق و آزادی های اجتماعی در توییتی نوشته: »منع خدمات 
اجتماعی، مغایر اصول ۱۹و۲۰ قانون اساسی و مصداق بارز کار 
بی قاعده است! نمی توان هنجارشکنی را با تصمیمات غیرعقلانی 
مهار کرد. برنامه های قاعده مند و شنیدن سخن قانون گریزان 
از عناصر عقلانیت مدیریت علوی است. همه بی استثناء باید به 

قانون تمکین کنیم.«

  با شل حجاب ها هم برخورد شود
در اظهار نظرهای متفاوتی که در خصوص حجاب و 

بی حجابی در ماه های اخیر وجود داشته یک نکته قابل توجه 
است و آن اینکه افرادی که از سوی مسئولین، شل حجاب 
نامیده می شوند، در زمره برخوردها محسوب نشده اند. با این 
همه امام جمعه قم، گفته که  »باید با افرادی که حجابشان 
طوری است که با کشف حجاب تفاوتی ندارد هم برخورد 
شود.« محمد سعیدی با بیان اینکه نیروی انتظامی باید از 
دستگاه هایی که به وظایف خود عمل نمی کنند مطالبه گری 
کند، ادامه داده: منکری که برخی از دستگاه ها به عنوان ترک 
فعل مرتکب می شوند از عمل فردی که ناهنجاری ها را مرتکب 
می شود بدتر است زیرا گاهی خود این دستگاه ها عامل انتشار 
منکر و به زمین ماندن معروف هستند. سعیدی در دیدار با 
فرمانده انتظامی استان قم، با تأکید بر اینکه باید با افرادی که 
حجابشان به گونه ای است که با کشف حجاب تفاوتی ندارد هم 
برخورد شود، گفته: رسانه ملی هم باید به صورت جدی مراقبت 
کند زیرا گاهی برای برخی مناسبت ها با افرادی مصاحبه 
می کنند که نشان دادن خود آن شخص از منکرات است. او با 
بیان اینکه مردم فکر می کنند که آمدن به مراکز تفریحی فقط 
به خاطر آرامش خود آنها است در حالی که این یک مسأله چند 
وجهی است، توضیح داده: گاهی اوقات ما باید لذت بردن را برای 
متدینان ترویج کنیم تا لذت مورد تأیید شرع را به جامعه نشان 
دهند و بگویند که می شود لذت برد و در عین حال موازین 

شرعی را هم رعایت کرد. 

به مکان های  افراد مذهبی  برخی می خواهند    
تفریحی نروند

نماینده قم در مجلس خبرگان رهبری، با بیان اینکه برخی 
از جریان ها می خواهند که افراد مذهبی در برخی از مکان های 
تفریحی حضور پیدا نکنند، افزوده: برنامه تلویزیونی محفل که 
در ماه مبارک رمضان پخش می شود یک برنامه قرآنی و مذهبی 
است که مردم از دیدنش لذت می برند و این نوع لذت ها باید 
ترویج شود. سعیدی با بیان اینکه تضعیف پلیس یک کار خلاف 
عقل است گفته: پلیس در جامعه پرچم و نماد امنیت، عزت و 
اقتدار در جامعه است تا بتواند به وظیفه عمل کند و مایه دلگرمی 

مردم باشد. 
امام جمعه قم افزوده: وقتی پلیس بداند که کاری که انجام 
می دهد وظیفه شرعی و قانونی او است شایعات فضای مجازی و 
برخورد دیگران نمی تواند چنین پلیس مقتدری را از کار بیندازد 
و او را نسبت به وظیفه اش بی تفاوت کند زیرا پلیس مانند کوه و 
صخره است و این هجمه ها مانند موج هستند که توان مقاومت 
با کوه و صخره را ندارند و به محض برخورد با صخره بر می گردند 

زیرا خداوند پشتیبان پلیس مؤمن مقتدر و عزتمند است. 
اما روز گذشته، علیرضااعرافی، دیگر خطیب جمعه قم هم 
با بیان اینکه حجاب نمادی از زیست ایمانی و هویت ایرانی و 
انقلابی است، گفت: حجاب محدودیتی کوچک برای آزادی های 

بزرگ است و زنان، این را در انقلاب اسلامی فهمیدند. 
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اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

سردار رادان گفته دوربین های تشخیص دهنده افراد بی حجاب هیچ خطایی نخواهند داشت

اجرای طرح حجاب از امروز
   در طرح حجاب و عفاف، جریمه مالی از ۵۰۰ هزار تومان تا ۳ میلیارد تومان، ابطال گواهینامه رانندگی و پاسپورت و همچنین ممنوعیت 

استفاده از اینترنت برای سلبریتی ها و صاحبان کانال ها و... در نظر گرفته شده. 
سکینه سادات پاد، دستیار حقوقی رئیس جمهور: منع خدمات اجتماعی، مغایر اصول ۱۹و۲۰ قانون اساسی و مصداق کار بی قاعده است! 

آرمان ملی: اول شهریور ۱۴۰۱ بود که در 
خصوص بحث داغ روز یعنی »حجاب« با او 
مصاحبه کردیم. آن موقع هنوز ون های گشت 
ارشاد در سطح شهر فعال بودند و ستاد امر به 
معروف و نهی از منکر یکی از پرخبرترین و 
سوژه ترین مباحث حوزه اجتماعی را مطرح 
می کرد تا جایی که روزی نبود که تصویر 
هاشمی گلپایگانی، دبیر وقت آن ستاد عکس 
یک سایت ها و خبرگزاری ها نباشد. بحث هایی 
که آن زمان طرح می شد مبنی بر افزایش 
محدودیت ها در نوع پوشش زنان بود؛ بحث هایی 
از ممنوعیت های جدید برای زنان بدحجاب بود. 
آن زمان هنوز بحث بی حجابی مطرح نشده بود 
و بدحجاب هایی که حالا شل حجاب خوانده 
می شوند، مد نظر بودند. با عماد افروغ تماس 
گرفتیم و متوجه شدیم که او هم نگرانی هایی 
نسبت به آینده نحوه مواجهه با زنان دارد. درست 
است که خیلی ها آقای افروغ را با ظهور محمود 
احمدی نژاد به عنوان کسی که به او رای داده بود 

و در سمت رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس 
شورای اسلامی شناختند اما بعدها نظرات 
و انتقاداتش که به نظر می رسید جانبدارانه 
نیست، این سیاستمدار اصولگرا را در قامت 
یک جامعه شناس و استاد دانشگاه با نظرهای 

متفاوت در سطح رسانه ها معرفی کرد. 
باری. پس از گفت وگو با آقای افروغ و البته 
پیش بینی بروز اتفاقاتی در حوزه حجاب با 
توجه به روش های برخورد مسئولین بود که 
حوادث و اتفاقات اواخر شهریور با محوریت بحث 
حجاب و نحوه پوشش زنان، رخ نمود. این رسانه 
تصمیم داشت که گفت وگویی دیگر با آقای افروغ 
ترتیب دهد تا از زاویه ای دیگر به بررسی مسائل 
اجتماعی روز خصوصا بحث حجاب بپردازد باشد 
که در ادامه و تکمیل کننده مصاحبه پیشین 
باشد که این اتفاق رخ نداد و قرار بر این شد که 
گفت وگوی ما با این جامعه شناس تا همیشه 
باز بماند. عماد افروغ روز گذشته از دنیا رفت. 
رسانه ها نوشتند که به دلیل عارضه قلبی و سایر 

عوارض ناشی از بیماری سرطان. یادتان می آید 
که با وجود بیماری و حتی در روزهای شیمی 
درمانی، گفت وگو با رسانه ها را قطع نکرده بود؛ 
شاید تصمیم داشت هر طور شده، سخنانی 
جدید و نگاهی تازه را به جامعه تزریق کند تا 
از طریق آن همه نسل ها و عقاید از راه هایی 

خشونت پرهیز با هم کنار بیایند.
عماد افروغ در گفت وگوی مورخ ۱۴۰۱/۶/۲، 
افرادی را که بعضا تند رفته اند و حرف های 
ناشایسته ای در موضوع حجاب مطرح کرده اند، 
خطاب قرار داده و گفته بود که »نمی شود با 
استفاده صرف از قانون های سلبی و بدون توجه 
به قانون های ایجابی و فرهنگ سازی ضروری و 
کرامت بخشیدن به انسان شاهد نشر حجاب 
باشید. « از نظر او حفظ وضع موجود اصولا 
امکان ندارد چراکه همه چیز در حال تغییر است 
و مسئولین باید جهت تغییر را عوض کنند. و 
این جمله او که تیتر یک بسیاری از رسانه ها 
شد هنوز تکرار می شود که »چه کسی می تواند 

بگوید خانمی که حجاب ندارد، عفیفه نیست؟«
حتی خانمی که حجاب ندارد، چه کسی 

می تواند بگوید که این خانم عفیفه نیست؟
تندتر شدن  در خصوص  افروغ  مرحوم 
برخوردها در خصوص حجاب و تاثیر معکوس آن 
و نیز نحوه مواجهه با زنان گفته بود: »انسان کریم 
است و باید به کرامت انسان هم توجه داشت؛ اگر 
کسی نماد نامربوط داشت، بلافاصله به دینداری 
او، جهان بینی او و ارزش های او تعمیم ندهید. 
این درست نیست اصلا. حتی خانمی که حجاب 
ندارد، چه کسی می تواند بگوید که این خانم 
عفیفه نیست؟ چه کسی می تواند بگوید که این 
خانم حجاب باطن ندارد؟ و برعکس، اگر کسی 
حجاب ظاهر دارد، چه کسی می تواند بگوید که 
الزاما عفیف است؟ این داوری ها را نکنید تا زنان و 
مردان ما خودشان متوجه بشوند که اگر باحجاب 
باشند هم زیباترند هم کریم تر و هم ارزشمندتر و 
هم به لحاظ ارزش فرهنگی جامعه، مقبول ترند 

و قدرت کلام و نفوذ کلامشان بیشتر است.«

 »آرمان ملی«، تصمیم داشت این روزها گفت وگویی تکمیلی با عماد افروغ در ادامه اظهارات واکنش برانگیز ایشان در اوایل شهریور ماه
 که پیش بینی وضعیت موجود بود، ترتیب دهد

افروغ رفت
    عماد افروغ: حتی خانمی که حجاب ندارد، چه کسی می تواند بگوید که این خانم عفیفه نیست؟

وزیر بهداشت: بیشتر شاهد 
استرس بودیم 

بهرام عین اللهی وزیر بهداشت آخرین نتایج 
بررسی علت مسمومیت دانش آموزان را اعلام 
کرد. او گفت: جمع بندی ما نشان می دهد که 
در بیش از ۹۰ درصد بدحالی دانش آموزان، 
هیچ نوع مسمومیتی دیده نمی شود و هیچ نوع 
سمی وجود ندارد و بیشتر شاهد استرس بودیم 
و درصد کمی نیز مربوط به شیطنت هایی بوده 
که صورت گرفته و باعث بدحالی دانش آموزان 
شده است. عین اللهی با حضور در اداره کل 
انتقال خون استان تهران و پس از اهدای خون 
در جمع خبرنگاران درباره آخرین وضعیت 
بررسی علل مسمومیت دانش آموزان اظهار 
کرد: کمیته علمی متشکل از بهترین اساتید در 
کشور تشکیل و وضعیت دانش آموزان بررسی 
شد؛ تصمیم گرفتیم که نام آن را بدحالی 
دانش آموزان بگذاریم، زیرا شواهد محکمی 
برای مسمومیت دانش آموزان وجود نداشت. 

به نوشته تسنیم، او افزود: در هر بیماری یک 
مسأله مربوط به وضعیت بیماری فرد و بخش 
دیگر مربوط به آثار روانی ناشی از بیماری است 
که در دانش آموزان شاهد این وضعیت بودیم. 
عین اللهی تاکید کرد: بدحالی دانش آموزان 
عوارض پایدار نداشته و ما هیچ نوع عارضه 

پایداری در دانش آموزان ندیدیم. 

احتمال ادامه روند افزایشی 
کرونا 

معاون فنی مرکز مدیریت بیماری های واگیر 
وزارت بهداشت با بیان اینکه در حال حاضر هر 
علامت سرماخوردگی را کرونا تلقی می کنیم، 
گفت: احتمال ادامه روند افزایشی کرونا وجود 

دارد و فعلا زندگی مان با کرونا خواهد بود. 
بابک عشرتی درباره روند کرونا در کشور، 
گفت: از بهمن ماه سال قبل روند افزایشی کرونا 
در کشور آغاز شد که البته شیبی کند و بطئی 
داشته است. در اواخر اسفند ماه سال گذشته، 
این شیب افزایشی بیشتر شد و اکنون نیز روند 
بیماری در کشور ثابت مانده و بالاتر نرفته 
است. بنابراین تعداد موارد ابتلا به کرونا در 
کشور نسبت به آذر و دی ماه سال قبل افزایش 
داشته است و طبعا زمانی که موارد ابتلا افزایش 
می یابد، افزایش تعداد بستری ها و فوت نیز رخ 
می دهد. زیرا با بالا رفتن ابتلا، افراد حساس 
یا مبتلا به بیماری زمینه ای که برای ابتلا به 
کرونای شدید و بستری شدن، حساس ترند 
نیز مبتلا می شوند و بر این اساس متاسفانه 
افزایش مرگ ومیر ناشی از کرونا را هم داریم. 

 هشدار وزارت بهداشت 
درباره سزارین 

معاون درمان وزارت بهداشت در نامه ای 
به معاونین درمان دانشگاه های علوم پزشکی 
سراسر کشور خواستار اقدامات کنترلی به 
منظور عدم رشد آماری سزارین های تقویمی 
در تاریخ ۱۴۰۲/۲/۲ و اعمال مقررات در 

برخورد با تخلفات احتمالی شد. 
فارس نوشت، پیرو ابلاغ بخشنامه های 
کنترل  بر  تاکید  خصوص  در  قبلی 
و  تقویمی  غیراورژانس  سزارین های 
مناسبتی در بیمارستان ها و اعمال مقررات 
با بیمارستان های متخلف و همچنین پزشکان 
ترویج کننده و دارای آمار بالای سزارین در 
ایام خاص تقویمی، به استحضار می رساند 
همچنان گزارش هایی از عدم کنترل موضوع 
و ادامه این روند در بعضی از بیمارستان ها 
دریافت می گردد و حتی در شبکه های خبری 
صدا و سیما نیز به عنوان یک چالش به آن 

پرداخته می شود. 

افزایش 8۰ درصدی قیمت  
کتاب های درسی

تسنیم نوشت: ثبت سفارش کتاب های 
درسی دانش آموزان از ۲۷ فروردین آغاز 
می شود اما در صورت تأمین نشدن یارانه کاغذ، 
قیمت کتاب های درسی می تواند افزایش قابل 
توجهی بین ۵۰ تا 8۰ درصد داشته باشد. به 
گفته این رسانه دولتی، ۲۷ فروردین امسال 
ثبت سفارش کتاب های درسی دانش آموزان 
برای سال تحصیلی آینده آغاز می شود اما 
اگر یارانه کاغذ تأمین نشود، قیمت کتاب های 
درسی افزایش چشمگیر خواهد داشت و 
این وضعیت در شرایط دشوار اقتصادی بار 
مضاعفی را به سبد هزینه های خانوار تحمیل 

خواهد کرد. 

گوجه فرنگی 2۶ هزار تومان شد
اگرچه در هفته ها و ماه های اخیر پیاز و خیار 
نسبت به سایر اقلام صیفی جات بیش ترین 
افزایش قیمت را داشته اند اما به نظر می رسد 
که گوجه فرنگی در حال سبقت گرفتن از 
این دو بوده است؛ به طوری که  در کمتر از 
یک هفته قیمت آن ۵۰۰۰ تا ۱۰ هزار تومان 
افزایش یافته است. ایسنا نوشت که براساس 
مشاهدات میدانی از مغازه های سطح شهر 
تهران قیمت هر کیلو گوجه فرنگی در روزهای 
اخیر ۲۴ تا ۲۶ هزار تومان شده است. این در 
حالی است که کمتر از یک هفته پیش قیمت 
هر کیلو از این محصول ۱۶ تا ۲۰ هزار تومان 
بود. به عبارت دیگر قیمت گوجه فرنگی در 
کمتر از یک هفته ۵۰۰۰ تا ۱۰ هزار تومان 

افزایش یافته است. 

آخرین وضعیت سیل و آبگرفتگی در کشور
این روزها وضعیت آب و هوایی اغلب نقاط کشور در شرایط 
ناپایدار جوی قرار دارد؛ به طوری که بنا بر اعلام سازمان 
هواشناسی جو غالب نقاط کشور بارانی و ناپایدار است. این 
در شرایطی است که سازمان مدیریت بحران کشور نیز برای 
۷ استان کشور وضعیت قرمز اعلام کرده است و با این تفاسیر 
به نوعی باید آمادگی مواجهه با سیل و بارش های سیل آسا 
در بسیاری نقاط کشور را داشته باشیم. بابک محمودی 
سرپرست سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر از 
امدادرسانی به ۱۶۷ نفر در سیل و آبگرفتگی ۶ استان در ۲۴ 

ساعت گذشته خبر داد. 
وی در تشریح عملیات سیل و آبگرفتگی طی ۲۴ ساعت 
گذشته، گفت: ۲۴ استان کشور در این مدت متاثر از بارش ها 
بودند اما ۱۶ شهرستان در ۶ استان آذربایجان شرقی، 
آذربایجان غربی، ایلام، کردستان، کرمانشاه و لرستان 
به خدمات امداد و نجات نیاز داشتند. سرپرست سازمان 
امداد و نجات جمعیت هلال احمر با اشاره به اینکه عملیات 
امدادرسانی در ۲۴ منطقه )هشت شهر، ۱۵ روستا، یک 

منطقه عشایری( انجام شده، افزود: در ۲۴ ساعت گذشته با 
تلاش ۳8 تیم امدادی هلال احمر به ۱۷۶ نفر امداد رسانی 
شد، ۱۲ نفر اسکان اضطراری و ۱۱ نفر نیز به مناطق امن 
انتقال داده شدند؛ همچنین از ۴۹ واحد مسکونی آب تخلیه 
شد. معاون عملیات سازمان امداد و نجات هلال احمر گفت: 
با شدت گرفتن بارش ها در لرستان و احتمال سرریز سدها 
ستاد مدیریت بحران در استانداری تشکیل، یک روستا 
تخلیه و چندین اردوگاه اسکان اضطراری در روستاهای 
ازنا و پلدختر برپا شد. مرتضی مرادی پور معاون عملیات 
سازمان امداد و نجات هلال احمر گفت: تا ساعت ۲۲ روز 
گذشته اردوگاه های اسکان اضطراری در شهرستان های ازنا 
و پلدختر برپا شده و جمعیت هلال احمر اماکن امن متعددی 
را برای افزایش این اردوگاه ها در صورت لزوم مشخص و در 
جلسه ستاد بحران استانداری لرستان مطرح کرده است. وی 
افزود: روز گذشته انبارهای امدادی شهرستان های استان 
لرستان شارژ مجدد شد و تیم های واکنش سریع هلال احمر 
در لرستان و استان های مجاور در آماده باش کامل هستند. 

مرادی پور ابراز کرد: روستای کمندان در مجاورت سد 
کمندان در شهرستان ازنا به پیشنهاد هلال احمر تخلیه شد. 
وی ادامه داد: هم اکنون آبگرفتگی در بعضی معابر شهری 
دیده می شود و تا ساعت ۲۲ شب گذشته ۲ منزل مسکونی 
در شهر خرم آباد تخلیه شده  است. معاون عملیات سازمان 
امداد و نجات گفت: وضعیت در دیگر استان های غربی با 
ثبات است اما احتمال سرریز سدها در کردستان و سیلاب در 
کرمانشاه تمامی خودروهای نجات، آمبولانس ها و تیم های 
امدادی هلال احمر را در حالت آماده باش کامل در آورده  
است. محمد حسن نامی، رئیس سازمان مدیریت بحران 
کشور در گفت  وگو با فارس، با اشاره به صدور هشدار سطح 
قرمز سازمان هواشناسی برای ۷ استان کشور گفت: بر اساس 
پیش بینی سازمان هواشناسی طی روزهای پایانی هفته 
جاری شاهد رگبار شدید باران، رعدوبرق، تگرگ، صاعقه، 
ذوب برف و وزش باد شدید در استان های ایلام، کرمانشاه، 
خوزستان، لرستان، چهارمحال و بختیاری، آذربایجان غربی 

و کردستان خواهیم بود. 
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باند سارقان مسلح خودرو منهدم شد
فرمانده انتظامی دزفول گفت: اعضای باند 2 نفره سارقان 
حرفه ای خودرو در دزفول دستگیر و چهار فقره سرقت مسلحانه 
.. گراوندی افزود: پس از وقوع  . کشف شد. سرهنگ روح ا
چند فقره سرقت مسلحانه خودرو در سال گذشته در سطح 
شهرستان دزفول، موضوع شناسایی و دستگیری سارق یا 
سارقان به صورت ویژه در دستور کار پلیس قرار گرفت. وی 
ادامه داد: کاراگاهان پلیس آگاهی با انجام اقدامات اطلاعاتی 
و فنی یک باند 3 نفره سارق خودرو را شناسایی و پس از 
هماهنگی با مرجع قضائی طی یک عملیات ضربتی و غافلگیرانه 
آنها را در مخفیگاهشان در یکی از شهرستان های همجوار 
دستگیر کردند. فرمانده انتظامی دزفول با اشاره به اینکه در 
بازرسی به عمل آمده از مخفیگاه سارقان یک قبضه سلاح 
کلت کمری کشف شد، تصریح کرد: در تحقیقات و بررسی های 
به عمل آمده، سارقان به چهار فقره سرقت مسلحانه در منزل 
اعتراف کردند. سرهنگ گراوندی ضمن تشکر از پشتیبانی 
دادستان عمومی و انقلاب دزفول اظهارکرد: سارقان مسلح با 
دستور دادستانی جهت تحقیقات بیشتر در اختیار پلیس آگاهی 
شهرستان هستند و مالباختگان می توانند جهت شناسایی 
متهمان و پیگیری پرونده به پلیس آگاهی دزفول مراجعت 
کنند. وی افزود: پلیس دزفول در خصوص تامین امنیت 
مردم شریف و ولایتمدار شهرستان، هیچ تعارف و اغماضی با 

مجرمان، اراذل و اوباش ندارد.

کشف   تریاک   در   بار   پیاز
فرمانده انتظامی استان قم از کشف بیش از 260 کیلوگرم 
تریاک در پوشش بار پیاز خبر داد. سردار سیدمحمود میرفیضی 
اظهارداشت: در پیگیری اطلاعاتی اداره عملیات ویژه پلیس 
مبارزه با موادمخدر استان قم بر روی عناصر اصلی تهیه و 
توزیع موادمخدر خارج از استان، مشخص شد فردی قصد دارد 
محموله موادمخدر را با استفاده از یکدستگاه خودروی نیسان 
آبی رنگ در پوشش تره بار از استان فارس به تهران منتقل و از 
حوزه استحفاظی استان قم عبور کند . وی افزود: با هماهنگی 
دستگاه  قضائی، 2 اکیپ عملیاتی از زبده ترین ماموران پلیس 
مبارزه با موادمخدر این فرماندهی به محورهای مواصلاتی 
استان اعزام و به صورت نامحسوس خودروهای عبوری را 
تحت کنترل و رصد قرار دادند. فرمانده انتظامی استان قم 
ادامه داد: در نهایت ماموران خودروی موصوف را با بار پیاز در 
اتوبان کاشان به قم مشاهده و در ورودی پل جمکران متوقف و 
قاچاقچی را دستگیر کردند. وی ابراز داشت: ماموران در بازرسی 
از زیر بار پیاز، 26 بسته موادمخدر تریاک به وزن کلی 261 کیلو 
و  950 گرم با لفافه کشف کردند. سردار میرفیضی خاطرنشان 
کرد: متهم به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی 
تحویل مرجع قضائی استان شد. فرمانده انتظامی استان قم با 
تاکید بر مبارزه قاطع و بی امان با سوداگران مرگ تصریح کرد: 
شهروندان می توانند هرگونه گزارش خود را از طریق سامانه 
110 مرکز فوریت های پلیسی و یا از طریق سامانه 197 دفتر 

نظارت همگانی اعلام کنند.

توقیف 2 موتورسیکلت قاچاق 
فرمانده انتظامي شهرستان دلیجان از توقیف 2 دستگاه 
موتورسیکلت قاچاق به ارزش 6 میلیارد ریال در این شهرستان 
خبرداد. سرهنگ مجتبی جمالی اظهارداشت: در اجراي تشدید 
مبارزه با قاچاق کالا، مأموران انتظامی شهرستان دلیجان به 
یکدستگاه خودروی سواري و یکدستگاه خودروی وانت حامل 
بار مشکوک شده و برای بررسی بیشتر در عملیات های جداگانه 
آنها را متوقف کردند. وی خاطرنشان کرد: مأموران در بازرسی 
از خودروهای مذکور موفق به کشف یکدستگاه موتورسیکلت 
250 سی سی  200 سی سی و یکدستگاه موتورسیکلت 
قاچاق، فاقد هرگونه مدارک معتبر گمرکی شدند. فرمانده 
انتظامي شهرستان دلیجان در پایان با اشاره به ارزش 6 میلیارد 
ریالی موتورسیکلت های قاچاق کشف شده، افزود: رانندگان 
خودروهاي توقیفي پس از تشکیل پرونده مقدماتی برای سیر 

مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفي شدند.

کشف یک کیلو هروئین 
فرمانده انتظامي شهرستان خمیني شهر از کشف یک کیلو 
هروئین از 5 قاچاقچي موادمخدر خبر داد. سرهنگ غلامرضا 
براتي گفت: ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر فرماندهی 
انتظامی شهرستان خمیني شهر با اشرافیت اطلاعاتی و انجام 
یکسری اقدامات هوشمندانه و تخصصی دریافتند که عده ای از 
قاچاقچیان با جاسازکردن هروئین در معده خود آنها را به این 
شهرستان منتقل و در بین مشتریان توزیع می کنند. وي افزود: 
ماموران پس از رصد هوشمندانه خود اعضای باند 5  نفره ای 
که در زمینه قاچاق موادمخدر فعالیت می کردند  را حین ورود 
به شهرستان شناسایي و دستگیر کردند . فرمانده انتظامی 
شهرستان خمینی شهر عنوان داشت: با آزمایش های مختلف 
و کمک تیم پزشکی در نهایت مقدار یک کیلو گرم هروئین  از 
معده این قاچاقچیان خارج  و  پس از تشکیل پرونده تمامی 

متهمان تحویل مرجع قضائی شدند.

خبــر

کشف ۶۰ هزارلیتر سوخت 
فرمانده انتظامی استان خوزستان از کشف 60 
هزار لیتر گازوئیل قاچاق به ارزش 1۸ میلیارد 
ریال در شهرستان اندیمشک خبر داد. سردار 
سیدمحمد صالحی اظهارداشت: در راستای 
مبارزه جدی و همه جانبه با پدیده شوم قاچاق 
سوخت و فرآورده های نفتی، ماموران ایستگاه 
ایست و بازرسی پل زال شهرستان اندیمشک با 
اقدامات تخصصی و کنترل خودروهای عبوری 2 
دستگاه خودروی تانکردار حامل سوخت قاچاق 
را شناسایی و با رعایت حقوق شهروندی و استفاده 
از علائم هشداردهنده آنها را متوقف کردند. وی 
افزود: ماموران پلیس در بازرسی از خودروهای 
توقیفی مقدار 60 هزار لیتر گازوئیل فاقد هرگونه 
مجوز را کشف کردند. فرمانده انتظامی استان 
خوزستان با بیان اینکه کارشناسان ارزش ریالی 
سوخت قاچاق را 1۸ میلیارد ریال برآورد کردند، 
خاطرنشان کرد: در این ارتباط 2 متهم پس از 
تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی به اداره 

تعزیرات حکومتی معرفی شدند.

آزادسازی ۵۰ میلیاردی اراضی 
جنگلی

 رئیس پلیس امنیت اقتصادی مازندران از 
آزادسازی 2 هزار مترمربع از اراضی ملی و جنگلی 
به ارزش 50 میلیارد ریال در شهرستان چالوس 
خبر داد. سرهنگ محمد محمدپور اظهارداشت: 
در پی کسب خبری مبنی بر محصورنمودن 
غیرقانونی و شروع به ساخت وساز در بخش 
قابل توجهی از زمین های ملی و جنگلی در 
مناطق جنگلی شهرستان چالوس، موضوع در 
دستور کار رابطان امنیت اقتصادی و ماموران 
انتظامی آن شهرستان قرار گرفت. وی افزود: در 
اجرای این ماموریت که در حوزه انتظامی بخش 
مرزن آباد شهرستان چالوس به اجرا درآمد، پس 
از هماهنگی قضائی و حضور نمایندگان اداره 
حفاظت منابع طبیعی آن شهرستان نسبت به 
تخریب دیوار به متراژ 2 هزار متر در اراضی ملی 
و جنگلی که به صورت غیرقانونی محصور شده 
بود اقدام کردند. سرهنگ محمدپور تصریح کرد: 
در این عملیات تمام اراضی محصور شده که به 
تصرف زمین خواران در آمده بود رهاسازی و به 
دامان طبیعت و جنگل بازگردانده شد. رئیس 
پلیس امنیت اقتصادی ارزش زمین رهاسازی 
شده از چنگ زمین این زمین خوار را برابر نظر 
کارشناسان 50 میلیارد ریال عنوان کرد و گفت: 
در ادامه رسیدگی به پرونده متهم دستگیر و پس 
از تکمیل پرونده برای سیر مراحل قانونی به مرجع 
قضائی معرفی شد. سرهنگ محمدپور در خاتمه 
با اشاره به اینکه تجاوز به اراضی ملی و کشاورزی 
تجاوز به حقوق همه مردم به ویژه نسل آینده 
این کشور است، تصریح کرد: هرگونه تصرف و 
ساخت وسازهای غیرمجاز در زمین های ملی و 
جنگلی موجب از بین رفتن جنگل های سرسبز 

شمال و این منابع خدادادی خواهد شد. 

از  پایتخت  پیشگیری  پلیس  رئیس 
نان  دستگیری متهمان زورگیری از نوجوا
با سلاح سرد و اسپری اشک آور خبر داد. 
سرهنگ محمد گودرزی، گفت: ماموران 
کلانتری 161 ابوذر در حال گشتزنی در 
محدوده خیابان خوارزمی تهران بودند که 
به یک موتورسیکلت آپاچی دوترک که 
افراد گذری از خیابان را زاغ زنی می کردند، 
مشکوک شده و آنها را تحت مراقبت های 
ویژه پلیسی قرار دادند. وی افزود: متهمان در 
همین حین به طرف پسری نوجوان حمله ور 
شده و با تهدید سلاح سرد از وی اقدام به 
زورگیری کردند که مأموران به سرعت برای 
دستگیری زورگیران وارد عمل شدند و 
متهمان به محض رؤیت خودروی گشت با 
موتورسیکلت از محل متواری شدند. سرهنگ 
گودرزی به اقدامات پیش دستانه پلیس و 

آمادگی هر چه تمام تر مأموران کلانتری 
اشاره کرد و ادامه داد: با اجرای طرح مهار و 

اعلام مشخصات متهمان به سایر گشت های 
متوقف  متهمان  موتورسیکلت  انتظامی، 

2 متهم در یک عملیات منسجم و  و هر 
پلیسی دستگیر و در بررسی های بیشتر 
از متهمان 2 قبضه سلاح سرد و یک عدد 
اسپری اشک آور کشف شد. رئیس پلیس 
پیشگیری تهران بزرگ بیان داشت: متهمان 
19 و 20 ساله در تحقیقات اولیه به جرم 
خود و 10 فقره سرقت مشابه با همکاری 
همدیگر معترف شده و اظهارداشتند که 
پس از سرقت و زورگیری تلفن همراه اموال 
مسروقه را به فردی فروخته اند. سرهنگ 
گودرزی در پایان با اشاره به سوابق متهمان 
در امر سرقت خاطرنشان کرد: در این رابطه 5 
شاکی که اکثر آنها نوجوانان بودند شناسایی و 
شناسایی مالخر اموال مسروقه در دستور کار 
پلیس قرار دارد. به گفته این مقام قضائی کلیه 
مالباختگان به همراه متهمان پرونده راهی 

مراجع قضائی شدند.

دستگیری متهمان زورگیری از نوجوانان 

قتل همسر و 2 فرزند 
ز قتل  نتظامی رباط کریم ا فرمانده ا
همسر و 2 فرزند توسط پدر خانواده با 
د.  شلیک گلوله اسلحه شکاری خبر دا
سرهنگ علی زنگنه در گفت وگو با »مهر« 
اظهارداشت: مردجوان که در جنایتی 
خانوادگی  اختلاف  به دنبال  هولناک 
همسر و 2 فرزند 9 ساله و 17 ساله اش 
را با اسلحه شکاری به قتل رسانده بود 
ساعتی بعد خودش را به به پلیس معرفی 
کرد. وی اظهارداشت: مردی ۴2 ساله به 
کلانتری مراجعه و مدعی شد که همسر 
و دو فرزندش را با شلیک گلوله به قتل 
رسانده است و در حالی که افسر کلانتری 
از شنیدن این موضوع شوکه شده بود 

خیلی زود با هماهنگی های لازم تیم 
ز کارآگاهان جنایی در محل  ویژه ای ا
جنایت که خانه ای در فاز دو شهر پرند 
است حضور یافتند و با پیکر غرق در 
خون یک زن 37 ساله و دو پسر 17 ساله 
و 9 ساله روبه رو شدند. فرمانده انتظامی 
رباط کریم بیان داشت: متهم پرونده 
به دنبال مشکلاتی که با همسرش داشته 
دست به این جنایت وحشتناک زده 
است ، متهم که نه اعتیاد دارد و نه سابقه 
کیفری، در یک کار فنی مشغول به کار 
بوده و زندگی آرامی داشته است و تنها 
به خاطر عدم کنترل خشم دست به این 

جنایت خانوادگی زده است .

انهدام باند سارقان حرفه ای 
و  سیستان  استان  انتظامی  فرمانده 
بلوچستان از شناسایی و انهدام باند ۴ نفره 
سارقان سیم برق، خودرو و تلفن همراه و کشف 
50 فقره سرقت در شهرستان زابل خبر داد. 
سردار دوستعلی جلیلیان بیان داشت: در پی 
وقوع چندین فقره سرقت سیم برق، خودرو و 
محتویات داخل خودرو و تلفن همراه در سطح 
شهرستان زابل پیگیری موضوع به صورت 
ویژه در دستور کار ماموران پلیس آگاهی قرار 
گرفت. وی افزود: کارآگاهان پلیس آگاهی با 
انجام اقدامات فنی و تخصصی پلیسی در نهایت 
اعضای باند ۴ نفره سارقان حرفه ای را شناسایی 
و در یک عملیات هماهنگ و غافلگیرانه در 
مخفیگاهشان دستگیر کردند. این مقام ارشد 

انتظامی تصریح کرد: در بازرسی از مخفیگاه 
سارقان، 3 دستگاه خودرو پژو ۴05 سرقتی، 
پنج عدد سند و شناسنامه مالکیت خودرو 
که برای تغییراسناد خودرو از آن استفاده 
می کردند، پنج عدد سوئیچ خودرو پژو، چهار 
جفت پلاک خودرو، لوازم و قطعات اوراق 
شده یکدستگاه خودروی پژو سرقتی و20 
دستگاه تلفن همراه مسروقه کشف شد. سردار 
جلیلیان در پایان افزود: ارزش اموال مکشوفه 
حدود 10میلیارد ریال برآورد شده است که 
متهمان در تحقیقات تخصصی پلیس به 50 
فقره سرقت سیم و تجهیزات برق، خودرو، 
محتویات و قطعات داخل خودرو و تلفن همراه 

اعتراف کردند.

کلاهبردار میلیاردی دستگیر شد
فرمانده انتظامی استان کرمانشاه از دستگیری فردی که به بهانه خرید موادغذایی با نرخی 
کمتر از قیمت عمده فروشی ها به مبلغ 500 میلیاردریال از کسبه کرمانشاهی کلاهبرداری کرده 
بود، خبر داد. سردار علی اکبر جاویدان اظهارداشت: پس از اعلام شکایت تعداد زیادی از کسبه و 
شهروندان کرمانشاهی مبنی بر اینکه مورد کلاهبرداری قرار گرفته اند، رسیدگی به موضوع در 
دستور کار قرار گرفت. وی ادامه داد: در تحقیقات مشخص شد فردی پس از جلب اعتماد تعداد 
زیادی از شهروندان و کسبه به آ نها وعده خرید موادغذایی با قیمتی مناسب و نرخی کمتر از قیمت 
عمده فروشی ها و همچنین پرداخت سود مناسب داده است، از این طریق توانسته مبلغ 500 
میلیارد ریال کلاهبرداری کند. فرمانده انتظامی استان کرمانشاه افزود: با دریافت این اطلاعات، 
تحقیقات گسترده ماموران برای دستگیری متهم متواری آغاز شد تا اینکه ماموران کلانتری 25 
دولت آباد موفق به شناسایی مخفیگاه وی شدند. سردار جاویدان افزود: این فرد در بازجویی ها 
به ارتکاب کلاهبرداری به مبلغ 500 میلیارد ریال اعتراف کرد. وی گفت: تاکنون 33 نفر از این 

کلاهبردار شکایت کرده اند و این فرد تحویل مراجع قضائی شد.

رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ از 
دستگیری عاملان آدم ربایی زن جوان در 
جنوب تهران خبر داد و گفت: با حضور به موقع 
پلیس، متهمان موفق به آدم ربایی نشدند. 
سرهنگ محمد گودرزی اعلام کرد: مأموران 
کلانتری نعمت آباد در محدوده خیابان اسفند 
تهران در حال گشت زنی بودند که با استمداد 
زن جوانی که حاضر به سوارشدن به داخل 
یکدستگاه خودروی شاسی نبود، روبه رو 
می شوند. وی افزود: بررسی های اولیه نشان از 

این داشت سرنشین خودروی شاسی با تهدید 
سلاح سرد )قمه( قصد سوارکردن این زن جوان 
را به داخل خودرو داشته است که با ممانعت 
و سر و صدا این زن جوان مواجه شده است. 
رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ به اجرای 
طرح مهار متهمان اشاره کرد و ادامه داد: با 
استمداد از گشت های کمکی و با حضور به موقع 
مأموران، زن جوان از دستان این افراد رها و 
سرنشین خودروی شاسی که به سمت مأموران 
حمله ور و قدرت نمایی می کرد در یک عملیات 

پلیسی خلع سلاح و زمین گیر شد. سرهنگ 
گودرزی به اجرای طرح مهار دستگیری راننده 
خودرو و اعلام مشخصات خودروی متواری به 
سایر گشت های انتظامی منطقه اشاره کرد و 
افزود: با حضور گشت های کمکی، خودروی 
متواری در محورهای خروجی منطقه مشاهده 
کرده و دستور توقف خودرو اعلام شد. رئیس 
پلیس پیشگیری تهران بزرگ به تعقیب و 
گریز راننده خودرو اشاره کرد و گفت: متهم 
که توجهی به فرمان های پلیسی نمی کرد 

پس از شلیک چند تیرهوایی خودرو متوقف 
و راننده آن دستگیر شد. گودرزی ادامه داد: 
متهمان پس از انتقال به کلانتری به 10 فقره 
سرقت مشابه با همکاری یکدیگر معترف و 
اظهارداشتند که قصد ربایش زن جوان و سپس 
زورگیری از وی را داشتند که توسط مأموران 
دستگیر شده اند. این مقام پلیسی از ادامه 
تحقیقات مأموران این پلیس خبر داد و بیان 
داشت: کشف جزئیات پرونده و سایر جرائم 

متهمان در دستور کار قرار دارد.

دستگیری عاملان آدم ربایی زن جوان 



مدیران بی تخصص در هزینه کرد باشگاه
استقلال در حالی از لیگ قهرمانان آسیا حذف شد که 
می شد جلوی چنین اتفاقی را با پرداخت بدهی آندره آ 
استراماچونی گرفت، هیچ چیزی سر جای خود نیست و به 
جایی می رسیم که دیگر کاری از دست کسی ساخته نیست. 
مدیران عامل باشگاه استقلال نشسته بودند تا دولت این 
مشکل را حل کند. در طول سالیان گذشته بدهی بازیکنان 
و مربیان خارجی با کمک دولت پرداخت می شد، اما این بار 
اتفاق دیگری رخ داد و دولت کمک نکرد تا بدهی پرداخت 
نشود. این نشان می دهد که همه چیز سر جای خود نیست، 
مدیریت قدرت آوردن منابع مالی غیردولتی را ندارد و فوتبال 
ما به سمتی می رود که پیشرفتی نخواهیم داشت. فوتبال 
اهمیتی برای دولت ندارد و اگر غیر از این بود بدهی استقلال 
پرداخت می شد. از سوی سازمان بورس ۵۰۰ میلیارد تومان 
به مصطفی آجورلو و علی فتح ا... زاده دو مدیرعامل باشگاه 
استقلال داده شد، اما آن ها بدهی استراماچونی را پرداخت 
نکردند. متأسفانه تمام مدیران ما به خصوص در فوتبال بلد 
نیستند چطور خرج کنند. دخل و خرج مان خیلی با هم 
تفاوت دارد. باشگاه باید درآمدزایی داشته باشد و در دنیا این 
موضوع کاملًا طبیعی است. کریستیانو رونالدو هم اگر پولی 
می گیرد بر اساس عملکردش دستمزد دریافت می کند. 
در فوتبال آلمان حضور داشتم و باشگاه بر مبنای درآمدی 
که داشت با بازیکنان قرارداد می بست، چون خصوصی 
اداره می شد و نمی خواست متضرر شود. : در ایران، چون 
فوتبال به شکل دولتی اداره می شود و مدیر نمی داند پول 
چگونه به دستش می رسد برای خرج کردن آن هم زیاد 
سخت گیری نمی کند. پول حیف و میل می شود و اثربخشی 
که باید ندارد. تنها راه خروج از چنین مسائلی، بار ها گفته 
شده است. فوتبال باشگاهی ایران باید خصوصی شود و 
مدیران باشگاه ها برای خرج کردن وسواس داشته باشند. 
وقتی نظارتی بر دخل و خرج نیست، طبیعتاً نمی توان 
انتظار داشت مشکلات مالی رفع شود، چون قرارداد هایی 
بسته می شود که مبالغ آن ها تأمین نشده است. هر سال هم 
شرایط بدتر و بدتر می شود و بدهی ها افزایش پیدا می کند که 
نتیجه اش محرومیت شده است. باید به هر صورتی که ممکن 
است مدیریت باشگاه های استقلال و پرسپولیس سازماندهی 
شوند. خرج های باشگاه ها زیاد است و باید درآمد خود را به 
درستی هزینه کنند تا خرج بیهوده و خارج از قاعده ای 
نداشته باشند. روی تک تک موارد از جمله جذب بازیکن 
باید حساب و کتاب وجود داشته شود. اگر هزینه جذب 
مربی یا بازیکنی را ندارند نباید اقدامی در این زمینه صورت 
گیرد. باید اشخاص صاحب تخصص بیایند تا مدیریت باشگاه 
را بر عهده بگیرند و به مرور زمان هزینه ها را مدیریت کرد. 
سازمان خصوصی سازی باید مدیرانی را بیاورد که روش 
انعقاد قرارداد با مربی یا بازیکن خارجی را بلد باشند. تا به 
حال چنین قراردادی بسته نشده است. فقط به مشکلات 
دامن زده شده و سازمان خصوصی سازی باید نهایت دقت را 
به خرج دهد تا کاربلد ها مشغول به کار شوند. در سال های 
نه چندان دور به این دو باشگاه در زمان بازی های آسیایی 
همانند تیم ملی نگاه می کردند چون نماینده ایران بودند حالا 
هر دو اگر حذف شوند باز هم نام ایران است. مسئولان باید 
کمک کنند تا هر دو باشگاه در آسیا باقی بمانند و بتوانند به 
نام ایران بازی های خوبی انجام دهند. اگر بخواهند تبعیض 
قائل شوند مسائل دیگری به وجود می آید که به ضرر فوتبال 

کشورمان است. 

آرمان ملی: هفته بیست و ششم لیگ برتر 
که از روز گذشته آغاز شده امروز با برگزاری 
چند دیدار حساس در حالی به پایان می رسد که 
سپاهان، تراکتور و استقلال به دنبال کسب سه 

امتیاز هستند. 
   تلاش تراکتور

تیم فوتبال تراکتور جهت کسب سهمیه 
آسیایی، پنج دیدار فینال گونه را در پیش دارد. 
تی تی ها به رغم تمام شایستگی هایشان، هرچه 
تلاش کردند نتوانستند در کورس سه ضلعی 
قهرمانی باقی بمانند و حالا برای آسیایی شدن 
تلاش می کنند. تراکتوری که جانی دوباره  
گرفته است برای آسیایی شدن با گل گهر بدون 
قعله نویی و مس  رفسنجانی که روی نوار پیروزی 
است رقابت می کند. تراکتور هفته گذشته 
سپاهان صدرنشین را در تبریز زمین گیر کرد 
تا تنها با یک امتیاز اختلاف بیخ گوش به گل گهر 
قرار گیرد. از طرفی مس رفسنجان با دو امتیاز 
اختلاف نسبت به تی تی ها، ضلع سوم کورس 
آسیایی شدن را تشکیل داده اند و بازی این هفته 
شاگردان ربیعی در اصفهان مشخص کننده عیار 
این تیم خواهد بود. تراکتور در این پنج بازی دو بار 
تبریز و سه بار خارج از خانه رو در روی حریفانش 
قرار می گیرد و جهت کسب سهمیه آسیایی ناچار 
به دشت امتیاز های این مسابقه ها خواهد بود. در 
شرایطی که قرار است تنها قهرمان لیگ، سهمیه 
آسیایی کسب کند، نکته کلیدی اینجاست که 
استقلال قهرمان فصل گذشته لیگ مجوزی 
حرفه ای ندارد و مجوز نساجی و پرسپولیس 
نیز مشخص نیست و سپاهان تنها باشگاه از 
جمع بالانشینان جدول محسوب می شود 
که دارای مجوز حرفه ای است. با این اوصاف، 
سهمیه آسیایی، نصیب تیم هایی که با دارا بودن 
مجوز حرفه ای رتبه های بعدی جدول را به خود 
اختصاص داده باشند، خواهد شد. پاکو خمس، 
سرمربی تراکتور در نشست خبری قبل از بازی 
مقابل ملوان، اظهار کرد: تمرینات خوبی در طول 
هفته انجام داده ایم و هفته سختی برای ما بود؛ 
چراکه وقتی مقابل تیم بزرگی پیروز می شویم، 
باید کاری کنیم تا بازیکنان از خواب این پیروزی 
بیدار شوند و با تمرکز بالا برای بازی های آینده 
کار کنند. بازیکنان نباید فکر کنند که با برد 
سپاهان همه چیز تمام شده است و تیم باید از 

نظر روحی و روانی برای بازی های آینده آماده 
شود. وی در خصوص افزایش انتظارها از تراکتور، 
بیان کرد: اینکه انتظارات به حدی برسد که باید 
همه بازی ها را ببریم و این چنین روی تیم فشار 
باشد، اصلا خوب نیست. نتیجه گیری ما فراتر از 
بضاعت تیم است. انتظارهای بالا همچون سفت 
کردن یک پیچ است که در آخر باعث شکستن آن 
می شود. خمس ادامه داد: اگر مقابل ملوان با فکر 
بازی با سپاهان بازی کنیم، نتیجه نمی گیریم. 
اما باید با این دید که بازی با ملوان مهم است 
و با شکست دادن این تیم به رتبه های بالای 
جدول می رسیم، بازی کنیم که در این صورت 
موفق می شویم. ما همچون همیشه باید بازی به 
بازی پیش رویم. وی در خصوص شناخت خود 
از ملوان، توضیح داد: ملوان تیم خوبی است که با 
پرس شدید، رقیب را تحت فشار قرار داده و اجازه 
تصمیم گیری به حریف را نمی دهد. ما باید سریع 
تصمیم گرفته و توپ را به گردش در بیاوریم. ما 
در این زمینه تمرین کرده ایم و باید با ریتم بالا 
بازی کنیم. بازی با ملوان همچون بازی با سپاهان 

مهم است. 

  استقلال 
استقلال در حال حاضر به دلیل تفاضل گل 
در رده دوم جدول قرار دارد. آبی پوشان ۵۲ 
امتیازی می خواهند با کسب پنجمین برد متوالی 
خود همچنان در کورس قهرمانی با سپاهان 
بمانند و حتی شاید در پایان این هفته صدرنشین 
لیگ شوند به شرطی که سه امتیاز این بازی را 
بگیرند. شاید بزرگ ترین مشکل استقلال در بازی 
روز شنبه محرومیت یامگا و سیلوا است این دو 
بازیکن ثابت آبی پوشان از جمله تاثیرگذارترین 
بازیکنان فصل آبی پوشان بوده اند ولی در غیبت 
آنها به احتمال زیاد ساپینتو از صالح حردانی و 
محمدحسین مرادمند در ترکیب تیم استفاده 
کند. استقلال با ۳۶ گل زده بعد از سپاهان 
هجومی ترین تیم لیگ است و از زمان صعود 
هوادار به لیگ برتر حتی یک امتیاز هم به این 
تیم نداده و همواره مقابل هوادار پیروز بوده است. 
هوادار در این فصل یک باخت را به پرسپولیس 
تحمیل کرد و باعث شد که اکنون پرسپولیس در 
رده سوم جدول لیگ قرار بگیرد. هوادار یک تیم 
تمام استقلالی محسوب می شود از ساکت الهامی 

سرمربی تیم تا ایمان عالمی و شاهرخ بیانی و 
برخی بازیکنان همگی سابقه حضور در استقلال 
را دارند اما این دلیل نمی شود که آبی پوشان بازی 

راحتی در پیش داشته باشند. 
  نظر پیشکسوت سپاهان 

سرمربی پیشین تیم فوتبال سپاهان اعتقاد 
دارد شانس قهرمانی زردپوشان اصفهانی بیشتر 
از استقلال و پرسپولیس است. حسین چرخابی 
در گفت وگو با تسنیم در مورد رقابت فشرده سه 
تیم برای رسیدن به قهرمانی اظهار داشت: به 
نظرم در حال حاضر شانس قهرمانی سپاهان 
نسبت به استقلال و پرسپولیس بیشتر است. 
سپاهان در حال حاضر از لحاظ تفاضل گل و 
امتیاز نسبت به دو رقیب خود شرایط بهتری دارد 
و نگاهی به بازی های باقیمانده نشان می دهد که 
شانس سپاهان نسبت به این دو تیم کمی بیشتر 
است. وی درباره شکست سپاهان برابر تراکتور 
تبریز در هفته بیست وپنجم لیگ برتر تصریح 
کرد: تراکتور در نیمه اول این بازی نمایش بسیار 
ضعیفی داشت، ولی سپاهان نتوانست از این 
موضوع استفاده کند. در نیمه دوم اما شرایط برای 
تراکتور تغییر کرد و آنها توانستند فوتبال خوبی را 
انجام داده و از موقعیت ها نهایت استفاده را ببرند. 
تراکتور در این بازی سمت راست سپاهان را از کار 
انداخته بود و البته این را هم باید گفت که سمت 
چپ سپاهان نیز کار خاصی انجام نداد. سرمربی 
پیشین تیم فوتبال سپاهان با اشاره به اعتراض 
سپاهان به داوری مسابقه و همچنین انداختن لیزر 
توسط تماشاگران گفت: به هرحال در مورد مسائل 
داوری کارشناسان نظر داده اند، ولی انداختن لیزر 
نباید در فوتبال ایران باب شود و اگر این اتفاق رخ 

دهد سنگ روی سنگ بند نخواهد شد. 
  برنامه کادر فنی 

به گزارش سایت فدراسیون فوتبال، بر اساس 
برنامه ریزی انجام شده، امیر قلعه نویی سرمربی 
تیم ملی فوتبال کشورمان شنبه با حضور در 
ورزشگاه آزادی دیدار استقلال - هوادار را زیر 
نظر قرار می گیرد تا عملکرد بازیکنان دو تیم را 
برای دعوت به اردوهای آینده تیم ملی از نزدیک 
مورد بررسی قرار دهد. سایر بازی های هفته 
بیست وششم لیگ برتر، از طریق آنالیز ویدئویی 
مورد بررسی قلعه نویی و سایر اعضای کادر فنی 

تیم ملی قرار خواهد گرفت. 
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گفت وگو

تراکتور به دنبال مجوز آسیایی 

تلاش سپاهان و استقلال برای صدر 

گفت:  کشورمان  فوتبال  پیشین  مدافع 
من با سپاهان و استقلال قهرمان شدم اما 
مزه قهرمانی پرسپولیس چیز دیگری است. 
محمدرضا مهدوی در گفت وگو با فارس، در 
خصوص شرایط تیم پرسپولیس در لیگ برتر 
امسال اظهار داشت: من واقعاً به جامعه فوتبال 
تبریک می گویم، چرا که امسال رقابت تیم ها 
برای قهرمانی بسیار نزدیک است که این مسأله 
نشان دهنده آن است که فوتبال ما پیشرفت 
کرده. در این چند سال پرسپولیس همیشه حرف 

اول را در فوتبال ایران زده و حتی سال گذشته 
که قهرمان نشد هم چیزی از ارزش های این تیم 
کم نشد. پرسپولیس فوتبال خوبی ارائه می دهد 
اما گاهی کمبود بازیکن باعث شد تا یحیی 
گل محمدی به جوان ها بازی بدهد که تاوان 
آن را هم داد. مهدوی در پاسخ به این سؤال که 
شانس چه تیمی برای قهرمانی بیشتر می دانید 
ادامه داد: از نظر فوتبالی شانس سپاهان بیشتر 
است چراکه بازی های آسان تری در پیش دارد 
اما از طرف دیگر استقلال و پرسپولیس نباید 

امتیاز از دست می دادند که کار به اینجا بکشد. 
البته سپاهان باز هم امتیاز از دست خواهد داد 
همان طور که هفته گذشته به تراکتور باخت. 
هر سه تیم شرایط خیلی خوبی دارند، اما فکر 
می کنم از نظر تجربه، پرسپولیس به دیگر 
شانس های قهرمانی بچربد. محمدرضا مهدوی 
که در هر سه تیم سپاهان، استقلال و پرسپولیس 
بازی کرده در مورد اینکه دوست دارد کدام تیم 
سابقش امسال قهرمان شود تصریح کرد: خدا را 
شکر که در هر سه تیم خوب ایران بازی کردم. 

اگر بخواهم فوتبالی صحبت کنم باید بگویم که 
سپاهان شایسته قهرمانی است، چراکه این تیم 
خیلی خوب بازی می کند. با این هم مزه قهرمانی 
پرسپولیس با یحیی گل محمدی فرق می کند، 
چراکه اغراق نمی کنم اما وقتی پرسپولیس 
قهرمان می شود انگار یک ایران قهرمان شده 
است بس که این تیم در همه جا طرفدار دارد. من 
با سپاهان و استقلال قهرمان شدم اما قهرمانی 
پرسپولیس مزه دیگری دارد و خوشحالی و 

شادی هوادارانش را در هیچ تیمی ندیده ام. 

 مهدوی: با سپاهان و استقلال قهرمان شدم
 اما قهرمانی پرسپولیس مزه دیگری دارد 

فرشاد فلاحت زاده پیشکسوت استقلال 
در خصوص وضعیت این تیم در لیگ برتر و 

حذف از رقابت های آسیا صحبت کرد. 
  درباره پیروزی یک بر صفر تیم 
فوتبال استقلال مقابل آلومینیوم اراک 

چه نظری دارید؟
 هر دو تیم بازی خوبی از خود ارائه کردند، 
اما استقلال توانست نتیجه یک بازی سخت 
خارج خانه را به دست بیاورد. کسب حداکثر 
امتیاز در اراک برای استقلال خیلی مهم 
و حیاتی بود، چون با گرفتن ۳ امتیاز از 
آلومینیوم همچنان در کورس قهرمانی باقی 
ماند. همچنین این پیروزی باعث خواهد شد 
که با روحیه مناسب و ایده آل آماده دیدار های 

بعدی به خصوص دربی شود. 
  ظاهرا حاشیه های پیرامون تیم 
روی  تاثیری  هیچ  استقلال  فوتبال 

عملکرد بازیکنان نگذاشته!
 بعد از اتفاقات و آبروریزی هایی که بابت 
حذف استقلال از لیگ قهرمانان آسیا به بار 
آمد هواداران خیلی صبوری کردند، چون این 
حواشی روی عملکرد تیم در مسابقات تاثیرگذار 
خواهد بود. خوشبختانه بازیکنان و اعضای 
کادرفنی بدون اینکه تمرکزشان به هم بخورد 
کار خودشان را به بهترین شکل انجام دادند و 
نگذاشتند که عدم حضور در آسیا تاثیر منفی 
روی عملکردشان بگذارد. باید از بازیکنان و 
ساپینتو تشکر کرد که حتی با وجود این همه 
مشکلات، تمام توانشان را گذاشته اند. نتایج 
استقلال و روند رو به رشد تیم در این هفته ها 
بیانگر همدلی و اتحاد در تیم است. طرفداران 
استقلال صبوری کردند و با خرید سهام باشگاه 
استقلال، این همه کمک کردند. این تماشاگران 
در سرما و گرما از تیم شان حمایت کردند، چطور 
می توانند از محبت های هواداران چشم پوشی 
کنند؟ معلوم نیست یک بازرس نبوده تا به این 
مدیران گوشزد کند که برای پرداخت مطالبات 
زمان ندارید و از آنها پاسخ بخواهد که قرار 
است برای پرداخت بدهی ها چه کاری بکنند. 
همیشه می گذارند تا زمان بگذرد و پس از اینکه 
کار از کار گذشت، با اعلام اخبار حذف تیم 
محبوب شان با روحیه هواداران بازی می کنند. 

  وزیر ورزش به مشکلات استقلال 
ورود نکرد! 

باید این مشکلات را به دست هیات مدیره و 
وزیر ورزش بسپارند تا مورد بررسی قرار بگیرد، 
چون آنها این دوستان را به عنوان مدیرعامل 
انتخاب کردند. من توقع داشتم، وزیر ورزش 
که خودش ورزشی بوده از همان ابتدا مستقیم 
به این ماجرا ورود می کرد تا جلوی حذف 
استقلال از لیگ قهرمانان آسیا شود. خیلی 
حیف است استقلال که دو سال پیاپی تیم 
بسیار قدرتمندی داشته، به آسیا نرود. چطور 
می خواهند جوابگوی این همه احساسات 

بازیکنان و خیل عظیم هواداران باشند؟

  کوتاه 
تسنیم: حجت کریمی رئیس هیات مدیره باشگاه استقلال 
... زاده تا زمان تشکیل مجمع  پس از استعفای علی فتح ا
باشگاه استقلال سرپرست این باشگاه شد. پس از انتخاب 
کریمی، صحبت های زیادی درباره برخی تغییرات و همچنین 
اقدامات از سوی او مطرح شد، اما سرپرست باشگاه استقلال 
قصد دارد تمام تمرکزش را برای پرداخت مطالبات آندره آ 
استراماچونی سرمربی ایتالیایی پیشین استقلال بگذارد. در 
پرونده استراماچونی در سال های اخیر اقدام خاصی صورت 
نگرفت و با توجه به زمان کم باقیمانده تا موعد پرداخت 
مطالبات این مربی، کریمی تا زمان تشکیل مجمع باشگاه 
استقلال به دنبال پرداخت پول سرمربی ایتالیایی است تا 
کادر فنی و بازیکنان استقلال با آرامش در مسابقات لیگ 
برتر در راه قهرمانی رقابت کنند. تعلل مدیران استقلال در 
سال های قبل باعث شده است که علاوه بر بالا رفتن قیمت 
ارز، رقم پرداخت پول استراماچونی نجومی و در نهایت 
باعث حذف احتمالی این تیم از لیگ قهرمانان آسیا شود. 
اکنون کریمی تنها چند روز فرصت دارد که بتواند تکلیف 
این پرونده را مشخص کند، کاری که مدیران قبلی نتوانسته 

بودند از عهده آن بربیایند. 

 بین المللی
کریستیانو رونالدو با منتشر کردن پستی به اخراج رودی 
گارسیا واکنش نشان داد. به گزارش اسپورت ۲۴، تساوی 
ناامیدکننده اخیر النصر برابر الفیحاء باعث شد تا سران 
این باشگاه عربستانی دست به تغییر نیمکت خود بزنند. 
به این ترتیب رودی گارسیا، سرمربی سرشناس النصر، از 
کار برکنار شد. بعضی از رسانه رونالدو را مقصر اصلی اخراج 
گارسیا فرانسوی معرفی کردند با این حال این بازیکن 
با منتشر کردن پستی به این اخراج واکنش نشان داد. 
رونالدو در پستی خطاب به گارسیا نوشت: از کار کردن با تو 
خوشحال شدم. برایت بهترین ها را در آینده آرزو می کنم. 
باشگاه النصر تصمیم گرفت که ایلیشیچ سرمربی کروات 
زیر ۱۹ ساله هایش را به عنوان سرمربی موقت انتخاب کند 
تا او جایگزین رودی گارسیا شود. النصر در رده دوم جدول 
رده بندی لیگ عربستان قرار دارد و با تیم صدرنشین الاتحاد 
تنها سه امتیاز اختلاف دارد با این حال سران این باشگاه 
تصمیم گرفتند تا قبل از بازی حساس برابر الهلال گارسیا 
را از کار برکنار کنند از ژوزه مورینیو به عنوان جدی ترین 
گزینه برای هدایت النصر در تابستان سخن به میان می آید 
و گزارش ها حاکی از این است که تیم عربستانی حاضر است 
که برای عقد قرارداد دو ساله با مورینیو ۱۰۰ میلیون یورو 

به او پرداخت کند. 

 
نتایج دلسرد کننده آزادکاران 

ایران در آسیا 
ایسنا: نمایندگان ایران در پایان رقابت های 
پنج وزن نخست کشتی آزاد قهرمانی آسیا 
صاحب یک مدال طلا و دو برنز شدند. در پایان 
رقابت های ۵ وزن نخست کشتی آزاد قهرمانی 
آسیا ۲۰۲۳ در آستانه قزاقستان، رحمان 
عموزاد در وزن ۶۵ کیلوگرم به مدال طلا رسید، 
امیرحسین کاووسی در ۷۹ و مجتبی گلیج در 
وزن ۹۷ کیلوگرم به مدال برنز رسیدند، مرتضی 
قیاسی در ۷۰ کیلوگرم پنجم شد و علیرضا 
سرلک نیز در وزن ۵۷ کیلوگرم از دور رقابت ها 
کنار رفت. ر جریان رقابت های مقدماتی ۵ وزن 
دوم و پایانی کشتی آزاد قهرمانی آسیا ۲۰۲۳ 
در آستانه قزاقستان، علیرضا کریمی در ۹۲ 
کیلوگرم راهی دیدار فینال شد، یاسین رضا در 
۶۱ و امیررضا معصومی در وزن ۱۲۵ کیلوگرم 
به دیدار رده بندی رفتند، ارشک محبی در وزن 
۹۲ کیلوگرم به گروه بازنده ها رفت و حسین 
ابوذری در وزن ۷۴ کیلوگرم از دور مسابقات 

کنار رفت. 

خارج ازمستطیل سبز

بدون توجه به IOC درباره حضور  
بلاروسی و   ورزشکاران روسی 

 تصمیم می گیریم 
کمیته بین المللی پارالمپیک IPC بدون 
 )IOC( توجه به نظر کمیته بین المللی المپیک
درباره روسیه و بلاروس تصمیم گیری خواهد 
کرد. اندرو پارسونز، رئیس کمیته بین المللی 
پارالمپیک گفت که این سازمان به طور مستقل 
در مورد پذیرش ورزشکاران روسیه و بلاروس 
در بازی های ۲۰۲۴ پاریس تصمیم خواهد 
گرفت و موضوع به بازگشت احتمالی آنها به 
رقابت های المپیک بستگی ندارد. پارسونز گفت: 
موضع ما در مورد روسیه و بلاروس تغییر نکرده 
است. کمیته بین المللی المپیک توصیه ای به 
سازمان های ورزشی بین المللی داده است، اما 
در مورد جنبش پارالمپیک اعمال نمی شود. ما 
همیشه دوست داریم در دنیای ورزش متحد و 

قدرتمند باشیم. 

خبـــــر

   برنامه 
دیدارهای امروز طبق برنامه زیر برگزار می شوند: 

شنبه ۲۶ فروردین ماه ۱۴۰۲
پیکان تهران - صنعت نفت آبادان: ساعت ۱۹:۳۰ - ورزشگاه انقلاب کرج

استقلال - هوادار تهران: ساعت ۱۹:۳۰ - ورزشگاه آزادی تهران
ملوان بندرانزلی- تراکتور تبریز : ساعت ۱۹:۳۰ - ورزشگاه تختی انزلی

فولاد مبارکه سپاهان اصفهان - مس رفسنجان: ساعت ۲۱:۳۰ - ورزشگاه نقش جهان اصفهان

 درخشان:
پرسپولیس می تواند 
به نیمه نهایی حذفی 

برسد! 

مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال گفت: 
پرسپولیس با پرداخت طلب رادوشوویچ شرایط 

خوبی برای کسب مجوز حرفه ای دارد. 
  لیگ قهرمانان

مهدی تاج در حاشیه راهپیمایی روز قدس 
در مورد شرایط حضور باشگاه ها در لیگ 
قهرمانان آسیا و کسب مجوز حرفه ای گفت: 
وقتی به فدراسیون بازگشتم هیچ باشگاهی از ما 
نمی توانست در لیگ قهرمانان آسیا شرکت کند 
و در واقع تعلیق بودیم. حلقه اتصال باشگاه ها با 
مجموعه بین المللی فوتبال جدا شده بود اما این 
اتصال با رایزنی که شد برقرار و رفع تلعیق شدیم و 
دوباره در گردونه مسابقات بین الملی آمدیم ولی 
یک اتفاق رخ داد و در سال ۲۰۲۰ فدراسیون 
فوتبال را ۱۲۰ هزار دلار به خاطر تقلبی که شده 
بود جریمه کردند. وی افزود: 8۰ هزار دلار این 
جریمه تعلیق شد ولی ۴۰ هزار دلارش را پرداخت 
کردیم. متاسفانه دیروز نامه ای آمده است که 
سال ۲۰۲۱ هم دوباره تقلب کردید، همان سه 
ماه وقتی که دادیم و ممکن است ۲۰۰ - ۳۰۰ 
هزار دلار فدراسیون فوتبال را جریمه کنند ما 

تا دیروز وقت داشتیم جواب بدهیم که پاسخ 
هم دادیم اما خیلی به شخصه امیدی به قبول 
این جواب ندارم. نباید دوباره تقلب کنیم. همین 
طوری به باشگاه ها هشدار بدهیم چه خوششان 

بیاید چه خوششان نیاید. 
  شرایط پرسپولیس 

رئیس فدراسیون فوتبال تاکید کرد: همین 
امروز ساعت 8 صبح قبل از حضور در راهپیمایی 
جلسه ای با مسئولان کمیته مجوز صدور حرفه ای 
گذاشتیم و خوشبختانه پرسپولیس شرایط 
خوبی دارد و اسناد طلب رادوشوویچ را تحویل 
داده که طلبش را پرداخت کرده است. چیزی 
که قبلا گفتم اگر پرسپولیس این بدهی را ندهد 
حذف می شود. این هشدارها را می دادیم که این 
اتفاق رخ ندهد. خوشبختانه این کار را انجام داد. 
در مورد طلب استراماچونی هم مدام می گوییم 

تا حداقل پولش را باشگاه بدهد. ممکن است 
استقلال به دلیل صدور مجوز حرفه ای آن تاثیر 
اولیه را نداشته باشد اما تنبیهات بعدی در مورد 

این باشگاه انجام نخواهد شد. 
  حضور بانوان 

رئیس فدراسیون فوتبال در خصوص جلسه با 
وزیر ورزش برای حضور بانوان در ورزشگاه های 
کشور و اینکه بستر این کار در آینده چطور خواهد 
بود، اظهار داشت: دیروز جلسه مفصلی با وزیر 
محترم ورزش و ارکان مرتبط داشتیم. خوشحالم 
که ریاست محترم جمهوری نظر داده بودند که 
چنین جلسه ای برگزار شود. در واقع الزامات 
فیفا و ای اف سی را به طور مفصل شرح دادیم 
که از سال ۲۰۱۷ چند نامه آمده است چطوری 
جواب دادیم و اتفاقات خوبی هم رقم زدیم. در 
بازی پرسپولیس و کاشیمای ژاپن ۳۰- ۴۰ هزار 

بانو به ورزشگاه آمدند. در بازی با کامبوج و هنگ 
کنگ هم بانوان به ورزشگاه آمدند. همین دو 
بازی اخیر تیم ملی با حضور قلعه نویی بانوان را 
به ورزشگاه راه دادیم. اما الان هیچ مانعی برای 
تیم ملی نیست. برای لیگ باید کار برنامه ریزی 
شده ای انجام بدهیم و با حفظ شئونات اسلامی 
و حفظ الزاماتی که در کشور داریم و آن هم برای 
ما بسیار بسیار مهم است. همان طوری که آن 
قوانین اهمیت دارد، رعایت قوانین و حفظ حجاب 
و شئونات اسلامی هم برای ما مهم است و اتفاق 
بدی در ورزشگاه ها رخ نخواهد داد اگر بانوان را به 

ورزشگاه ها راه بدهیم. 
  تیم ملی امید 

تاج در مورد تکلیف کادرفنی تیم امید چه 
زمانی مشخص خواهد شد، گفت: این مسائل 
در حال انجام است. دیروز جلسه ای با قلعه نویی 
داشتم و نظرات او را در مورد تیم ملی امید هم 
گرفتیم و به زودی در هفته آینده سرمربی معلوم 
می شود اما معنای این کار تشکیل تیم و تشکیل 
اردو نیست زیرا در این ۵ هفته آخر لیگ امکان 
تشکیل اردو نیست و لیگ بسیار حساس است. 

نایب رئیس زنان فدراسیون شطرنج می گوید با یک مربی 
اهل روس مذاکرات انجام شده و در صورت نهایی شدن 

قرارداد، اردیبهشت به ایران خواهد آمد. 
شادی پریدر در گفت وگو با ایسنا، درباره انتخاب مربی 
خارجی برای تیم ملی شطرنج اظهار کرد: به کمک کمیته 
اقتصادی فدراسیون، آقای رشیدی، مذاکرات با یک مربی 
خارجی انجام شده است. این مربی اهل روس سال ها 
قهرمان جهان و مربی تیم های ملی مطرحی چون همچون 
هند بوده است. از تاپ ترین مربیان دنیاست اما تا زمانی که 
قرارداد نهایی نشده نمی توانم نام او را بگویم.  نایب رئیس 
فدراسیون شطرنج افزود با تلاشی که آقای تامینی و کمیته 

اقتصادی انجام دادند، ظرف یک ماه آینده قرارداد با این 
مربی روسی نهایی می شود و او به ایران خواهد آمد تا کارها 
را در اردیبهشت شروع کنیم. کمیته اقتصادی قرار است 
منابع مالی این مربی را تامین کند.  او در ادامه در مورد 
برنامه های تیم ملی شطرنج اظهار کرد: شطرنج بازان تا خرداد 
مسابقات زیادی را پیش رو دارند. رقابت های غرب آسیا که 
حکم انتخابی جام جهانی را دارد در خرداد انجام می شود که 
برای ما مهم است. به همین دلیل قبل از این مسابقات قرار 

است مرحله اول و دوم مسابقات قهرمانی کشور زنان و مردان 
را برگزار کنیم. همچنین باید برای انتخاب نفرات حاضر در 
بازی های آسیایی مسابقات قهرمانی کشور و انتخابی های 
تیم ملی را به پایان برسانیم. پریدر به انتخاب نفرات اعزامی 
به بازی های آسیایی اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 
شطرنج بازان ما در مسابقه هستند. پرهام مقصودلو در آلمان 
و مبینا علی نسب در اسپانیا است. آنها خود را برای بازی های 
آسیایی آماده می کنند. برای بازی های آسیایی طبق 
آیین نامه پرهام مقصودلو، پویا ایدنی و افشین طباطبایی 
مستقیم انتخاب شده اند و دیگر بازیکنان باید برای سایر 

سهمیه رقابت کنند.  

 مهدی تاج: 
 نباید دوباره تقلب کنیم

مربی شطرنج روس در راه ایران
 نفرات اعزامی به هانگژو مشخص شدند 
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یادداشــــت                      غیـــر محرمانـــه

دریچـــــه 

  توصیه پرستویی به وزیر خارجه
پرویز پرستویی در حساب شخصی خود در 
اینستاگرام نوشت: »آقای عبداللهیان تقاضای بنده 
از شما این است که نیم نگاهی هم به همسایه های 
داخلی داشته باشید بد نیست.« در متن نوشتار 
از  بخشی  تاسف  بسی  جای  آمده:  پرستویی 
هموطنانمان ))زنان ومردان و دختران و کودکان(( 
در مناطق محروم سیستان و بلوچستان که ریشه 
در ایران دارند، فاقد شناسنامه هستند. یعنی جزو 
آمار ملت ایران نبوده و به روایتی بی هویت هستند 
و هیچ سهم و نقشی در اجتماع ندارند... پنج سالی 
است که بنده به اتفاق دیگر دوستان بزرگوارم به این 
مناطق محروم  برای اشتغالزایی و رساندن ارزاق و 
ساخت خانه و مدرسه و خانه بهداشت و... سر میزنیم 
و همچنان هم ادامه دارد و مکرر این موضوع را در 
دنیای مجازی مطرح و طی جلساتی به اطلاع رئیس 

ثبت احوال کشور نیز رسانده ایم... 

  صدور کیفرخواست متهمان 
8 مهر زاهدان

رئیس سازمان قضائی نیروهای مسلح سیستان و 
بلوچستان گفت: با توجه به اینکه اظهارات شکات 
و متهمان قضائی حوادث هشتم مهر زاهدان اخذ 
شده دادگاه بررسی این موضوع اردیبهشت ماه 
برگزار می شود. ابوالفضل ماهگلی اظهارداشت: 
حسب بررسی های به عمل آمده ما در دادسرا و 
کارشناسی هایی که انجام گرفت، مشخص شد 
برخی از افرادی که اقدام به تیراندازی کردند در 
این زمینه دچار افراط و تفریط شدند. وی افزود: در 
این راستا پرونده ای در همان مراحل اولیه تشکیل 
شد و به افرادی که در این خصوص آسیب دیده و 
خانواده ها و اولیای دم اشخاصی که در این حادثه 
جان خود را از دست داده بودند اعلام شد که برای 
تکمیل پرونده مراجعه کنند و در این راستا دادسرا 

وظایفی را که بر عهده داشته انجام داده. 

 بازگشت ۵۶۰ میلیون دلار 
روابط عمومی سپاه الغدیر استان یزد اعلام کرد: 
۵۶۰ میلیون دلار ارز که به علت تحریم ها در خارج 
از کشور بلوکه شده بود با تلاش پاسداران گمنام 
امام زمان)عج( در اطلاعات سپاه استان به کشور 
بازگشت. در پی واگذاری ماموریت به سازمان 
اطلاعات سپاه در راستای بازگرداندن ارز حاصل از 
صادرات به کشور، این مهم در استان یزد در دستور 
کار ویژه این سازمان قرار گرفت. در همین راستا با 
تلاش پاسداران گمنام امام زمان)عج( در سازمان 
اطلاعات سپاه استان یزد، مجموعه بزرگ چادرملو 
استان که سهم بالایی در صادرات دارد، بیش از ۹۲ 
درصد از تعهدات ارزی خود به مبلغ بیش از ۵۶۰ 
میلیون دلار را انجام و این مبلغ به کشور بازگشت. 

 حذف پرچم طالبان 
از دیوار نگاره ولیعصر 

سازمان اوج در توییتی درباره نقش پرچم طالبان 
روی دیوارنگاره میدان ولیعصر تهران توضیحاتی 
ارائه کرد. سازمان اوج در توییتی اعلام کرد: 
اکتفا به منابع غیر رسمی در مواقعی که سیاست 
رسمی کشور متفاوت است، علت بروز اشتباهی 
برای انتخاب پرچم یکی از کشورهای اسلامی در 
دیوارنگاره میدان ولیعصر)عج( شد، که اصلاح 

گردید. 

طعنه بازیگر خانم به صداوسیما
غزل شاکری بازیگر نقش خواهر ناصرالدین شاه 
در سریال جیران، به خبر جبلی رئیس صداوسیما در 
خصوص ویژه برنامه های نوروز که به عوامل تولید آن 
گفته بود نوروز امسال رو سفید شدیم واکنش کنایه 
آمیزی داشت. چند روز قبل پیمان جبلی رئیس 
صداوسیما در خصوص برنامه های نوروزی تلویزیون 

گفته بود که در نوروز امسال روسفید شدیم. 

پلمب یک باشگاه ورزشی در رشت 
یک باشگاه ورزشی به دلیل رعایت نکردن موازین 
شرعی و شئونات اسلامی در رشت پلمب شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره ورزش و جوانان 
گیلان، این مجموعه که یکی از باشگاه های معروف 
در آموزش رشته ها رزمی و ایروبیک در استان 
گیلان و شهرستان رشت بود، به دلیل رعایت 
نکردن شئونات اسلامی از سوی ورزشکاران و 
مراجعه کنندگان پلمب و بسته بر این اساس، 
پس از مشاهده حضور برخی از افراد و ورزشکاران 
بدحجاب در این باشگاه، تیم بازرسی عفاف و حجاب 
به محل این باشگاه اعزام و سپس این مورد با اماکن 
در میان گذاشته شد و از سوی اداره اماکن این 
باشگاه ورزشی پلمب شد. بنا به همین گزارش، 
تشکیل تیم های بازرسی عفاف و حجاب در تمامی 
شهرستان ها با محوریت و مسئولیت روسای ادارات 
ورزش و جوانان شهرستان های گیلان نیز آغاز 
شده و همچنین مسئولان اماکن ورزشی دولتی و 
خصوصی گیلان موظف هستند بنرهای یک شکل 
طراحی شده عفاف و حجاب از سوی روابط عمومی 
اداره کل را در ورودی اماکن خود نصب کرده و به 
تمامی علاقه مندان به ورزش، رعایت حجاب و عفاف 

را متذکر شوند. 

 

 

 

 

 رویدادهای بی جا

 موسیقی همان زندگی است همان معنای آرامش 
همان امنیت همان چیزهایی که لازم است تا خاطرمان 
جمع باشد که داریم زندگی می کنیم و از زندگی لذت 
می بریم که همان نهایت ایمان به زندگی و عمری است 
که به ما داده شده تا قدرش را بدانیم و باور کنیم که این 
جهان و زندگی در آن برای همین ساخته شده که ما در 
آن دمی را به دل خوشی سپری کنیم. هرچند برخی 
نخواهند ما دم افطار صدای جاودانه استاد شجریان 
را با دعای ربنا از صداوسیما بشنویم و از زیبایی این 
خوانش حظ برده در آسمان ها غوطه ور شویم. این 
تنها یکی از مواردی است که می توان ساعت ها در باب 
خسرانی که روزانه به فرهنگ ما می زند گفت وگرنه 
کیست که نداند شبانه روز در دنیا اتفاقات مهمی در 
خصوص موسیقی روی می دهد اما هرگز در بخش 
رسمی و خصوصاً صداوسیما جایی ندارند هرچند که 
بودجه از پول مالیات مردم و بیت المال تأمین شود.. این 
مورد بارها تکرار شده و اگر از اخبار درون کشور غافل 
نشویم و راه دوری نرویم، بارها و بارها قطعات محسن 
چاوشی از تلویزیون پخش شده اند مخصوصاً روزهای 
جشن و شادی که او مولاناخوانی کرده است و ازآنجاکه 
قطعاتش ریتمیک و پرانرژی هستند کمبود رسانه ملی 
در ایجاد اندک لحظات شاد را پر می کند اما خبری از 
آخرین فعالیت او یعنی انتشار جدیدترین اثرش برای 
یک سریال جایی در این رسانه ملی ندارد چرا که سطح 
خود را از یک رسانه به یک استفاده کننده و بهره بردار با 
گرایش های خاص فکری تقلیل داده است و دیگر حتی 
مساله رساندن اخبار حائز اهمیت برایش نیست و حتی 
کمتر از آن، می توان گفت دغدغه پوشش فواصل مابین 
برنامه ها را با موسیقی هم ندارد. تقریباً می شود این گونه 
دانست که سال به سال دریغ از پارسال. حالا کمتر 
»پخش موسیقی« جایی حتی به عنوان میان برنامه 
برای پر کردن جاهای خالی بین آنتن برنامه ها را دارد و 
گویی قرار است همین گونه نیز ادامه دهد؛ که واقعاً پیدا 
کردن دمی از زندگی مردم با موسیقی در آن نایاب شده. 
راستی این روزها حسین زمان در بستر بیماری سختی 
است و خبری از او هم در صداوسیما نیست. او سال 
هفتادوشش در اوج شکوفایی و آزادسازی موسیقی پاپ 
در بعد از انقلاب، ترانه ای خوانده بود که صداوسیما بارها 
آن را پخش می کرد و کلام جاندار آن قطعه را مناسب 
ساخت کلیپ تشخیص داده بودند و بارها از تلویزیون 
پخش می شد آنجا که خوانده بود »مزرعه شرقی مونو 
هجومی از ملخ زده« با تصاویری از سران کشورهای 
غربی و اسرائیل به همراه یاسرعرفات در حال مذاکره 
برای تشکیل کشور فلسطین. از آن روزها بیست وشش 
سال گذشته و خواننده آن ترانه و آن آهنگ جایی در 
رسانه ملی ندارند حیف که این روزها صداوسیمای ما به 
دعای ربنا، کلام مولانا و بیان هنری رویدادها احتیاج 

ندارد. 

 عطار؛ مردی که بر شعر و نثر فارسی 
تأثیرگذار بود

 روز ۲۵ فروردین، در تقویم رسمی کشور به نام 
بزرگداشت شیخ فریدالدین عطار نیشابوری نامگذاری 
شده است. عطار در فاصله دو رویداد تلخ و مصیبت 
بار زیست، حمله غزها و حمله مغولان. او در کودکی 
شاهد این بود که ترکان مهاجم غز وارد شهرش شدند 
و دست به کشتاری وسیع و سخت زدند، حدود هفتاد 
سال بعد، مصیبت دوم وارد شد و عطار که خود در این 
زمان پیرمردی بود در حمله مغولان و قتل عام تاریخی 
نیشابوریان به دست این جماعت خونزیز کشته شد. او در 
چنین زمانه سختی که مرگ و نیستی هر لحظه آدمیان 
را تهدید می کرد، به عرفان و تصوف گرایش پیدا کرده 
بود. نیشابور شهری که او در آن می زیست از دیرباز از 
شهرهایی بود که اهل عرفان در آن دارای پایگاه اجتماعی 
فراوانی بودند و عرفان شاخه خراسان، عمدتاً در این شهر 
جلوه های خود را به جهانیان عرضه کرده بود. مهم ترین 
تأثیرگذاری عطار را در حوزه شعر باید در این نکته دانست 
که او در تغییر ریل حرکت شعر فارسی از مسیر شعر 
درباری و مدحی به سمت شعر عرفانی از چهره های مهم 
بود. در این مسیر باید از شاعر دیگری هم نام برد. سنایی 
که نسبت به عطار متقدم تر هم بود و وقتی او درگذشت، 
عطار تازه به دنیا آمده بود. سنایی البته شاعر بسیار بزرگی 
بود اما عطار در زمینه شعر عرفانی نسبت به او منسجم تر 
کار کرده است، ضمن اینکه تأثیرگذاری عطار بر نظم و 
نثر بعد از خود به واسطه حداقل دو کتاب او از سنایی 
بیشتر و مشخص تر است. عطار در زمینه نثر، با نوشتن 
کتاب »تذکره الاولیا« ادبیات عرفانی را دارای شناسنامه 
کرد و با وارد کردن چهره های مختلف از مذاهب مختلف 
اسلامی حتی امامان شیعه مانند امام محمد باقر و امام 
جعفر صادق)ع( سعی کرد نشان دهد عرفان اسلامی  
یک گرایش عمومی  در میان فرق اسلامی  است و در 
میان پیروان همه مذاهب طرفداران و بزرگانی دارد. او 
با نوشتن این کتاب، همچنین مجموعه ای از حکایات 
و روایت ها درباره بزرگان تصوف را یکجا گرد آورد. نثر 
جاندار، زیبا و شیرین عطار به این کتاب روحی از عشق، 
جذبه و زیبایی داده است و این همان چیزی است که 
عرفان را در آن روزگاران پربلا که انسان ها از این کشتار 
تا آن کشتار به زندگی ادامه می داده اند، جذاب می کرده 
است. تأثیر این کتاب بر همه آثار عرفانی بعد از خود در 

حوزه نثر روشن است. 

لیلا موسی زاده
تحلیلگر حوزه موسیقی و فرهنگ 

نقـــــد

با انتشار قسمت هفتم از فصل سوم »پوست شیر«، 
تنها یک قسمت تا پایان این سریال باقی مانده و هیجان 
نتیجه این همه کشمکش همچنان ادامه است. در هفتمین 
قسمت از فصل سوم و پایانی پوست شیر، کشمکش محب 
)شهاب حسینی( و منصور )مجتبی پیرزاده( ادامه داشت و 
حالا تنها یک قسمت تا پایان کار باقی است. در این مطلب 
نگاهی به برخی از اتفاقات و ویژگی های قسمت بیست وسوم 
پوست شیر انداخته ایم. همانند قسمت قبل، در این قسمت 
پوست شیر هم بازجویی محب از منصور، جذاب ترین بخش 
اپیزود را تشکیل می دهد. طراحی صحنه های بازجویی 
به شکلی کلاسیک و حرفه ای انجام شده است. دو رقیب 
مدام همدیگر را محک می زنند و سعی می کنند با پیدا 
کردن نقاط ضعف طرف مقابل، حملات خود را طراحی 
کنند. دیالوگ نویسی مناسب این سکانس ها در کنار اجرای 
کلاسیک محمودی و دو بازی تاثیرگذار از شهاب حسینی 
و مجتبی پیرزاده، کیفیت کار را بالاتر برده است. در قسمت 
هفتم از فصل سوم پوست شیر با چهره جدیدی از منصور 
روبه رو می شویم و می فهمیم این انسان صورت سنگی، در 
برخی از لحظات تا چه حد می تواند شکننده باشد. یکی از 
نقاط اوج قسمت جدید پوست شیر جایی است که منصور 
به بهانه رفتن به دستشویی از محب جدا می شود و ناگهان 
پوسته ای را که تاکنون از او دیده ایم، کنار می گذارد. طبیعتا 
بازی پیرزاده اینجا هم نقش مهمی ایفا کرده است. باید دید 
آیا تاکید محمودی و همکارانش بر وجه جدید شخصیت 

منصور قرار است در قسمت پایانی مورد استفاده قرار گیرد 
یا نه. در این قسمت از سریال پوست شیر شاهد تلاش برای 
نزدیک شدن به برخی از شخصیت های فرعی )مثل سجاد و 
فرشاد( و بخشیدن جنبه ای انسانی به آنها هستیم. تاکید 
محمودی بر سجاد و فرشاد به گونه ای است که قاعدتا این 
دو شخصیت باید در قسمت پایانی نقش مهمی ایفا کنند. 
با این وجود و با توجه به خطراتی که )در صورت اتخاذ یک 
تصمیم انسانی( پیش روی این دو نفر است، برای باورپذیر 
شدن کنش احتمالی شان نیاز به مقدمه چینی جزیی تری 
جهت درک ابعاد مختلف آنها وجود داشت. شاید بهتر بود 
محمودی و بهاروند با کاستن از فلاش بک های متعددی که 
روابط احساسی برخی از شخصیت ها همچون صدرا با سایه 
را یادآوری کرده و در مواردی کمک خاصی به عمیق تر شدن 

درک ما از شخصیت ها نمی کنند، بیشتر روی برخی 
از شخصیت های فرعی تر مانور می دادند که 

قرار است در قسمت های پایانی پوست 
شیر نقش مهمی ایفا کنند. با نگاهی به 
واکنش های مجازی نسبت به پوست شیر، 
به نظر می رسد که می توان رضا پروانه با 

بازی علیرضا کمالی را محبوب ترین 
دانست.  سریال  این  شخصیت 

رضا در قسمت بیست وسوم 
پوست شیــــر نقش کمرنگی 

دارد اما وقتی وارد می شود، 
حسابی قدرتمنــــد نشان 
می دهد تا مشخص شود 
چرا این کاراکتر و بازی 
قابل ستایش کمالی را 
یکی از نقاط قوت و دلایل 

موفقیت پوست شیر می دانند. هر چند قسمت تازه پوست 
شیر در لحظاتی تا حدی از نفس می افتد اما از یک پایان بندی 
برانگیزاننده و مناسب برخوردار است. محمودی و بهاروند در 
اکثر قسمت های پوست شیر )حتی برخی از اپیزودهایی که 
شاید در جمع بهترین بخش های این سریال قرار نگیرند( 
توانسته اند با پایان بندی هایی جذاب، کنجکاوی مخاطب 
را برای انتظار کشیدن تا زمان فرا رسیدن قسمت بعدی 
برانگیزند. هفته آینده، نوبت پیچ پایانی است و یکی از 
جذاب ترین سریال های شبکه نمایش خانگی به پایان 
می رسد. آیا توانایی محمودی و بهاروند به کمک پوست شیر 
می آید تا شاهد یک پایان بندی غیرقابل پیش بینی، تاثیرگذار 

و در عین حال منطقی و باورپذیر باشیم؟

پایان »پوست شیر« چه می شود؟

عکسنامهعکس:  ایرنا   راهپیمایی باشکوه روز جهانی قدس در تهران /14۰2 

 اینفوگرافیک
منبع:  ایرنا    برخی دلایل مصرف بالای حجم اینترنت

 احسان دبیروزیری  
منتقد سینما و تلویزیون 


